
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به اینکه عده ای دنبال 
اختلاف میان دولت و مراجع تقلید هستند، گفت: متاسفانه عده 
ای که با دولت سرسازگاری ندارند با جعل و تحریف برخی حقایق، 
اخبار را به صورت وارونه در اختیار دفاتر مراجع تقلید، ائمه جمعه 

و نمایندگان

علی جنتی پنجشنبه شب در گفت وگو با خبرنگاران در قم افزود: 
ریشه اصلی این اختلاف افکنی ها در این است که نظرات در جامعه 
متفاوت است و گروه هایی هستند که در جریان انتخابات ریاست 
جمهوری، کاندیدای دیگری داشتند و امروز که دکتر روحانی رای 

آورده با دولت سر ناسازگاری دارند...

 نمایندگان مجلس، با استناد به آیین نامه داخلی خانه ملت، 
تأکید کردند که کمیسیون ویژه برجام مانند دیگر کمیسیون های 
ویژه تنها وظیفه تدوین و ارائه گزارش به صحن علنی را داشته و 

پس از آن دیگر وجود خارجی ندارد.
کمیسیون ویژه بررسی برجام مجلس اواخر مردادماه برای 
ارایه گزارش از برنامه جامع اقدام مشترک هسته ای ایران و5+1 
با عضویت 15 نفر از نمایندگان و پنج کمیته سیاسی، دفاعی و 
امنیتی، حقوقی، فنی و اقتصادی تشکیل شد. پس از بررسی 
های انجام شده در این کمیسیون، برخی از اعضا نسبت به یک 
سویه بودن گزارش آن به نفع منتقدان برجام تاکید داشتند که 
در نهایت گزارش کمیسیون ویژه بررسی برجام در جلسه علنی 
روز یکشنبه - 12 مهر ماه- مجلس قرائت شد.این گزارش با انتقاد 
و مخالفت پنج عضو کمیسیون ویژه بررسی برجام روبرو شد. این 
پنج عضو مخالف گزارش نهایی در بیانیه ای متن گزارش برجام 
را یک سونگر خواندند و تاکید کردند: بیانیه قرائت شده منطبق بر 
منافع ملت نبوده و آثار بسیار مثبت برجام که می تواند راهگشای 
بسیاری از مشکلات جاری کشور باشد را نادیده گرفته است. 
این بیانیه با امضای علاء الدین بروجردی ، غلامرضا تاجگردون 
، مسعود پزشکیان ، عباسعلی منصوری آرانی و منصور حقیقت 
پور منتشر شد اما در نهایت مجلس طرح اقدام متناسب و متقابل 

دولت جمهوری اسلامی ایران...

 تعدادی از مراجع تقلید روز پنجشنبه در دیدار دکتر محمد جواد ظریف با آن ها از تلاش های شبانه روزی وزیر امورخارجه 
در به سرانجام رساندن برنامه جامع اقدام مشترک یا برجام پس از دو سال قدردانی کردند...

شنبه - بیست و سوم آبان ماه  1394 - دوم صفر  1437 -  سال هجدهم - شماره  3866 - قیمت 500 تومان

در دیدارهای جداگانه وزیر امورخارجه با مراجع تقلید عنوان شد:

تمجید  مراجع 
از دکتر ظریف

آیت الله فاضل لنکرانی:

گماردن افراد نالایق در پست ها خیانت است

در دیدار وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با مراجع و علما عنوان شد:

تقدیر از موفقیت های وزارت ارشاد

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در جمع خبرنگاران در قم:

عده ای دنبال اختلاف افکنی 
میان دولت و مراجع تقلید هستند

دعای شبیری زنجانی برای روحانی
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نمایندگان چه واکنشی به اظهارات زاکانی نشان دادند؟

کمیسیون برجام 
بی کمیسیون 

برجام! 

واکنش وزیر دادگستری به اظهارات میلیاردر نفتی:

ادعای بابک زنجانی 
دروغ بزرگ است

8

نیازمند 
همدلی  ملی 

هستیم

 یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: کمیسیون انتخابات جامعه مدرسین و کمیته انتخابات جامعه روحانیت مبارز 
جلساتی را برگزار کرده اند و در مسائلی نیز به جهات مشترکی رسیده اند، اما مصوبه آنها لزوماً مصوبه جامعه مدرسین 

نخواهد بود.
آیت الله محمد غروی، با بیان اینکه کمیته های انتخابات جامعتین با یکدیگر جلسات مشترکی را برگزار کرده اند، 
اظهار کرد: کمیسیون انتخابات جامعتین پیش از این جلساتی را در درون خودشان و با حضور اعضا به انجام رسانده 
بودند و طی روزهای گذشته با یکدیگر جلسات مشترکی را درباره انتخابات مجلس نیز برگزار کرده اند و در مسائلی به 
نقاط مشترکی هم رسیده اند اما مصوبه این جلسات مشترک لزوماً مصوبه  جامعه مدرسین نیست بلکه باید خروجی 

این جلسات مشترک در نشست هایی میان اعضای جامعه مدرسین نیز مورد توافق و تصویب قرار گیرد که در این 
رابطه هنوز اتفاقی نیفتاده است.

غروی با اشاره به عدم ورود مصداقی جامعه مدرسین به انتخابات مجلس شورای اسلامی، گفت: روال جامعه 
مدرسین از دوره های گذشته این بوده است که در خصوص مجلس ورود مصداقی پیدا نمی کرد، اما در خصوص 

مجلس خبرگان با توجه به شرایط خاص این مجلس ورود مصداقی جدی و پیگیرانه داشته است.
به گزارش ایسنا، وی افزود: در این دوره انتخابات مجلس نیز روال دوره های گذشته حاکم است و احتمالاً جامعه 
مدرسین فقط در مورد استان قم ورود مصداقی پیدا خواهد کرد که درباره آن نیز در آینده تصمیم گرفته خواهد شد. 

آیت الله غروی پیش بینی کرد:

ورود مصداقی جامعه مدرسین به انتخابات مجلس فقط در قم

سرمقاله :  متین مسلم

بودن یا نبودن اسد در قدرت. 
آیا مسئله این است؟ شاید این 
سؤالی مهم باشد - که هست- اما 
تا به آن اندازه که روسیه آینده 
منافع و امنیت راهبردی خود در 
خاورمیانه و شرق مدیترانه را به 
آن گره زده باشد؟ بسته به اینکه از 
موضعی تاکتیکی یا استراتژیک ...

تاکتیک پنهان
استراتژی آشکار

وزیر امور خارجه در قم:
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روزنامه

2

سی امین جشنواره ملی قرآن و عترت دانشجویان کشور به میزبانی دانشگاه علوم و 
معارف قرآن کریم پنجشنبه شب در سالن همایش های مدرسه علمیه امام کاظم )ع( قم با 

تجلیل از نفرات برگزیده در رشته های مختلف به کار خود پایان داد.
در این مراسم حجج اسلام محمدی، رئیس سازمان اوقاف، محمدیان، رئیس نهاد 
نمایندگی ولی فقیه در دانشگاها، شرفخانی معاون فرهنگی سازمان اوقاف و حسینی 
مدیرکل اوقاف استان قم، رئیس امور قرآنی سازمان اوقاف، آیت الله عابدی، رئیس دانشگاه 
علوم قرآن و برخی از مسئولان استانی و کشوری و دانشجویان دانشگاههای مختلف حضور 

داشتند.

رئیس سازمان اوقاف کشور تاکید کرد:
ضرورت ترویج فرهنگ قرآن در کشور

نماینده ولی فقیه و رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه کشور در این مراسم گفت: مواضع 
محکم و با صلابت رهبر معظم انقلاب بر ضد استکبار جهانی بر گرفته از منطق قرآن و 

اهل بیت )ع( است.
حجت الاسلام و المسلمین علی محمدی با تاکید بر ضرورت ترویج فرهنگ قرآن در 
کشور، اظهار داشت: امروز استعمار نو و جدید در تلاش است تا بواسطه تفکرات نخبگان و 

فرهیختگان داخلی سلطه فرهنگی خود را بر ملت ایران تحمیل کند.
وی با بیان اینکه مسوولان فرهنگی کشور بویژه در آموزشگاه ها و مراکز آموزش عالی 
موظف به احیای اندیشه های ناب اسلامی هستند، تصریح کرد: باید با تجهیز خود به این 
اندیشه ها که در واقع همان اندیشه های حضرت امام )ره( و رهبر معظم انقلاب است، راه 

هر گونه سلطه فرهنگی بر کشور را ببندیم.
وی با اشاره به تاکید رهبر معظم انقلاب مبنی بر انجام جهاد فرهنگی، تبلیغی و 
مدیریتی، تصریح کرد: بهترین جهاد فرهنگی جلوگیری از نفوذ هر گونه تفکری بر ضد 
قرآن و اهل بیت )ع( در میان نخبگان و فرهیختگان با هدف زمینه سازی برای سلطه 

فرهنگی دشمن است.
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه با اشاره به ضرورت توجه به رسالت هایی که مطابق 
قرآن و عترت برای مقابله با نفوذ بیگانه در کشور بر عهده داریم، تصریح کرد: همان گونه که 
رهبر معظم انقلاب نیز فرمودند، احساس حقارت و خود باختگی در مقابل دشمن خیلی بد 
و زشت است و با قرآن منافات دارد، لذا آن کسی که با فرود آوردن سر تعظیم مقابل اجنبی 

دچار خود باختگی، حقارت و سر خوردگی می شود، ایمان و باور ندارد.
محمدی همچنین با اذعان به اینکه امروز نظام اسلامی مسیری توام با عزت و شرف را 
در جهان طی می کند، تصریح کرد: آشنایی با فرهنگ قرآن برای مقابله با نفوذ فرهنگی 
دشمن ضروری است. وی با اشاره به تاکید قرآن مبنی بر ضرورت برخورد قاطع با منافقین 
و کفار، تصریح کرد: کسی که با فرهنگ قرآن آشنایی داشته باشد، هیچ وقت در مقابل 

دشمن دچار خودباختگی نمی شود.
وی با بیان اینکه حضرت امام )ره( چون به قرآن و وعده الهی باور و ایمان داشتند، می 
فرمودند آمریکا هیچ غلطی نمی تواند بکند، تصریح کرد: برخی چون در برابر دشمن دچار 
خود باختگی و حقارت شده اند، برای عظمت و شرافت ملت هیچ ارزشی قائل نیستند، 
لذا ضمن مخالفت کردن با تحول درعلوم انسانی می خواهند، فرهنگ غرب را جایگزین 

فرهنگ قرآن و عترت کنند.

رئیس نهاد نمایندگی ولی فقیه دردانشگاه ها:
دانشگاه ها نسبت به فعالیت های قرآنی 

اهتمام بیشتری داشته باشند
رئیس نهاد نمایندگی ولی فقیه در دانشگاه ها، نیز در این مراسم گفت: دانشگاه های 

کشور باید نسبت به فعالیت های قرآنی اهتمام بیشتری داشته باشند.
حجت الاسلام و المسلمین محمد محمدیان با بیان اینکه دانشجویان در قالب کانون 
های قرآن و عترت و همچنین کانون های فرهنگی دیگر توجه خوبی به قرآن دارند، اظهار 
داشت: دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی از ظرفیت های خوبی برای پذیرش معارف قرآن 

و اهل بیت برخوردار هستند.
وی با تاکید برانجام بیش از پیش فعالیت های قرآنی در دانشگاه ها، تصریح کرد: 

دانشجویان قرآنی باید سایر دانشجویان را با طعم شیرین انس و الفت با قرآن آشنا کنند.
وی با بیان اینکه تلاوت قرآن وهمچنین آشنایی بیشتر با ترجمه و تفسیر آیه های این 
کتاب الهی در دانشگاه ها و مراکز علمی ضروری است، تصریح کرد: به طور قطع بدون ترویج 

اخلاق قرآنی در دانشگاه ها، فعالیت های قرآنی تاثیر چندانی نخواهد داشت.
محمدیان تصریح کرد: باید رفتار و منش یک دانشجوی قرآنی در دانشگاه ها به حدی 
تاثیر گذار باشد که وقتی دیگران با او مواجه می شوند، عطر قرآن در عمل او کاملا به مشام 

برسد و شیرینی محبت در رفتار او احساس شود.
محمدیان با بیان اینکه دانشجویان باید در کنار فراگیری دانش و تخصص از معارف 
قرآنی نیز بهره بگیرند، تصریح کرد: دانشجویان قرآنی علاوه بر ایجاد نورانیت در دانشگاه 
ها، سایر دانشجویان را نیز نسبت به قرآن علاق مندتر می کنند، لذا آنان باید با رفتارهای 
خوب و نیت های سنجیده خود نسبت به بر پایی خیمه های معرفتی قرآن و عترت در 

دانشگاه ها تلاش کنند.
رئیس دانشگاه علوم و معارف قرآن کریم:

زنده بودن قرآن در کشور 
مرهون خون شهیدان و تلاش های رهبری است

رئیس دانشگاه علوم و معارف قرآن کریم و رییس ستاد برگزاری این جشنواره در 
این مراسم با بیان اینکه این دانشگاه متشکل از 22 دانشکده در سه مقطع کارشناسی، 
کارشناسی ارشد و دکتری در موضوع های مرتبط با قرآن کریم در کشور است، اظهار 
داشت: در این دانشگاه که بیش از 5 هزار دانشجو تحصیل می کنند، بیشترین پذیرفته شده 

گان تحصیلات تکمیلی در رشته های قرآنی حضور دارند.
حجت الاسلام احمد عابدی با بیان اینکه دانشگاه معارف هم از نظر تربیت دانشجو و 
هم از جنبه سطح علمی و هم به لحاظ تدوین کتاب های درسی بویژه در مقطع ارشد و 
دکتری نسبت به بقیه دانشگاه های کشور موفقیت های زیادی را کسب کرده است، تصریح 
کرد: 83 استاد تمام وقت و 480 استاد مدعو به عنوان بهترین استادان قرانی کشور در این 

دانشگاه تدریس می کنند.
وی با بیان اینکه در حال حاضر از چند کشور مختلف درخواست هایی مبنی بر 
تاسیس شعبه هایی از دانشگاه معارف را داریم، تصریح کرد: دانشگاه قرآن و علوم 
حدیث به عنوان مکمل دانشگاه علوم و معارف قرآنی نقش مهمی در ترویج فرهنگ 

قرآن دارد.
عابدی همچنین قرآن را کتاب هدایت، هوش و استعداد و همچنین معرفت و شناخت 
حقایق توصیف کرد و افزود: زنده بودن قرآن در کشور مرهون خون شهیدان و همچنین 

تلاش های رهبر معظم انقلاب به عنوان یک چهره قرآنی است.
رئیس ستاد برگزاری سی امین جشنواره قرآن و عترت دانشجویی همچنین ضمن 
قدردانی از کلیه نهادها و مراکزی همچون، استانداری، شهرداری، شورای اسلامی شهر، 
اوقاف، علوم پزشکی و جهاد دانشگاهی که دانشگاه علوم و معارف را در برگزاری این 
جشنواره مساعدت نمودند، تصریح کرد: هر چند برگزاری این جشنواره در تهران به خاطر 
وجود امکانات بیشتر می توانست، در افزایش کیفیت آن تاثیر زیادی داشته باشد، ولی به 
دلیل اهمیت قم از نظر علمی و معنوی دست اندرکاران این دوره از مسابقات تصمیم به 

برگزاری آن در این شهر کردند.

دبیر ستاد سی امین جشنواره ملی قرآن و عترت دانشجویان کشور:
تعامل نهادهای قرآنی و دانشگاهی 
 مهم ترین ویژگی  این مسابقات بود

دبیر ستاد سی امین جشنواره ملی قرآن و عترت دانشجویان کشور نیز در این مراسم به 
سخنرانی پرداخت و درابتدا یاد و خاطره قاریان مهاجر الی الله را گرامی داشت.

علی اصغر شعاعی افزود: این جشنواره مسابقه منتخبان نهادهای دانشگاهیست که به 
میزبانی دانشگاه علوم و معارف قرآن کریم برگزار شد.

شعاعی با اشاره به ویژگی های این جشنواره، عنوان کرد: تعامل نهادهای قرآنی و 
دانشگاهی از مهم ترین ویژگی های این مسابقات بود. در این جشنواره تنها دانشگاه علوم 
معارف و اوقاف و امور خیریه برگزارکننده نبودند بلکه تمام نهادهای قرآنی برگزار کننده 
بودند. وی با اشاره به حدیث ثقلین گفت: بیانیه پایانی جشنواره که با تأیید ارگان های 
دانشگاه فراهم شد یکی از مفادش این بود که برویم به سمت تجلی پیوند قرآن وعترت در 

تمامی موارد دانشگاه ها.
دبیر ستاد سی امین جشنواره ملی قرآن و عترت دانشجویان کشور اظهار کرد: این 
جشنواره در 31 رشته و بخش های کتبی و شفاهی در رشته های هنری، ادبی و پژوهشی 
برگزار شد. وی ادامه داد: از دیگر ویژگی های این جشنواره برگزاری دوره آموزشی بعد 
از بخش شفاهی شامل بیان نکات مهم قرائت و حفظ قرآن متسابقان توسط اساتید و 

پیشکسوتان قرآنی بود.
شعاعی پیشنهاد داد: امیدوارم مسابقات بین المللی در قم برگزار شود، استان قم پر 
از ظرفیت و معنویت است و مردم قم حتماً می توانند میزبان این مسابقات بین  المللی و 

جهانی باشند.
 معاون قرآن و عترت و دبیر اجرایی این جشنواره نیز با بیان اینکه جشنواره قرآن و 
عترت دانشجویی در واقع همان مسابقه های منتخبین نهادهای دانشگاهی محسوب می 
شود، تصریح کرد: این دوره از مسابقه ها به میزبانی دانشگاه علوم و معارف قرآن کریم در 31 

رشته و شش بخش کتبی، شفاهی، هنری، ادبی، پژوهشی و فناوری برگزار شد.
علی اصغر شعاعی تعامل نهادهای قرآنی و دانشگاهی را از ویژگی های این دوره بر شمرد 
و افزود: برای نخستین بار در طول تاریخ برگزاری این جشنواره، بیانیه پایانی که تجلی پیوند 
قرآن و عترت در تمام فعالیت های قرآنی از جمله مفاد آن به شمار می رود، با تایید ارگان 

های دانشگاهی تهیه شد.
برترین های سی امین جشنواره قرآن و عترت معرفی شدند

در مراسم اختتامیه سی امین جشنواره قرآن و عترت که پنجشنبه شب با حضور رئیس 
سازمان اوقاف و امور خیریه کشور، رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه 

برگزار شد، پس از معرفی نفرات برتر، از ایشان تجلیل شد.
بر اساس این گزارش در بخش حفظ کل قرآن کریم برادران مجتبی فرد فانی از دانشگاه 
علوم و معارف قرآن کریم رتبه اول، رضا نژادتبریزی از وزارت علوم رتبه دوم و علیرضا 
سامری از دانشگاه آزاد اسلامی رتبه سوم را به خود اختصاص دادند و در رشته حفظ 20 
جزء جلال رضایی از وزارت علوم رتبه اول، محمدرضا رضایی از وزارت علوم رتبه دوم و 

امیرحسین عطار زاده از وزارت علوم رتبه سوم را کسب کردند.
 در رشته حفظ 10 جزء مصطفی مرادی از وزارت علوم، حمید جهانشاهلو از وزارت علوم 
و احمد برزگر نصرآبادی از دانشگاه علوم و معارف قرآن کریم رتبه های برتر را کسب کرده 
و در رشته حفظ پنج جز بهمن محمدی از دانشگاه پیام نور، حسن رفیعی اصل از دانشگاه 

جامع علمی کاربردی و میلاد احمدوند از وزارت علوم حائز رتبه های برتر شدند.
 همچنین در رشته قرائت ترتیل مجید فقیه از وزارت علوم رتبه اول، ابوالفضل خلیلی 
از وزارت بهداشت رتبه دوم و بهنام رحمانی از دانشگاه پیام نور رتبه سوم، در رشته قرائت 
تحقیق حسین رفیعی از دانشگاه آزاد اسلامی رتبه اول، مهدی غلام نژاد از دانشگاه پیام نور 

رتبه دوم و سعید پرویزی از دانشگاه پیام نور رتبه سوم و در بخش بخش اذان نیز عباس 
سروری از دانشگاه جامع علمی کاربردی رتبه اول، فریبرز اسکندی از دانشگاه جامع علمی 

کاربردی رتبه دوم و مصطفی فلاح از وزارت علوم رتبه سوم را به خود اختصاص دادند.
بر اساس این گزارش در بخش خواهران و در رشته حفظ کل زهرا قربانی از وزارت 
علوم، طاهره نایبی موحد از وزارت علوم و زهرا محبی از دانشگاه علوم و معارف قرآن کریم 
رتبه های برتر را کسب کرده و در رشته حفظ 20 جزء فرزانه صادقی، زهرا چراغچی و مهدیه 

شمسی به مقام های برتر دست یافتند.
همچنین فائزه سادات قریشی نسب از وزارت علوم رتبه اول، آرزو اسلامی نعمت آباد از 
دانشگاه آزاد رتبه دوم و هانیه حاجی زاده از دانشگاه علوم و معارف قرآن کریم رتبه سوم 
رشته حفظ 10 جزء را به خود اختصاص داده و فرزانه شکوهیان از دانشگاه فرهنگیان رتبه 
اول،  فاطمه مطهری از دانشگاه علوم و معارف قرآن کریم رتبه دوم و معصومه زیبنده از 

وزارت بهداشت رتبه سوم رشته حفظ پنج جزء را کسب کردند.
 همچنین در رشته قرائت تحقیق سنا منبوهی از وزارت علوم رتبه اول، زهرا حسین پور 
از وزارت علوم رتبه دوم و اعظم غلامی از دانشگاه آزاد رتبه سوم را کسب کرده، در رشته 
قرائت ترتیل فرزانه کلامی از وزارت علوم رتبه اول، فهیمه گلپایگانی از وزارت علوم رتبه 
دوم و آذرمان صادقی ناو از دانشگاه پیام نور رتبه سوم را به خود اختصاص داده و در رشته 
مداحی و هاجر خورشیدی از دانشگاه پیام نور رتبه اول، سیده سکینه هاشمی از دانشگاه 
علوم و معارف قرآن کریم رتبه دوم و زهرا کلیوند از وزارت علوم رتبه سوم را از آن خود 
کردند.  در بخش کتبی و در رشته احکام علی شوکتی نیا از وزارت بهداشت رتبه اول، زهرا 
منصوری از دانشگاه علوم و معارف قرآن کریم رتبه دوم، الهه فدایی از وزارت بهداشت رتبه 
سوم را به خود اختصاص داده و در رشته آشنایی با سیره معصومین )ع( سحر محرابی از 
دانشگاه فرهنگیان رتبه اول، علی محمد صالحی از وزارت علوم رتبه دوم و زهرا رجب زاده 

از وزارت بهداشت رتبه سوم به خود اختصاص دادند.
 همچنین در رشته آشنایی با ترجمه و مفردات قرآنی سعیده یزدانی، محمدرضا 
ابراهیمیان و پریوش زارع به مقام های برتر رسیده و در رشته آشنایی با مفاهیم قرآنی عارف 

پیشه ور، علی سوخگی و حکیمه یاری رتبه اول تا سوم را به خود اختصاص دادند.
علیرضا چکشیان خراسانی، مینا محمدی، سیدهادی قدس علوی عناوین برتر رشته 
آشنایی با احادیث و ادعیه،  مرتضی اسدی مرام ، خدیجه محمدی، مینا عبداللهی عناوین 
برتر رشته داستان نویسی و رضا نیکوکار، محمد زارعی تجره و فرحناز حمزه عناوین برتر 

رشته شعر را به خود اختصاص دادند.
در رشته فیلمنامه نیز علی زارع کار از از دانشگاه علمی کاربردی رتبه اول، کاظم رستمی 
از دانشگاه علمی کاربردی رتبه دوم و محمد نصرتی از دانشگاه فرهنگیان و زهرا سپهری از 

دانشگاه علوم و معارف قرآن کریم رتبه سوم مشترک را به خود اختصاص دادند. 
در رشته نمایشنامه محمود مهدوی از دانشگاه علمی کاربردی رتبه اول، محمد کاظم 
قائدی از دانشگاه فرهنگیان رتبه دوم و مهرداد بهزادی از دانشگاه آزاد رتبه سوم را از آن 
خود کرده، در رشته پویانمایی محمد شیری از دانشگاه علمی کاربردی رتبه دوم، یاسر 
محدثی از دانشگاه علمی کاربردی و حمیدرضا مجیدی از دانشگاه آزاد رتبه سوم مشترک 

را کسب کردند. 
در این جشنواره که به همت دانشگاه معارف و علوم قرآنی و چندمرکز علمی و فرهنگی 
دیگر ترتیب یافته بود، 450 دانشجو نفر از دانشجویان کشور طی 2 روز در 31 رشته با 
یکدیگر به رقابت پرداختند. حسن ختام این آیین  اختتامیه قرائت بیانیه پایانی سی امین 
جشنواره ملی قرآن و عترت دانشجویان کشور و تجلیل از منتخبان این دوره از مسابقات 
با حضور مسئولان و با اهدای لوح تقدیر و جوایز بود. گفتنی است مراسم افتتاحیه این 
ماسابقات سه شنبه شب با پیام آیت الله سبحانی از مراجع تقلید در قم آغازشد. دوره بعدی 

این جشنواره سال آینده به میزبانی دانشگاه فرهنگیان برگزار می شود.

با تجلیل از نفرات برگزیده

سی امین جشنواره قرآن و عترت دانشجویی کشوردر قم به کار خود پایان داد
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تاکتیک پنهان
استراتژی آشکار

بودن یا نبودن اسد در قدرت. آیا مسئله این است؟ شاید 
این سؤالی مهم باشد - که هست- اما تا به آن اندازه که روسیه 
آینده منافع و امنیت راهبردی خود در خاورمیانه و شرق 
مدیترانه را به آن گره زده باشد؟ بسته به اینکه از موضعی 

تاکتیکی یا استراتژیک به دیپلماسی روسیه نگاه کنیم، پاسخ ها یکسان نیست. بیشتر به این 
دلیل که در ارزیابی سیاست روس ها در منطقه؛ تفاوت های معناداری میان تاکتیک نظامی 
جنگ در سوریه و استراتژی سیاسی و امنیتی دفاع از منافع سنتی روسیه در خاورمیانه و 
شرق مدیترانه مشاهده می شود. تحولات سیاسی 2 ماه اخیر متأثر از انعطاف - اگر نگوییم 
تغییر - مواضع ژلاتینی کرملین در برابر بشار اسد و مذاکره با مخالفان، این تفاوت های 

تناقض گونه را بیش ازپیش آشکار کرده است.
اریک رولو معتقد بود در خاورمیانه یک چیز را باید مدنظر داشت. معمولاً شایعه ها 

درست تر از واقعیات هستند. کافی ست برای تائید آن ها منتظر تکذیبشان باشید.«
از اوایل ماه اکتبر و همزمان با آغاز عملیات 29 سپتامبر ارتش روسیه در سوریه، 
میان محافل دیپلماتیک اروپایی مقیم اتریش گزارش های تائید نشده ای  مبنی بر برقراری 
تماس های محرمانه میان دیپلمات های روس با مخالفان بشار اسد در وین و ژنو طی ماه های 
اوت و سپتامبر منتشر شد. هرچند تائید مستقل این گزارش ها آن زمان مشکل بود، اما 
اظهارات یک مقام ارشد وزارت خارجه اتریش مبنی بر اینکه « وین معمولاً جای خوبی برای 

مذاکرات صلح است »انجام این تماس ها تلویحاً تائید شد.
موضوع ارتباط روسی حتی در حد همین شایعات به خودی خود تعجب برانگیز بود. 
منابع دیپلماتیک غربی مقیم مسکو ناباورانه با تمرکز بر فعالیت های دیپلماتیکی روسیه طی 
ماه های آگوست و سپتامبر به دنبال تائید این شایعات و در صورت صحت، فهم این نکته 
بودند« آیا مسکو بااطلاع و هماهنگی دمشق با مخالفان اسد تماس گرفته؟»و اگر بااطلاع 
بوده«، بشار اسد چرا و به چه دلیل با این اتفاق نادر کنار آمده است؟»اما اگر این گونه نیست، 
کرملین در انتهای کدام نتیجه گیری، ابتکار عمل سیاسی »سوریه با حضور مخالفان »را 
پنهانی فعال کرده است؟ پوتین و لاوروف بی محابا از ضرورت گفتگو با مخالفان به قول 
آن ها سازنده سخن می گویند و ماریا زاخاروا سخنگوی وزارت خارجه روسیه تأکید کرده« 
برای مسکو ماندن اسد یک اولویت نیست.« یک مقام مسئول وزارت خارجه روسیه در امور 
خاورمیانه عربی به شرط عدم افشای نام و موقعیتش می گوید«. برای کرملین موضوع آقای 
اسد یک چیز است و حفظ سوریه و تثبیت موقعیت روسیه در خاورمیانه دو چیز دیگر. البته 
همه چیز بستگی به طرف های مقابل دارد. آن ها باید شرایط را آن گونه که هست ببینند نه 

آن طور که انتظار دارند.«
اما شرایط جدید آیا زمان ماندگاری اسد را طولانی تر خواهد کرد؟ نمی دانیم! گرچه 
ارزیابی تاکتیک های روسیه تااندازه ای مشکل است اما تعجب آور، درک استراتژی آن ها 
خیلی پیچیده نیست. آنگاه که مشاهده می کنیم هدف اصلی مسکو از فعال کردن پروسه 
سیاسی گفتگوی مؤثر با مخالفان، اعلام علنی این نکته است که انجام عملیات نظامی بدون 
هدف قابل حصول سیاسی، نه تنها تأمین کننده اصول راهبردی مسکو در سوریه نیست، 
بلکه کمکی به تأمین و حفظ منافع استراتژیک روسیه در خاورمیانه نخواهد کرد. همزمان 
با تحولات جاری، این دیدگاه در میان تحلیل گران سیاسی مطرح شده که وسعت حضور 
و عملیات نظامی روسیه در سوریه نمی تواند صرفاً به دلیل حمایت از آقای اسد صورت 
گرفته باشد و موضوع از 2 زاویه دیگر قابل تأمل است. نخست، آمادگی برای جلوگیری از 
بروز هرگونه شرایط غیرقابل پیش بینی در آینده سیاسی سوریه. دوم حفظ منافع و دفاع از 
فلات امنیتی روسیه در شرق مدیترانه. استراتژیست معروف عرب عبدالباری عطوان سردبیر 
سیاسی الرای الیوم می گوید« وضعیت فعلی نشان می دهد پایتخت های غربی و عربی در 
محاسبات خود از استراتژی احتمالی و محرمانه مسکو در دفاع از سوریه ولو به بهای کنار 
رفتن اسد و ماندن به هر قیمت در شرق مدیترانه دچار خطای راهبردی شده اند و این 

قسمت ماجرا را در نظر نگرفته بودند.«
این متأثر از اعتمادبه نفس روس ها است یا ناشی از بهره برداری کرملین از ضعف بینایی 
غرب؟ دریافت پاسخ زمانی طولانی را نمی طلبد و البته بستگی زیادی هم به درک تأمین 
منافع روسیه در منطقه از سوی پایتخت های غربی دارد، نکته ای که پوتین و وزیر خارجه او 
همواره بر آن تأکید کرده اند. به زبانی دیگر آنان در بحران سوریه از این واضح تر نمی توانند 
اعلام کنند.« در هر مراسمی، کریمه در اروپا باشد یا سوریه در خاورمیانه، سهم ما از کیک 
مراسم توسط خودمان تعیین می شود نه دیگران. خصوصاً اگر میهمانی در خانه دوستان 

خودمان باشد! خب این هم یک نوع دیپلماسی ست، البته از نوع روسی آن!
روز چهارشنبه )11 نوامبر( منابع خبری گفتند دفتر نمایندگی روسیه در سازمان ملل 
طرح جدیدی را برای پایان دادن به جنگ داخلی سوریه مطرح کرده که در آن به نقش 
بشار اسد اشاره ای نشده است. در این طرح تدوین و تصویب یک قانون اساسی جدید و 
برگزاری انتخابات زودهنگام ریاست جمهوری پیشنهادشده است. این سند شامگاه )10 

نوامبر( در اختیار اعضای شورای امنیت سازمان ملل متحد قرار گرفت.

آیت الله فاضل لنکرانی:

گماردن افراد نالایق در پست ها خیانت است
رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( با انتقاد از روی کارآمدن افراد نالایق در دولت گذشته، 
گفت: اینکه پست مهمی را بدون بررسی به برخی افراد نالایق سپرده شود، آغاز ظلم و 

خیانت است. 
آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی پیش از ظهر پنجشنبه در همایش پدافند غیرعامل 
در آموزه های دینی با نگاهی به آیه نفی سبیل که در اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم 
برگزار شد، با بیان اینکه مراقبت باید در بین مسئولان نهادینه شود که خدا ناظر بر اعمال 
آنهاست، اظهار داشت: جاسوسی، اختلاس و اموری که ممکن است ضربه های کاری به یک 
نهاد و حکومت بزند، از آنجا آغاز می شود که مسئولان خدا را ناظر بر اعمال خودشان نبینند.

وی با اشاره به اینکه سطر سطر نامه امیرالمومنین)ع( به مالک اشتر پدافند غیرعامل 
است، تأکید کرد: برای کسی که می خواهد در نظام جمهوری اسلامی مسئول شود واجب 

است که این عهدنامه را مطالعه کند.
استاد درس خارج حوزه گفت: زمانی گذشت که کارها را به افرادی دادند که صغری را 
از کبری تشخیص نمی دادند. مسئولان مالی همان زمان می گفتند که مسائل مالی نظام در 

اختیار کسانی بود که یک روز کار بانکی نکرده بودند.
آیت الله فاضل لنکرانی افزود: امیرالمومنین)ع( در عهدنامه مالک به این مسئله اشاره 

کردند که پست را نباید همین طوری به افراد بذل و بخشش کرد.
عضو جامعه مدرسین گفت: شما برای اینکه یک ساختمان از نظر زلزله و دیگر حوادث 
مقاوم باشد دستوراتی دارید، اما بیت المال مسلمانان در دست یک آدم نالایق بی تقوا افتاده 

و چه بلایی بر سر مسلمانان آورد.
وی ادامه داد: اینکه صبح از خواب بیدار شدیم، بدون بررسی، فلانی را معاون فلان نهاد 

بکنیم غلط است. امیرالمومنین)ع( می فرماید این آغاز ظلم و خیانت است.

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم:

نباید فریب دستکش های نرم 
و لب های خندان غرب را خورد

امام جمعه قم گفت: آمریکا در منطقه از مقاومت و امواج خروشان انقلاب اسلامی ضربه 
خورده است و نباید فریب دستکش های نرم و لب های خندان آنها را خورد و باید دشمن 

شناسی ما استوار و قوی باشد.
آیت الله علیرضا اعرافی ظهر دیروز در خطبه های نماز جمعه قم با بیان اینکه برجام مسیر 
خود را طی کرد ولی در دوران بعد از برجام رعایت چند نکته از اهمیت زیادی برخوردار 
است گفت: باید هیئتی شکل بگیرد تا بر 9 بندی که در فرمان رهبری ذکر شد نظارت 

لازم صورت گیرد.
رئیس جامعة المصطفی العالمیه تاکید کرد: ملت با همه وجود این مطالبه را دارد که 
رعایت خط قرمزها توسط آن هیئت به درستی دنبال شود و این مسئله از مطالبات بسیار 

جدی است که باید مسئولان ما به درستی به آن توجه لازم را داشته باشند.
به گزارش فارس، وی پایه ریزی اقتصاد مقاومتی را از دیگر مطالبات مردم عنوان کرد 
و افزود: مشکلات اقتصادی مردم کم نیست و اقتصادی عمیق، دانش بنیان، مقاومتی و 

درون زا باید مورد توجه قرار گیرد.
اعرافی توجه به توطئه های دشمنان را مورد تاکید قرار داد و افزود: آمریکا در منطقه از 
مقاومت و امواج خروشان انقلاب اسلامی ضربه خورده است و نباید فریب دستکش های 
نرم و لب های خندان آنها را خورد و باید دشمن شناسی ما استوار و قوی باشد. دشمنی 

که در سوریه، عراق، یمن و فلسطین از جبهه مقاومت ضربه خورده است آرام نمی نشیند.
وی با اشاره به برگزاری انتخابات  تصریح کرد: ملت هوشیار است و مسئولان و جناح ها 

نیز باید هوشیار باشند و به شرایط کشور به شرایط بعد از برجام توجه داشته باشند.
رئیس جامعه المصطفی العالمیه درادامه با بیان اینکه حماسه باشکوه راهپیمایی 
اربعین نماد عظمت اسلام ناب است گفت: دولت عراق، مسئولان کشور و همه عاشقان و 
دلباختگان سالار شهیدان باید همراهی داشته باشند تا امسال نیز در این راهپیمایی عظمت 
ایمانی ما به منصه ظهور گذاشته شده و شجاعت و مقاومت ما به دشمنان اسلام و جریانات 
تکفیری نشان داده شود. وی با اشاره به تدوین قانون امر به معروف و نهی از منکر بیان کرد: 
باید با زبان صحیح و بیان درست جلوی هنجارشکنی ها در خصوص عفاف و حجاب گرفته 
شود و از اقدامات نیروی انتظامی برای کنترل ناهنجاری ها به ویژه در حوزه عفاف و حجاب 
حمایت و پشتیبانی می کنیم. وی با اشاره به فرارسیدن هفته کتاب و کتابخوانی بیان کرد: 
اگر ثبت و ضبط آثار و افکار در قالب کتاب از تاریخ بشر گرفته شود، دیگر از انسانیت و تاریخ 
بشر چیزی باقی نمی ماند. امام جمعه قم با اشاره به اینکه فرهنگ مطالعه و دانش افزایی در 
اسلام مورد تاکید است گفت: معجزه پیامبر نوشتاری ماندگار است و تمدن ما با قرآن کریم 
و کتاب پیوند خورده است و در احادیث و مبانی دینی ما نسبت به مقوله کتاب و کتابخوانی 
تاکید شده است و باید این مقوله مهم مورد توجه قرار گیرد. همانگونه که اسلام بر اصل 

خواندن به عنوان بخشی از زندگی تاکید می کند ولی انتخاب کتاب را هم مهم می داند.

دکتر علی جنتی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی پنجشنبه در سفری 
یک روزه به قم با تعدادی از مراجع و علمای قم بصورت جداگانه دیدار 
و گزارشی از فعالیت های این وزارت خانه ارایه کردو مراجع و علمای 
قم نیز به بیان رهنمودهای در خصوص بهبود وضعیت فرهنگ و هنر 
پرداختند و از موفقیت های این وزارتخانه در حوزه های کتاب، فیلم 
و رسانه تقدیر کردند. وزیر ارشاد نیز رهنمودهای معنوی مراجع تقلید 
را زمینه ساز تربیت روحی مسئولان دانست و گفت: مواضع بزرگان 

دین مفید و راهگشاست.

آیت الله نوری همدانی:
موفقیت های وزارت ارشاد 

در حوزه های کتاب و رسانه قابل تقدیر است
آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید در دیدار وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به موفقیت های وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی تاکید کرد: الحمدالله این وزارتخانه در سه حوزه کتاب، 

فیلم و رسانه موفقیت هایی داشته که قابل تقدیر است.
این مرجع تقلید افزود: کتاب باید همسو با جهت گیری های 
انقلاب باشد چرا که ما دشمنان فراوانی داریم که از همین راه قصد 

ضربه زدن به فرهنگ ما را دارند و ما باید بیدار و هوشیار باشیم.
آیت الله نوری همدانی ادامه داد: در حوزه فیلم و رسانه هم 
حساسیت و نظارت لازم از ضروریت هایی است که البته گاهی شاهد 
سیاه نمایی ها در رسانه ها هستیم که این امر نباید موجب ضربه زدن 
به عزت و اقتدار اسلام و انقلاب اسلامی شود و ما نباید هرگز در برابر 

ظلم و استکبار و خواسته های دشمنان کوتاه بیاییم.
وی با تقدیر از وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به دلیل عدم شرکت 
ایران در نمایشگاه کتاب فرانکفورت، این تصمیم را بسیار شایسته 
خواند. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز در این دیدار تصریح کرد: 
سعی ما این است که از ابزارهای وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

حداکثر استفاده را در ترویج فرهنگ دینی داشته باشیم.
علی جنتی گفت: امیدوارم که عملکرد ما و مجموعه تلاش های 

وزارتخانه مورد رضایت خداوند قرار بگیرد.

وزیر ارشاد: یارانه به رسانه های خصوصی داده می شود
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حاشیه دیدار با آیت الله »حسین 
نوری همدانی« از مراجع تقلید در قم در جمع خبرنگاران، گفت: 
سعی کرده ایم یارانه مطبوعاتی که به نوعی به دولت یا برخی نهادها 
وابسته اند و برای تامین مالی پشتوانه ای دارند، قطع و به مطبوعات 
بخش خصوصی پرداخت شود. علی جنتی افزود: در مرحله اول 

نشریه هایی هماهنگ با اولویت های ما از نظر محتوا یارانه گرفتند. 
جنتی این اولویت را شامل موضوع های دین، دفاع مقدس و 
اقتصاد مقاومتی ذکر کرد و افزود: مطبوعاتی که در مناطق دورافتاده 

و شهرهای مرزی اند، به کمک بیشتری نیاز دارند. 
به گفته او، مرحله بعد، پرداخت یارانه به 47 خبرگزاری است. 
وی درباره یارانه تارنماهای خبری گفت: در مورد تارنماهای خبری 
تا جایی که بتوانیم کمک می کنیم. این در حالی ست که چند هزار 
سایت خبری داریم که همه شناسنامه دار می شوند و برای سال 
آینده اعتبار بیشتری می گیریم و سعی داریم سایت های خبری هم 

زیر پوشش یارانه قرار گیرند. 

آیت الله شبیری زنجانی:
دشمنان دنبال ضربه زدن

 به مکتب اهل بیت )ع( و نظام هستند
آیت الله سید موسی شبیری زنجانی از مراجع تقلید نیزدر دیدار 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به اینکه دشمنان دنبال ضربه 

زدن به مکتب اهل بیت و شیعه هستند، گفت: قبلا بسیاری از کشوها 
نام شیعه را نشنیده بودند ولی بعد از انقلاب اسلامی مکتب اهل بیت 
)ع( در جهان مطرح و امروز مراکز مهمی در دنیا مشغول مطالعه 
دراین زمینه هستند. وی خاطرنشان کرد: امروز در کشور شیعه هر 
خدمتی که انجام دهیم خدمت به امام زمان )عج( و ائمه طاهرین 
)ع( است. وی خدمت به نظام اسلامی و شیعه را افتخار بزرگی برای 
مسئولان ذکر کرد و گفت: باید با توسل و توکل بر خداوند متعال و 
اولیای الهی برای رفع مشکل ها گام برداریم. آیت الله شبیری زنجانی 
با ابراز امیدواری نسبت به اینکه فرهنگ دینی ما در جهان مطرح 
شود، گفت: قبل از انقلاب اسلامی تعداد طلبه ها و حوزه های ما 
بسیار کم بود. وی ادامه داد: امروز به برکت انقلاب اسلامی تعداد حوزه 
ها و طلبه های ما نیز زیاد شده و امید است بتوانند برای گسترش 
فرهنگ دینی گام های مهمی بردارند. آیت الله شبیری زنجانی با 
اشاره به اهمیت مسلح شدن طلبه ها به زبان های خارجی نیز گفت: 
در زمان آیت الله بروجردی شنیدیم ایشان از اینکه طلبه های ما زبان 
را یاد نگرفتند ابراز تاسف می کردند و به طور حتم اگر زبان را بلد 

بودیم منشاء آثار بیشتری در جهان می شدیم.
شما را نیازمند تذکر نمی بینیم

وی در پاسخ به درخواست وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی که گفته 
است، نیازمند نصیحت ها و تذکرهای شما هستیم، گفت: من شما را 
نیازمند تذکر نمی بینیم. وی ادامه داد: این نسیم رحمتی است که 
برای خدمت نصیب مسئولان می شود و باید از فرصت استفاده کنیم 

و ما نیز برای موفقیت شما دعا می کنیم.

آیت الله وحید خراسانی:
خطر تبلیغ بهائیت، وهابیت و مسیحیت

 افکار ملت را تهدید می کند
آیت الله حسین وحید خراسانی از مراجع تقلید نیزدر دیدار 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: خطر تبلیغ بهائیت، وهابیت و 
مسیحیت افکار ملت را تهدید می کند و از جمله وظایف وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز دفع این خطرها است.
وی اظهار کرد: شما ببینید مخالفان اسلام چه می کنند، حکومت 
سعودی و مذهب وهابی را اینها درست کرده اند، فلسفه آن هم این 
بود که دیدند پیغمبر ما پیغمبر رحمت است و با این پیامبر، دین ما 
دین جهانی خواهد شد و چون چاره ای نداشتند در مقابل این فضائل 
اخلاقی که خداوند خُلق پیامبرش را عظیم شمرد لذا گروهی را علم 
کردند که چهره خشنی از دین اسلام ارائه دهند و این چهره خشن 
همان وهابیت بود. وی اظهار کرد: عمده مسئولیت وزارت ارشاد که ان 
شاءالله در کار خود موفق خواهند شد، حفظ عقیده های مردم است 
و شما باید سه خطر را دفع کنید؛ خطر ترویج وهابیت، خطر تبلیغ 
بهاییت و خطر ترویج مسیحیت در میان مسلمانان که شما باید این 

تبلیغ ها و حرکت ها را خنثی کنید.
آیت الله وحید خراسانی افزود: این سه آفت، آفت بزرگی است، 
چون ابزار تبلیغاتی دشمنان، خیلی گسترده است و این تبلیغ ها 
در صورت خنثی نشدن، تاثیر می گذارد به خصوص در جوان ها و 
دیگری موضوع کتاب است که باید دقت شود چون اگر یک نویسنده 
کتاب، شبهه ای را در کتاب القا کند همان کافی است تا تمام کتاب 
را زیر سوال ببرد. وی در بخشی از سخنان خود ضمن بیان فضائل 
امام علی )ع( گفت: این امام همام روزها در دکه القضاء می نشست 
و به مشکل های مردم می پرداخت و شب ها مثل مارگزیده ها از 
خوف خدا بر خود می پیچید، با این حال در این مدت سخنان ایشان 
در قالب نهج البلاغه شکل گرفت که نتیجه آن نیز این است که اهل 

سنت آن را فوق کلام مخلوق و دون کلام خالق می دانند. وی افزود: 
رهبری که دنیا در قبضه اختیار او بود دو پیراهن خرید، یکی دو درهم 
و دیگری یک درهم، پیراهن دو درهمی را به قنبر داد و یک درهمی 
را خودش پوشید و زمانی که قنبر گفت که شما خلیفه مسلمانان 
هستید، لباس شما باید باارزش تر از من باشد فرمود تو جوانی و 
جوانان علاقه مند به زینت هستند. آیت الله وحید خراسانی، ضمن 
ابراز رضایت از عملکرد وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بیان کرد: کار 
شما قابل تقدیر است و این کار را ادامه دهید، هم جلوی تبلیغات فرقه 
های ثلاثه گرفته شود و هم فکرهای این جوان ها بازیچه اهل انحراف 

نشود و هم حرمت و عظمت ائمه برای ابد حفظ شود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود که مقارن با حضور محمد 
جواد ظریف وزیر امور خارجه شد، گفت: ایشان هم متفکر خوبی است 
و هم خوب امور محوله را انجام می دهد و باید از ایشان تقدیر شود و 
اگر انصاف را در نظر بگیریم این مرد یک تنه با قدرت های بزرگ دنیا 
در افتاد و مغلوبشان کرد و این همه قابل تقدیر و تشکر است و وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز تاکید کرد که جناب آقای دکتر ظریف 
از چهره های ماندگار خواهد بود. در ادامه این دیدار وی توصیه های 
معنوی برای توفیق های بیشتر در کار سنگین وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی ارائه کرد و گفت: دو چیز است که در صورت عمل به آنها گره 
گشا خواهد بود؛ اول توکل به خدا و دوم توسل به امام زمان )عج( که 

باعث موفقیت در کارها خواهد شد.

جنتی: مجوزی به تک خوانی زنان داده نمی شود
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین در دیدار با آیت الله 
»حسین وحید خراسانی« از مراجع تقلید، تاکید کرد هیچ مجوزی 
به تک خوانی زنان داده نخواهد شد و همچنین جلو چاپ رمان 
های مبتذل و تفرقه انگیز گرفته شده است. علی جنتی گفت: وظیفه 
ما در این وزارتخانه این است که توسعه فرهنگ ناب و اسلامی را 
سرلوحه کارهای خود قرار دهیم که مورد تایید رهبر معظم انقلاب 
اسلامی است. وی اضافه کرد: تلاش ما این است که کتاب های مفید 
و ضروری چاپ شود، مانند کتاب هایی که در حوزه دین و منطق 
سودمند باشد و سعی کرده ایم به تولید و چاپ این نوع کتاب ها 
کمک کنیم و خوشبختانه آمار انتشار کتاب نسبت به گذشته بهتر 
شده است. به گفته او، پارسال 72 هزار عنوان کتاب چاپ شد. وی 

گفت: نظارت و حمایت در حوزه های فیلم و موسیقی نیز به همین 
صورت است. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در مورد فیلم رستاخیز 
گفت: تمام تلاش ما این بوده است تا نظر مراجع عظام تقلید تامین 
شود.  جنتی ادامه داد: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تاکنون هیچ 
مجوزی به تک خوانی زنان نداده است و نخواهد داد اما متاسفانه در 
مورد این موضوع شاهد شایعه پراکنی هایی هستیم. چند روز پیش 
نیز که دکتر روحانی برای افتتاح نمایشگاه مطبوعات رفته بود از این 
قضیه ابراز ناراحتی می کرد. وی افزود: عده معدودی با این دولت 
مخالفند و در همه قضیه ها خود را ارزشی می دانند اما با انحطاط 
اخلاقی، دروغ سازی و شایعه پراکنی، وقت زیادی از ما را برای صدور 

تکذیبیه و روشن کردن اصل ماجرا می گیرند. 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: بعضی مدیران کل استان ها 
را از اندیشمندان و فاضلانی انتخاب کرده ایم که صاحب دانشند و 
تمام تلاش ما این است که در این دوره خدمتی ماندگار انجام دهیم.

وی افزود: اکنون 20 هزار کانون فرهنگی مسجدها و دو هزار 
موسسه قرآنی زیر نظر وزارت فرهنگ و ارشاد فعالیت می کنند که 
در حد توان از آنها حمایت می شود. به گفته او، در گذشته اخذ مجوز 
موسسه های قرآنی چهار سال به طول می انجامید اما اکنون این روند 

طی حداکثر دو ماه انجام می شود.

آیت الله صافی گلپایگانی:
وزارت ارشاد در رشته های فرهنگی و هنری 

مراقبت لازم را انجام دهد
آیت الله »لطف الله صافی گلپایگانی« از مراجع تقلید، نیزدر دیدار 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: مردم از برخی وزیران گذشته 

ارشاد گله داشتند و از شما انتظار خدمت بیشتری دارند. باید جلو 
کمبودها را بگیرید، بویژه در رشته های فرهنگی و هنری باید مراقبت 
لازم انجام شود. وی افزود: شما فرزند یکی از بزرگ ترین روحانیان 
کشورید و ازاین رو، توقعی که مردم از شما دارند بسیار بیشتر است. 
انشاء الله توفیق بیشتری برای خدمت به نظام و انقلاب داشته باشید.

این مرجع تقلید تاکید کرد وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بیش 

از پیش در راستای گسترش معارف دینی و اسلامی تلاش کند. 
وی ادامه داد: مساله اعتقاد فکری و مذهبی بسیار مهم است که 
شما باید برای فعالیت های فرهنگی، فرصت ایجاد شده را غنیمت 
بشمارید. مهم آن است که کار شما اساسی دینی داشته باشد که 

بتوانید مقاصد اسلامی را دنبال کنید.
آیت الله صافی گلپایگانی گفت: باید در کتاب های درسی و 
غیردرسی رویه به این سمت باشد که هیچ مشکلی نداشته باشند. 
وزارت ارشاد طوری کار کند که اگر نقصی وجود دارد، برطرف شود.

وی ادامه داد: در مسائلی مانند موسیقی و سایر شاخه های 
فرهنگی و هنری خط شما باید دینی باشد.

در دیدار با وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی عنوان شد:
تاکید آیت الله علوی گرگانی بر گسترش 

روابط دولت و حوزه های علمیه
آیت الله محمدعلی علوی گرگانی نیز در دیدار وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی خواستار گسترش روابط هرچه بیشتر دولت و حوزه 

های علمیه شد
 این مرجع تقلید با اشاره به اینکه دولت یازدهم باید ارتباط خود 
را با علما و مراجع تقلید بیشتر کند، گفت: بسیاری از بدگویی ها و 

بدگمانی ها به خاطر فاصله بین ما )دولت و روحانیت( می باشد
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
قم، ایشان پنجشنبه شب در دیدار با وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
خاطرنشان کرد: درسایه این ارتباط، کارها و مسائل آسان می شود 

ولی هر چه از هم فاصله بگیریم کارها سخت تر خواهد شد.
آیت الله علوی گرگانی خاطرنشان کرد: این رفت و آمدهای میان 
مسئولان دولتی و علما، هم برای دولت و هم برای علمای حوزه 
سازنده است، از این جهت که برخی اخبار درجه اول را مسئولان 
دولتی در اختیار حوزه قرار می دهند و از سوی دیگر برخی مسائل 
هم از طریق مردم به دست علما و مراجع تقلید می رسد که به دولت 
منتقل می شود. وی خطاب به وزیر ارشاد گفت: سلام من را به دکتر 
روحانی برسانید، دوست داریم بتوانند بیشتر با علما در ارتباط باشند 
تا اگر مشکلاتی بود بتوانیم به گوش ایشان برسانیم. وی ادامه داد: 
البته ما از سختی و فشار کار رئیس جمهوری آگاه هستیم، ریاست 
یک دولت شوخی نیست، کار ایشان سنگین است و اداره کردن یک 

کشور با این همه جمعیت، قومیت و انسان های متعدد فوق العاده 
سخت است. آیت الله علوی گرگانی درادامه با اشاره به وظیفه خطیر 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: این وزارتخانه نسبت به سایر 
وزارتخانه ها رسالت سنگین تری دارد، چون شعبه ها و حوزه های 
مختلفی را باید بررسی و مدیریت کند. وی ادامه داد: ما از این دوجنبه 
اثباتی و سلبی باید مراقبت کنیم، جنبه اثباتی در اختیاردولت است 
که با برنامه ریزی کارها دنبال شود ولی جنبه های منفی که از طرف 
جامعه شاید به سمت دولت و وزارت ارشاد بیاید و باید با برنامه ریزی 
توسط وزارت ارشاد و معاونت های آن، مراقبت و مدیریت شود. آیت 
الله علوی گرگانی در بخش دیگری از سخنان خود خواهان گنجاندن 
هفتم ماه صفر به عنوان سالروز شهادت حضرت امام حسن مجتبی 
)ع( در تقویم رسمی کشور شد و گفت: این روز به روایتی ولادت امام 
کاظم است ولی قوی تر شهادت امام حسن مجتبی )ع( می باشد. وی 
خطاب به وزیر ارشاد ادامه داد: بهتر است این کار )ثبت هفتم صفر، 
شهادت امام حسن مجتبی. ع. در تقویم( از طرف شما انجام شود، 
دوست دارم شما اولین قدم را بردارید و این سنت مهم به نام شما 
بماند. مراجع تقلید و علما دراین زمینه نظر دادند و رسانه ها بویژه صدا 

و سیما نیز در این زمینه همکاری کند.

وزیر ارشاد در دیدار نماینده نماینده آیت الله سیستانی:
تالار مرکزی قم بهمن ماه امسال افتتاح می شود

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین در دیدار با حجت الاسلام 
والمسلمین سید جواد شهرستانی نماینده آیت الله سیستانی در 
ایران گفت: طرح تالار مرکزی شهر قم تاکنون نزدیک به 90 درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد و در صورت تامین منابع مالی برای تجهیزات 

آن بهمن ماه امسال به بهره برداری می رسد.
علی جنتی افزد: هم اکنون هشت طرح ملی در سطح کشور 
با پیشرفت بالای 90 درصد داریم که امیدواریم با حمایت سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی برای تخصیص کامل منابع اعتباری آنها، 
هرچه زودتر این طرح ها به نتیجه برسد. عملیات اجرایی تالار 
مرکزی شهر سال 88 آغاز شد. این بنا در زمینی نزدیک به هشت 

هزار مترمربع و زیربنای 11 هزار مترمربع مساحت دارد و با اعتبارات 
ملی درحال ساخت است. تالار مرکزی قم دارای بخش هایی چون 
دو سالن 650 نفره و 220 نفره آمفی تئاتر، سالن تمرین تئاتر و 
سالن اجرای تعزیه می باشد. وی در بخش دیگری از سخنان خود، 
درباره پیشروی نیروهای عراقی در مبارزه با داعش افزود: آمریکا و اروپا 
فهمیده اند بچه ای که خود تولید کرده اند برای آنها به مشکلی جدی 
تبدیل شده است و از آن وحشت کرده اند. جنتی همچنین افزود: اگر 
بشار اسد از سوریه برود این کشور قابل کنترل نیست و مانند لیبی هر 

منطقه از آن در دست یک حکومت خواهد بود.
نماینده آیت الله سیستانی در ایران نیز درباره مبارزه نیروهای 
عراقی با گروه های تکفیری اطلاعاتی داد و گزارشی از موسسه های 
فرهنگی و کتابخانه های زیر نظر دفتر این مرجع تقلید شیعیان عراق 

در استان قم ارائه کرد.

بازدید وزیر ارشاد از موسسه ترجمان وحی
جنتی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین عصر پنجشنبه با 
حضور در موسسه ترجمان وحی در قم، از این مرکز قرآنی بازدید و 

در جریان عملکرد این موسسه قرار گرفت.
علی جنتی در این بازدید اقدام های انجام شده در موسسه 
ترجمان وحی را قابل توجه دانست و گفت: در زمینه ترویج فرهنگ 
قرآنی اقدام های مناسبی از طریق ترجمه این کتاب آسمانی به 
زبان های مختلف دنیا، انجام شده است. وی افزود: این مهم است 
که موسسه ترجمان وحی در کنار ترجمه قرآن کریم به زبان های 
غیرفارسی، بتواند فاخر ترین ترجمه فارسی را نیز انتخاب نماید و 
سایر ترجمه های فارسی را مورد بررسی قرار دهد. وی با اشاره به 
ترجمه های فارسی قرآن کریم گفت: ما فکر می کردیم هنوز ترجمه 
های آقای فولادوند فقط قابل توجه است وحتی زمانی که با آیت 
الله جنتی صحبت می کردیم ایشان هم می گفتند بهترین ترجمه 
را آقای فولادوند دارد، ولی خوشبختانه سایر مترجمان ما هم خوب 

کار می کنند. 
جنتی با بیان اینکه آقای حداد عادل هم ضمن اینکه خودشان 
ادیب هستند، ابتدا ترجمه قرانی خود را برای دانش پژوهان و حتی 
برای ارائه نظر به رهبر معظم انقلاب تقدیم و پس از دریافت نظرات 

ایشان اقدام به چاپ کردند که این روش بسیار خوبی است. 
وی همچنین با اشاره به برخی تحولات در ترجمه های فارسی 
قرآن کریم گفت: در یکی از آیات قرآن کلمه خیر »آمده است که 
بیشتر مترجمان آن را به معنای خود« خیر »ترجمه کردند و تنها یک 

مترجم آن را« مال ترجمه کرد و ترجمه خوبی هم بود.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در جمع خبرنگاران در قم:
عده ای دنبال اختلاف افکنی 

میان دولت و مراجع تقلید هستند
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین پنجشنبه شب در گفت 
وگو با خبرنگاران در قم با اشاره به اینکه عده ای دنبال اختلاف میان 
دولت و مراجع تقلید هستند، گفت: متاسفانه عده ای که با دولت 
سرسازگاری ندارند با جعل و تحریف برخی حقایق، اخبار را به صورت 

وارونه در اختیار دفاتر مراجع تقلید، ائمه جمعه و نمایندگان
علی جنتی پ افزود: ریشه اصلی این اختلاف افکنی ها در این 
است که نظرات در جامعه متفاوت است و گروه هایی هستند که در 
جریان انتخابات ریاست جمهوری، کاندیدای دیگری داشتند و امروز 

که دکتر روحانی رای آورده با دولت سر ناسازگاری دارند.
وی ادامه داد: آنها در زمینه های سیاسی، فرهنگی و اقتصادی اتاق 
فکر دارند و با هم هماهنگی می کنند و اخبار جعل و تحریف شده را 
منتشر و برای نمایندگان مجلس، ائمه جمعه و دفاتر آیات عظام تقلید 

ارسال می کنند و ما هم مرتب باید تکذیب کنیم.
توافق هسته ای یک پیروزی بود

جنتی با بیان اینکه توافق هسته ای یک پیروزی بود خاطرنشان 
کرد: این افراد در حوزه سیاست خارجی که دولت و شخص دکتر 
ظریف افتخار کسب کردند و کشوری که شش قطعنامه ظالمانه علیه 

وی صادر شده بود را نیز زیر سوال می بردند.
وی گفت: ما در حوزه های مختلف تحریم بودیم و 12 سال شعار 
می دادیم انرژی هسته ای حق مسلم ماست و دشمنان حاضر نبودند 
این حق را به رسمیت بشناسند ولی امروز این حق را برای ما به 
رسمیت شناختند، ما می توانیم کالاهای خود را به خارج بفروشیم، 
حتی آب سنگین اراک که با استانداردهای بین المللی ساخته نشده 
بود را حاضر شدند مطابق استانداردهای بین المللی، مدرن سازی 

کنند، اینها می خواهند همه اینها را زیر سئوال ببرند.
وی با اشاره به توزیع برخی بولتن ها و نشریات علیه شخصیت ها 
در قم و شهرهای دیگر، ادامه داد: متاسفانه عده ای شب نامه توزیع 
می کنند و چون بدون مجوز هستند بنایی هم نداریم با آنها برخورد 

کنیم ولی این کار درستی نیست.
لیست خاصی از افراد ممنوع القلم نداریم

جنتی در پاسخ به سوال دیگر در مورد افراد ممنوع القلم گفت: 
ما لیست خاصی از افراد ممنوع القلم نداریم ولی به طور طبیعی افراد 
ضد انقلاب و کسانی که علیه انقلاب و نظام قلم می زنند و بدنام هم 
هستند و در خارج کار می کنند مجوز انتشار در داخل کشور ندارند. 
وی در مورد فیلم رستاخیز نیز گفت: ما به کارگردان فیلم توصیه 
کردیم به جای چهره حضرت عباس )ع(، از هاله نور استفاده کند که 

متاسفانه هنوز زیر بار نرفته است.
ثبت رسمی روایت شهادت امام مجتبی )ع(

 در هفتم صفر را دنبال خواهم کرد
جنتی در پاسخ به سوال دیگر در مورد بحث سالروز شهادت امام 
حسن مجتبی )ع( درهفتم صفر براساس برخی روایات و تاکید برخی 
مراجع و علما دراین خصوص گفت: روایات معتبری وجود دارد که 
شهادت امام حسن مجتبی )ع( در هفتم صفر اتفاق افتاده و برخی 
مراجع تقلید نیز بر این مهم تاکید دارند و در جلسه قبلی چون 
حضور نداشتم این مصوبه تصویب نشده ولی در جلسه بعدی دوباره 

در دستور کار شورا قرار می گیرد. 
از تذکرات معنوی و موعظه های 

مراجع تقلید استفاده کردیم
جنتی با اشاره به اینکه دیدار و گفت وگو با مراجع عظام تقلید 
یکی از برنامه های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است، اظهار داشت: 
در این دیدارها گزارشی از فعالیت های این وزارتخانه ارائه شد و و از 

تذکرات معنوی و موعظه های مراجع تقلید استفاده کردیم.
وی رهنمودهای معنوی مراجع تقلید را زمینه ساز تربیت روحی 

مسئولان دانست و گفت: مواضع بزرگان دین مفید و راهگشاست.

وزیر ارشاد با آیت الله محمدعلی گرامی دیدار کرد
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین پنجشنبه شب با آیت الله 
محمدعلی گرامی از استادان برجسته حوزه علمیه قم دیدار و گفت 
و گو کرد. به گزارش ایرنا، در این دیدار که در بیت آیت الله گرامی 
برگزار شد، خبرنگاران رسانه های خبری حضور نداشتند. بر اساس 
این گزارش، در این دیدار پیرامون مسائل فرهنگی کشور گفت و گو 
شد. علی جنتی بعد از دیدار با آیت الله گرامی با ورود در حرم کریمه 
اهل بیت )ع( ضریح مطهر را زیارت و بعد از قرائت فاتحه بر علما و 
مراجع تقلید مدفون در حرم مطهر، قم را به مقصد تهران ترک کرد.

در دیدار وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با مراجع و علما عنوان شد:

تقدیر از موفقیت های وزارت ارشاد در حوزه های کتاب، فیلم و رسانه
سرمقاله

اخبار

متین  مسلم



3 اقتصادی

 اوپک خبر داد؛

کاهش 200 میلیارد دلاری سرمایه گذاری در 
صنعت نفت به دلیل کاهش قیمت

اوپک اعلام کرد میزان سرمایه گذاری ها در صنعت نفت در سال جاری میلادی حدود 
200 میلیارد دلار کاهش یافته است.

 اوپک اعلام کرد تولید نفت این سازمان در ماه اکتبر کاهش یافته و پیش بینی کرد که به 
دلیل کاهش سرمایه گذاری ها  و فزونی عرضه جهانی، عرضه نفت از سوی تولید کنندگان 
رقیب در سال آینده برای اولین بار از سال 2007 کاهش یابد. سازمان کشورهای صادر 
کننده نفت )اوپک( در گزارش ماهیانه خود اعلام کرد، در ماه گذشته 31.38 میلیون بشکه 
در روز تولید داشته که 256 هزار بشکه کمتر از ماه سپتامبر است. بر اساس آمارهای اوپک، 
این اولین کاهش از ماه مارس تاکنون است. پیش بینی کاهش عرضه تولید کنندگان غیر 
اوپک، اگر محقق شود نشانه دیگری از موفقیت آمیز بودن استراتژی این سازمان خواهد 
بود. اوپک سال گذشته سیاست دیرینه خود در دفاع از قیمت ها را کنار گذاشت و برای 
دفاع از سهم خود از بازار در مقابل تولید کنندگان رقیب، تولید خود را افزایش داد. قیمت 
نفت هم کانون حدود 45 دلار است، که بیش از 50 درصد کمتر از قیمت ژوئن 2014 
است. اوپک در گزارش خود آورده است: »کاهش اخیر قیمت نفت موجب تشویق برای 
تقاضای بیشتر شده است... این کاهش همچنین موجب چالشی شدن بازار برای برخی 
تولید کنندگان پرهزینه شد که نتیجه آن کاهش تولید این تولید کنندگان بوده است.« 
اوپک انتظار دارد عرضه تولید کنندگان غیرعضو سازمان پس از افزایش 720 هزار بشکه 
ای در سال جاری، در سال آینده حدود 130 هزار بشکه در روز کاهش یابد. »این در حالی 
است که میزان سرمایه گذاری ها در صنعت نفت امسال حدود 200 میلیارد دلار کاهش 
یافته است.« این گزارش می افزاید، اگر اوپک تولید خود را با نرخ ماه اکتبر ادامه دهد، بازار 
در سال آینده با فزونی عرضه روزانه 560 هزار بشکه ای مواجه خواهد بود که کمتر از رقم 

750 هزار بشکه ای پیش بینی شده در گزارش قبلی اوپک است.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,060,000یک مثقال طلا

937,250یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,160,000سکه بهار آزاد ی

9,185,000سکه امامی

4,640,000نیم سکه

2,510,000ربع  سکه

1,670,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,000,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

 با مصوبه شورای پول واعتبار و ابلاغیه نوبخت؛

برداشت مستقیم بانک ها
 از حساب های مردم مجاز شد

در طرح خرید کالای ایرانی با وام 10 
حسب  دولت،  ابلاغیه  طبق  میلیونی، 
و  عامل  بانک  بین  کارت  صدور  قرارداد 
است  مجاز  عامل  بانک  کارت،  دارنده 
اقساط  وجه  پرداخت  عدم  صورت  در 
صورتحساب کارت خرید، راساً از حساب 
دیگر  سپرده  هرگونه  یا  شده  مشخص 

دارنده کارت برداشت کند. 
سازمان  رییس  نوبخت  محمدباقر 
مدیریت و برنامه ریزی کشور دستورالعمل 
تسهیل بهره مندی کارکنان و بازنشستگان 
دستگاه ها، سازمان ها و مؤسسات از کارت 

اعتباری کالای ایرانی را طی بخشنامه شماره 209930 مورخ 1394/8/17 سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی کشور ابلاغ کرد. 

متن بخشنامه نوبخت به کلیه دستگاه ها، سازمان ها، مؤسسات دولتی و نهادهای عمومی 
غیردولتی به شرح زیر است:

 در اجرای مصوبات شورای پول و اعتبار در یک هزار و دویست و هشتمین جلسه مورخ 
1394/7/28 و در راستای ارتقای رفاه عمومی و حمایت از تولید داخل از طریق صدور 
کارت اعتباری کالای ایرانی )با اولویت کالاهای مصرفی بادوام تولید داخل در فاز اول( و 
پیرو اطلاعیه مشترک بانک مرکزی و وزارت صنعت، معدن  و  تجارت، دستورالعمل ذیل 
برای تسهیل بهره مندی کارکنان و بازنشستگان دستگاه ها، سازمان ها و مؤسسات مشمول، 

ابلاغ می گردد:
دستورالعمل تسهیل بهره مندی کارکنان و بازنشستگان دستگاه ها، سازمان ها و مؤسسات 

از کارت اعتباری کالای ایرانی
ماده 1- تعاریف:

مؤسسات مشمول: دستگاه های اجرایی موضوع ماده )5( قانون مدیریت خدمات کشوری، 
صندوق های بازنشستگی زیر نظر وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، صندوق  بازنشستگی 
زیر نظر سازمان تأمین اجتماعی نیروهای مسلح و سایر صندوق های بازنشستگی غیردولتی.

متقاضی: کارکنان شاغل، بازنشستگان، مستمری بگیران و وظیفه بگیران زیرمجموعه 
مؤسسات مشمول. بانک عامل: بانک های پرداخت کننده حقوق یا مستمری مؤسسات 

مشمول و صادرکننده کارت اعتباری خرید کالاهای مصرفی بادوام ایرانی منتخب.
ماده 2- مؤسسات مشمول، موظفند تمهیداتی را فراهم کنند کارکنان و مستمری بگیران 
تحت پوشش آنها بتوانند درخواست اخذ کارت اعتباری را به آنها منعکس نمایند. مؤسسات 
مشمول پس از دریافت درخواست ها، براساس میزان دریافتی ماهانه و توان بازپرداخت هر 

متقاضی، گواهی تعهد کسر از حقوق آنها، که از پنجاه درصد متوسط 
دریافتی ماهانه آنها بیشتر نباشد را در قالب فهرستی یکجا مشتمل  بر کد ملی، نام و 
نام خانوادگی، شماره تلفن همراه، شماره حساب واریز حقوق یا مستمری و مبلغ گواهی 
تعهد کسر از حقوق، به روشی که بین مؤسسات مشمول و بانک عامل تفاهم می شود، 
به شعبه بانک عامل مربوطه )بانک هایی که حقوق کارکنان و مستمری بگیران آنها را واریز 

می نمایند( اعلام کنند.
تبصره 1- معرفی مؤسسات مشمول و تعیین مبلغ گواهی تعهد کسر از حقوق مانع 

وظایف بانک های عامل در بررسی وضعیت اعتباری متقاضیان نخواهد بود.
تبصره 2– مراجعه انفرادی و موردی متقاضیان به بانک ها برای بهره مندی از تسهیلات 
کارت اعتباری موضوع این بخشنامه، ممنوع بوده و مؤسسات مشمول با اطلاع رسانی 

صحیح از مراجعه متقاضیان به بانک ها جداً جلوگیری نمایند.
تبصره 3- مؤسسات مشمول موظفند محتوای این بخشنامه و دستورالعمل های مرتبط 
با آن را به صورت فیزیکی و الکترونیکی به اطلاع تمام کارکنان یا مستمری بگیران تحت 

پوشش خود برسانند.
 ماده 3- بانک عامل براساس اعتبارسنجی متقاضیان، نسبت به صدور کارت اعتباری 
برای متقاضیان دارای اهلیت اقدام نموده و کارت ها را به مؤسسه مشمول ارسال کننده 
درخواست ها می فرستد. همزمان برای متقاضیان پیامکی از طرف بانک عامل ارسال 

می گردد که صدور کارت اعتباری را اطلاع رسانی می کند. 
ماده 4- متقاضیان کارت براساس اطلاعات پیامک دریافتی به دستگاه مشمول مراجعه 
کرده، ضمن امضای فرم قرارداد و سایر اسناد مربوطه، کارت و پاکت رمز آن را دریافت 
می کنند. ماده 5- کارت های تحویل شده به متقاضیان از زمان دریافت، امکان خرید از مراکز 

تعیین شده حضوری و اینترنتی را خواهند داشت.
ماده 6- برای دارندگان کارت در مقاطع یک ماهه متناسب با تاریخ صدور، صورتحسابی 
به صورت پیامکی ارسال می گردد که براساس آن دارنده کارت ضمن اطلاع از ریزخریدهای 
دوره، از تعهدات خود به بانک مطلع می شود. براساس این پیامک دارنده کارت نسبت به 

تسویه تعهدات ماهانه خود با بانک عامل اقدام می کند. 
ماده 7- حسب قرارداد صدور کارت بین بانک عامل و دارنده کارت، بانک عامل مجاز است 
در صورت عدم پرداخت وجه اقساط صورتحساب کارت خرید، راساً از حساب مشخص 

شده یا هرگونه سپرده دیگر دارنده کارت برداشت کند. 
ماده 8- در صورت عدم کفایت موجودی حساب های دارنده کارت، مؤسسات 
مشمول موظفند ترتیباتی اتخاذ نمایند که در صورت اعلام بانک عامل، اقساط معوق 
از حقوق و مستمری متقاضیان، کسر و به حساب اعلام شده توسط بانک عامل واریز 

گردد. 
ماده 9- فهرست کالاهای قابل خریداری، فهرست و آدرس عرضه کنندگان کالاها از 
طریق: تارگاه دولت )www.dolat.ir(، شاپرک )www.shaparak.com( و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت )www.mimt.gov.ir( در اختیار عموم قرار می گیرد. ماده 
10- سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور بر حسن جریان عملکرد مؤسسات مشمول 
نظارت کرده و اطلاعات لازم را برای این امر از بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران دریافت 
خواهد کرد. مجدداً تأکید می شود به هیچ عنوان و تحت هیچ شرایطی، نیازی به مراجعه 
متقاضیان به بانک ها نمی باشد و انتظار می رود مؤسسات مشمول با اطلاع رسانی صحیح از 

مراجعه مستقیم متقاضیان به بانک ها جلوگیری نمایند.

معاون وزیر نفت با اشاره به بررسی سناریوهای مختلف 
از  تاکنون جزئیات هیچ یک  بنزین، گفت:  حفظ کارت 
سناریوهای جریمه و تشویق مردم برای خرید بنزین با 
کارت شخصی و یا کارت سوخت جایگاهداران نهایی نشده 

است.
عباس کاظمی با بیان اینکه عرضه کارتی بنزین پس از به 
پایان رسیدن دوره زمانی مصرف سهمیه بنزین 700 تومانی 
موجود در کارت ها ادامه می یابد، گفت: دولت و وزارت نفت 
هیچ برنامه ای به منظور حذف کارت هوشمند سوخت و 

عرضه کارتی بنزین و گازوئیل ندارد.
معاون وزیر نفت در پاسخ به این پرسش که سناریویی 
در حال بررسی و تصویب قرار دارد که هر کسی از کارت 
جایگاهداران برای خرید بنزین استفاده کند، باید هزینه 
بیشتری پرداخت کند؟ تصریح کرد: سناریوهای متفاوتی 

مطرح است ولی تا تصویب نشود، قابل استناد نیست.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
با تاکید بر اینکه کارت هوشمند سوخت بنزین همچنان 
حفظ خواهد شد، اظهار داشت: اطلاعات بسیار زیادی از 
تراکنش عرضه کارتی سوخت می توانیم به دست آوریم که 

برای برنامه ریزی های بعدی کمک می کند.
این مقام مسئول با بیان اینکه کارت هوشمند سوخت را 
پس از تک نرخی شدن عرضه بنزین کماکان حفظ خواهیم 
کارتی  عرضه  درخصوص  وجود  این  با  شد:  یادآور  کرد، 
گازوئیل یک سناریوی مطرح بوده که هنوز به تصویب 

نرسیده است.
پخش  و  پالایش  ملی  شرکت  مدیره  هیات  عضو  این 
فرآورده های نفتی ایران، افزود: در صورت تصویب این طرح 
اگر کسی کارتش را فراموش کند، بابت خرید گازوئیل با 
کارت جایگاهداران باید هزینه بیشتری پرداخت کند که 

البته نهایی نشده است.
کاظمی همچنین در پاسخ به این پرسش مبی بر اینکه به 
نظر می رسد مردم در صورت گم کردن کارت بنزین حتی 
برای دریافت کارت المثنی از انگیزه کافی برخوردار نیستند؟ 
از کارت  استفاده  با  اکنون  زیرا هم  گفت: درست است، 
جایگاهداران به راحتی سوخت گیری را انجام می دهند و 

حساسیتی برای دریافت کارت المثنی بنزین ندارند.
در همین حال، سیدناصر سجادی مدیرعامل شرکت ملی 

پخش فرآورده های نفتی با بیان اینکه مهلت استفاده از 
سهمیه بنزین 700 تومانی در کارت ها تا 30 آبان ماه سال 
جاری به پایان می رسد، گفت: هم اکنون کمتر از 400 
میلیون لیتر بنزین 700 تومانی در کارت ها ذخیره وجود 
دارد که پیش بینی می شود تا پایان آبان ماه امسال، 50 

میلیون لیتر از میزان این سهمیه مصرف شود. 
این مقام مسئول تاکید کرد: بخشی از سهمیه بنزین 700 
تومانی مربوط به خودروهایی است که دیگر تردد نداشته و 

یا اصلا وجود ندارند.
این در حالی است که سیدمحسن روحانی رئیس سامانه 
هوشمند سوخت در شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
اخیرا با بیان اینکه مردم دیگر انگیزه ای برای گرفتن کارت 
المثنی ندارند، تاکید کرده است: در طول چند ماه گذشته 
صدور کارت المثنی بنزین کاهشی 40 درصدی داشته 

است.
این مقام مسئول همچنین با بیان اینکه اخیرا پیشنهادی 

ارائه شده  مبنی بر اینکه رانندگانی که کارت سوخت 
بنزین  خرید  برای  بیشتری  مبلغ  باید  باشند،  نداشته 
طرح  این  اجرای  است:  کرده  اظهار  کنند،  پرداخت 
پیشنهادی باعث بالا رفتن انگیزه در بین مردم می شود که 
البته هنوز جمع بندی کامل حاصل نشده و سایر روش ها 

هم در حال بررسی است.
حال از دولت خبر می رسد وزارت نفت با همکاری ستاد 
مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز طرحی در دست بررسی 
دارد که در صورت تصویب نهایی، مردم ترغیب می شوند از 

کارت سوخت خودروی خود استفاده کنند.
در این طرح پیش بینی شده است که مردم در صورت 
استفاده از کارت سوخت جایگاهداران باید مبلغی بیشتر 
از 1000 تومان بپردازند. برهمین اساس، دارندگان خودرو 
مجبور خواهند شد که از کارت سوخت خودروی خود به 
میزان لازم استفاده کنند و تنها برای مصارف اضطراری به 

سمت استفاده از کارت سوخت جایگاه داران بروند.

اعلام اظهارات و اخبار متناقض در ارتباط با کاهش نرخ سود بانکی در هفته اخیر فعالان 
اقتصادی و بازارهای تحت تاثیر آن را بلاتکلیف گذاشت.

 جلسه شورای هماهنگی بانک ها در دو روز ابتدایی هفته، اظهارات رییس سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی و به دنبال آن برگزاری جلسه شورای پول و اعتبار و در نهایت اعلام 
نظر رییس کل بانک مرکزی مجموعه ای از اخبار ناهماهنگ و بی تردید تاثیرگذار از حوزه 
سود بانکی دربرنامه ریزی اقتصادی و بازارهای وابسته به آن رقم زد. تنش هایی که البته 
سیف -رییس کل بانک مرکزی- را به واکنش واداشت و وی رسما اعلام کرد که شورای 

پول و اعتبار با بررسی موضوع نتیجه نهایی را اعلام خواهد کرد.
این در حالی است که طبق اعلام رسمی برخی مدیران عامل بانکها، در اولین جلسه 
شورای هماهنگی در هفته جاری توافق شد که نرخ سود سپرده از 20 به 18 درصد و 
نرخ سود بین بانکی )سود تسهیلاتی که بانکها به یکدیگر ارائه می کنند( نیز به 24 درصد 
کاهش یابد. انتشار این توافق به سرعت در صدر اخبار رسانه ها ایستاد و از سوی معاون 
نظارت بانک مرکزی مورد حمایت قرار گرفت و در ادامه نیزقائم مقام بانک مرکزی با تایید 
موضوع و اجرای آن از اول آذر ماه اعلام کرد که با توجه به توافق برای کاهش نرخ سودی 
که پایین تر از سقف مصوب شورای پول و اعتبار است برای اجرا حتی نیازی به تصویب 

شورا ندارد.
در حالی عموم متصور بودند که از اول آذرماه کاهش نرخ سود اجرایی خواهد شد که در 
فاصله ای کوتاهرییس شورای هماهنگی بانکها هیچ توافقی در این باره در جلسه بانکها را 

تایید نکرد و گفت که "فقط پیشنهاداتی مطرح شده که در نهایت مورد توافق قرار نگرفت." 
گرچه رد توافق برای کاهش سود سپرده به 18درصد آنهم در شرایطی که چند مدیر ارشد 
بانکی حاضر در جلسه آن را مطرح کرده بودند چندان قابل پذیرش نبود. ولی به هر حال 
آنطور که همتی عنوان کرد جمع بندی دو روز جلسه شورای هماهنگی بانکها این بوده 
که از اول آذر ماه اقدامات نظارتی جدی تری برای اجرای سودهای مصوب اردیبهشت 
ماه)سپرده 20 و تسهیلات 24 درصد( در سیستم بانکی به اجرا درآید تا با تثبیت نرخ 

های فعلی بتوان درباره کاهش مجدد نرخ سود در آینده ای نزدیک تصمیم گیری کرد.
اما در شرایطی که یک تایید و یک تکذیب در مورد متغیر حساس و تاثیر گذار سود بانکی 
در اقتصاد در کمتر از سه روز مطرح شد و این گونه به نظر می رسید که با توجه به حمایت 
بانک مرکزی از توافق بانکها کاهش نرخ سود بانکی فعلا منتفی است ،رییس سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی در اظهاراتی صریح عنوان کرد که "تغییر سود بانکی سیاست 
مشترکی میان بانک مرکزی، وزارت امور اقتصادی و دارایی و سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی است و این سه هستند که که در رابطه با تغییرات نرخ سود تصمیم گیری خواهند 

کرد."
به دنبال این اعلام نوبخت، سود بانکی نیز در جلسه هفته اخیر شورای پول و اعتبار مورد 
بررسی قرار گرفت و گرچه نتیجه آن رسما اعلام نشد. ولی بنابر آنچه که اعضای حاضر 
اعلام کردند قرار بر این شد تا در دو هفته آینده تصمیم نهایی درباره کاهش نرخ سود اتخاذ 

و برای اجرا به بانکها ابلاغ شود.
به هر حال ناهماهنگی های اخیر چند روز گذشته در مورد سود بانکی در حالی رقم خورد 
و مشخص نبود که در نهایت توافق بانک ها و یا تصمیم اعضای شورای پول واعتبار برای 
کاهش نرخ سود کدام در اولویت قرار دارد که ازآخرین اظهارات رییس کل بانک مرکزی 
این گونه استنباط می شود که شورای پول و اعتبار این موضوع را در دست بررسی دارد 
و منتفی نیست، اما هر گونه نتیجه ای را خود شورا اعلام خواهد کرد به عبارتی دیگر این 
طور به نظر می رسد که توافق بانکها چندان برای اجرا تا قبل از زمان تصویب و تایید شورا 

رسمیت نخواهد داشت.
این در حالی است که سیف عنوان کرد که اقتصاد به ثبات و آرامش نیاز دارد و چنین 
اخباری به هیچ عنوان به نفع فضای اقتصادی نیست. شورای پول و اعتبار آخرین مرجع 
سیاستگذاری در این رابطه بوده و هر چه تغییرات ایجاد شود سخنگوی این شورا اعلام 
خواهد کرد.به گفته رییس شورای پول و اعتبار این شورا در مورد متغیرهای اصلی به ویژه 
نرخ سود بانکی حساسیت بالایی دارد و این موضوع را در دست بررسی خود قرار داده است. 
بنابراین اگر نتیجه خاصی به دست آید حتما سخنگوی شورا )رییس کل بانک مرکزی( و 

یا از طریق سایت بانک مرکزی اعلام خواهد شد.
هفته پرتنش سود بانکی برای گروه های درگیر با این موضوع در حالی سپری شد که 
گرچه سخنان رییس کل بانک مرکزی بیانگر توقف هیاهوی به پا شده و عدم توجه به 
اخبار منتشره از سوی هر نهادی غیر از بانک مرکزی است. اما به هر حال به نظر می رسد 
کاهش نرخ سود در آینده ای نزدیک حتی در یک ماه پیش رو کلید خواهد خورد و فعالان 
اقتصادی باید برای روشن شدن تکلیف خود برای برنامه ریزی منتظر تصمیم نهایی شورا و 

اعلام از سوی شخص رییس کل بمانند. 

معاون زنگنه خبر داد:

برنامه جریمه و تشویق بنزینی مردم

توقف تنش های سود بانکی تا اعلام رییس کل

سفره کارگران کوچک تر می شود؟

 ۳.2میلیون؛ هزینه ماهیانه هرخانوار
اما  تورم،  نرخ  کاهش  با وجود  کارگران می گویند 
چیزی به قدرت خرید آنها اضافه نشده و حالا سفره های 
اقشار کم درآمد تنها با سرعت کمتری کوچک می شود 
و هزینه یک خانوار 4 نفره در ماه دستکم 3.2 میلیون 

تومان است.
مرکز آمار ایران به تازگی آماری را منتشر کرده که 
طی آن، هزینه هر خانوار که معمولا مبنای آن 4 نفر در 
نظر گرفته می شود، در سال گذشته 23 میلیون و 800 
هزارتومان و درآمد نیز 24 میلیون و 100 هزارتومان 
اعلام شد. به عبارت دیگر، هر خانوار در سال 93 ماهیانه 
یک میلیون و 983 هزار تومان هزینه و 2 میلیون و 83 

هزارتومان هم درآمد داشته است.
علاوه بر این، در تابستان امسال بانک مرکزی گزارش 
دیگری از وضعیت هزینه و درآمد خانوارها ارائه کرده بود 
که تفاوت فراوانی با گزارش مرکز آمار دارد. بانک مرکزی 
معتقد بود هر خانوار ایرانی در سال گذشته حدود 31 
میلیون و 393 هزار تومان درآمد و 32 میلیون و 876 
هزار تومان نیز هزینه داشته است، یعنی اینکه هر خانوار 
در سال 93 ماهیانه 2 میلیون و 616 هزارتومان درآمد 

و 2 میلیون و 739 هزارتومان نیز هزینه داشته است.
با وجود این گزارش های متفاوت، کارگران می گویند 
محاسبات آنها با نوع نگاه و سبدی که بانک مرکزی و 
مرکز آمار برای تعیین میزان دخل و خرج خانوار پیش 
بینی می کند، متفاوت است. به عقیده کارگران، آنها در 
برخی بخش ها هزینه های بیشتری از میزان اعلام شده 
توسط مراکز اعلام آمار دارند و در برخی مواردی که در 
سبد معیشت خانوار وارد می شود، اصلا در زندگی آنها 

نقش چندانی ندارد.
آمارهایی متفاوت از دخل و خرج خانوار

کارگران می گویند بانک مرکزی و مرکز آمار تغییر 
مبلمان و دکوراسیون منزل، سفر، داشتن یا نداشتن 
و یا خرید خودرو را جزو محاسبات تعیین وضعیت 
معیشت خانوار می بینند در حالی که این موارد در 
زندگی بسیاری از کارگران نقش چندانی ندارد و برای 
آنها مواردی مانند هزینه های مسکن، خوراک، پوشاک، 
حمل و نقل، درمان، هزینه تحصیل فرزندان و مواردی 
از این دست مهم است که معمولا در لیست هزینه کرد 

خانوار کارگری وجود دارد.
با این اوصاف، نمایندگان کارگری معتقدند هزینه 

تامین هر خانوار 4 نفره کارگری و شاغل در بازار کار 
ایران به ویژه در کلانشهرها در هر ماه دستکم 3 میلیون 
و 200 هزار تومان است و بسیاری از آنها هرگز چنین 
درآمدهایی را ندارند. اگر هم چنین ارقامی تامین شود 
یا حاصل کار کردن چند عضو خانواده با یکدیگر است و 
یا اینکه فرد مجبور است در دو یا سه شیفت شبانه روز 
فعالیت داشته باشد، در غیر این صورت وجود کسری 

معیشتی در زندگی آنها قطعی خواهد بود.
همچنین کارگران عنوان می کنند هر نفر در ماه 
حداقل 800 هزار تومان مخارج خواهد داشت و بخش 
بسیار زیادی از هزینه های آنها مربوط به تامین اجاره و 
رهن مسکن، خوراک، پوشاک و حمل و نقل می شود. با 
این وجود، میلیون ها کارگر و مشمول قانون کار ماهیانه 
تنها 712 هزار تومان حقوق دریافت می کنند که از آن 

هم احتمالا باید حق بیمه نیز کسر شود.
از سویی متوسط دریافتی کل مشمولان قانون کار 
و یا دستکم بیش از 10 میلیون نفر از آنها در ماه یک 
میلیون تومان تا یک میلیون و 200 هزارتومان است که 
با این ارقام زندگی در شهرها به ویژه کلانشهرهایی مانند 
تهران با دشواری های فراوانی همراه است. نمایندگان 
کارگری می گویند هزینه اجاره مسکن حتی در حواشی 
کلانشهرها دستکم 500 تا 600 هزارتومان در ماه است.

دریافتی 10 میلیون شاغل 
نهایتا 1.2 میلیون در ماه

اقشار حقوق بگیر و کم درآمد جامعه می گویند 
سال هاست که قیمت ها در بازار رشد می کند که گاهی 
تند و با شتاب و گاهی نیز با کُندی مواجه است ولی رشد 
قیمت ها متوقف نشده است. آنها می گویند محال است 
قیمت چیزی از سبد معیشتی اقشار ضعیف کاهش یابد 

و یا به قیمت های چند سال قبل خود بازگردد.
البته مقامات دولتی و مسئولان شگردی دارند که 
با استفاده از آن خبر از کاهش  هرچند وقت یکبار 
قیمت ها می دهند به نحوی که ابتدا کالایی 50 تا 100 
درصد به یکباره گران می شود، سپس از آن افزایش 
درصد ناچیزی کم می شود که به عنوان سوژه تبلیغاتی 
دولت ها مورد استفاده قرار گرفته و آنها می گویند قیمت 
فلان کالا کاهش یافته است ولی در اصل به عنوان مثال 
10 درصد از 100 درصد افزایش یکباره قیمت یک کالا 
کم شده و هنوز اقشار کم درآمد باید آن کالا را با 90 

درصد گرانی نسبت به قبل تهیه کنند.همچنین این 
شگرد به ویژه در برخی فصول مانند شب عید از سوی 
مقامات دولتی استفاده می شود که ذخیره فلان کالا و یا 
اجناس به میزان کافی وجود دارد و تدارک دیده شده، یا 
اینکه به عنوان نمونه مرغ و گوشت به میزان کافی تامین 
و در سردخانه ها است و مردم نگران نباشند در حالی 
که مردم نگران قدرت خرید خود هستند و به این فکر 
می کنند که آیا می توانند با درآمد اندک خود مایحتاج 
خود را خریداری کنند یا خیر؟ در واقع نوع نگرانی آنها با 
موضوعی که از سوی مسئولان مطرح می شود، متفاوت 
است و احتمالا کسی نگران تمام شدن گوشت و مرغ 
شب عید در بازار نیست و اینها جزو وظایف مسئولان 
است نه مردم.غلامرضا عباسی با بیان اینکه در دو سال 
فعالیت دولت تدبیر و امید درست است که بازارها آرام 

شده و تلاطم های قیمتی دیگر وجود ندارد اما مشکلی 
از معیشت خانوارهای کارگری حل نشده و چیزی به 

قدرت خریدشان افزوده نشده است.
سنگینی بار مخارج خانوار در کلانشهرها

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران 
اظهارداشت: اگر دولت توانسته نرخ تورم را بشکند و آن 
را از بالای 40 درصد به زیر 20 درصد برساند، هنوز 
کارگران چیزی را در سفره خود لمس نمی کنند و 
سفره کارگری حتی کوچک تر نیز شده چون قیمت ها 
همچنان بالا می روند، حتی اگر سرعت رشد آن کم 

شده باشد.
عباسی خاطرنشان کرد: در شرایط فعلی اقتصادی 
امنیت شغلی  نیروی کار وجود دارد و  خطر ریزش 
بهبود  زمینه  در  بنابراین  شود،  می  تهدید  کارگران 

معیشت تا در سفره مردم به صورت واقعی اتفاق نیافتد، 
آرامش در اقشار کم درآمد ایجاد نمی شود. جامعه حقوق 
بگیر نیاز به آرامش و احساس بهبود قدرت خرید خود 
دارد.وی با اشاره به اینکه در حال حاضر هزینه هر خانوار 
4 نفره در ماه دستکم 3 میلیون و 200 هزار تومان 
است، گفت: سنگینی مخارج زندگی در کلانشهرها 
بیشتر به چشم می آید و خانوارهای کارگری ساکن در 

شهرهای بزرگ، درگیری بیشتری در این زمینه دارند.
این مقام مسئول کارگری کشور بیان داشت: در قالب 
فعالیت کمیته های استانی تعیین دستمزد کارگران، 
قرار است گزارش هایی میدانی از اوضاع معیشت خانوار 
تهیه و برای جمع بندی به شورای عالی کار ارائه شود. 
به زودی قرار است اولین گزارش معیشتی کارگران از 

استان ها ارائه شود.
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رحمتی، کریمی و جباری قربانی مدرنیته
 کی روش هم مثل خیلی های دیگر!

چه کی روش، چه بلاژویچ و چه مربیان مدرن اروپا نظم را به ستاره ها ترجیح می دهند 
و این را در مقابل ستاره ها نشان داده اند. با این شرایط به نظر می رسد رحمتی هم هرگز 

توسط کی روش به تیم ملی دعوت نمی شود.
 کشمکش میان موافقان و مخالفان حضور مهدی رحمتی در تیم ملی ایران در حالی 

ادامه دارد که هر دو طرف صلاح تیم ملی را می خواهند، درست مثل همه تاریخ.
اتفاقات مش��ابه در تاریخ فوتبال ایران کم رخ نداده، از دهداری معلم اخلاق که چند 
نفر را با هم از تیم ملی به دلیل بی انضباطی کنار گذاشت بگیرید تا برسید به مایلی 
کهن، حجازی، قلعه نویی و ...که همگی می دانند و می دانس��تند که نظم تیم از همه 
ستاره ها مهمتر و کارآمد تر است. با این حال برخی در تیم ملی زیر فشار افکار عمومی 
س��تاره دوست و برای گرفتن نتیجه کم آورده و بازیکن خاطی را برگردانده اند، برخی 
هم تا آخر ماجرا ایستاده اند و هزینه اش را هم پرداخت کرده اند.  این اتفاق البته مختص 
ایران نیست، این کشمکش همیشه میان مربیان بزرگی که توان اخراج کردن بازیکن 
بزرگ را دارند و بازیکنان س��تاره وج��ود دارد. از کانتونا و ژینولا که ژاکه آنها را از تیم 
ملی فرانسه کنار گذاشت بگیرید تا برسید به سر آلکس فرگوسن و بکهام و یاپ استام 
و روی کین. در واقع این یک جنگ ابدی اس��ت میان بازیکنان بزرگ که خود محور 
می شوند و مربیان بزرگ که می دانند تیم بودن همیشه بهتر از ستاره داشتن است. با 
این حال از رایکوف بگیرید تا برسید به بلاژویچ و کی روش که مربیان خارجی بزرگی 
بوده اند همگی در این معادله حضور پررنگ  تری از مربیان وطنی داشته اند و انگار هر 
چقدر اعتبارشان بالاتر می رود در این زمینه ها راسخ تر می شوند.  بلاژویچ که مقام سوم 
جام جهانی را با کرواسی داشت وقتی با زمین زدن پیراهن ملی توسط خداداد محبوب 
مواجه شد، مقابل همه ایران ایستاد و عزیزی را خط زد. آن خداداد را از منظر محبوبیت 
نمی توان با رحمتی مقایسه کرد، عزیزی از رحمتی هم محبوب تر بود و همه ایران او 
را دوست داشتند اما بلاژی را که مقابل بازیکن سالاری در تیم ملی ایران ایستاده بود 
را بیشتر دوست داشتند انگار. در واقع به نظر می رسد مردم ایران تیم ملی را سند زده 
به نام خودشان می دانند و هر کسی، حتی محبوبترین ستاره هم اگر بخواهد برای تیم 
آنها بازی در بیاورد را کنار می گذارند و مربی که چنین کرده را بیش��تر دوست دارند. 
بلاژویچ مربی بسیار محبوبی بود، او در راه جام جهانی شکست خورد اما محبوب بود 
و البته محبوب هم ماند. برانکو سال قبل در پرسپولیس هم نشان داد به آن درجه از 
اعتماد به نفس رسیده که چنین کند، پرفسور با آن صورت یخی پیام صادقیان ستاره 
پر حاشیه تیمش را به سادگی آب خوردن کنار گذاشت و تیمش را منظم تر کرد. حالا 
می توان اثرات نظم را در پرسپولیس منهای صادقیان و سیدجلال و محمد نوری دید و 
درک کرد که نظم مهم تر و موثر تر از هر ستاره ای خواهد بود. کی روش هم چنین است، 
او تیمی می خواهد که تمام قلب بازیکنانش به تیم فکر کند. قهرمان جهان با جوانان 
پرتقال ستاره هایی به مراتب بزرگ تر از ستاره های ایرانی دیده است، او سرمربی رئال 
مادرید بوده و این برای آنکه بدانیم او ستاره زیاد دیده است کافی به نظر می رسد. کی 
روش هم اعتقاد به نظم و نظم و نظم دارد. در این راه حتی علی کریمی، محبوب ترین 
و ناسازگارترین بازیکن تاریخ فوتبال ما هم نتوانست با او همراه شود، رحمتی که جای 
خود دارد. کی روش قانونش همه یا هیچ است، او سر سوزنی برای تمرد، یا درخواست 
شخصی ارزش قائل نیست، روزی که او به جباری که خواهان عدم حضور در یک سری 
تمرین خاص بود »به نقل از رس��انه ها« گفت »به س��لامت« را همه به یاد دارند.  آن 
روزها همه از هم می پرسیدند مگر می شود به زیدان آسیا گفت به سلامت؟ کی روش اما 
گفت و حتی ذره ای هم به این موضوع دوباره فکر نکرد. عقیلی نیز همینطور، کی روش 
اصطلاحا در برنامه کاری خود »شهرام و بهرام« ندارد. قانونش یکی است. در واقع این 
قانون همه مربیان بزرگ دنیاست. ژاکه با فرانسه قهرمان جهان شد، چنین هم بود، با 
کاپلو کسی نمی توانست چشم تو چشم حرف بزند، هنوز هم چنین است، بکن باوئر که 
سرآمد این نوع نگاه است و برایش حتی بزرگ ترین بازیکن تاریخ هم تفاوتی ندارد. این 
دسته مربیان برتر همیشه مقابل برخی هواداران سنتی می ایستند و تیمشان را به گونه 
ای می بندند که بازیکنان همگی خود را سرباز بدانند، آنهم سربازانی فداکار که شاید 
برترین از دید فنی نباشند اما برترین از دید خواستن و دویدن و سر جلوی پا گذاشتن 
هستند. این اولین درس فوتبال مدرن است برای مربیان وطنی ما که مقابل بسیاری از 
ستاره ها سر تعظیم فرو آورده اند و مقابل امثال کرارها و خدادادها و دایی ها و کریمی ها 
و مجیدی ها خم شده اند.  به نظر می رسد این مهم ترین درس کی روش، برای مربیان 

ایرانی است که نظم و نظم و نظم را برتر از هر ستاره ای می داند.
از کانتونا که جامانده ای بالاتر وجود ندارد. او که رفت فرانس��ه قهرمان شد. حتی اگر 
نشده بود هم فرقی نمی کرد، ژاکه قاعده و مهمترین درس مربیگری و علم روزدنیا را به 

اجرا درآورده بود تا بعد ها فرانسه قهرمان شود.

جنتلمنی که به یک اخمو تبدیل شد؛
چرا ادبیات کی روش تغییر کرده است؟

درحالی که این روزها از سرمربی تیم ملی انتقاد می کنند که ادبیات بدی دارد به نظر 
می رسد کی  روش با مطالعه ادبیاتش را عوض کرده تا حق تیم ملی و خودش را بگیرد. او 

نمی خواهد مثل ایویچ یا فرکی شود.
  می گوین��د کارلوس کی روش بداخلاق اس��ت و ادبیاتش تجدیدی دارد، می گویند و 
درس��ت هم می گویند که کی روش مثل لات های قدیم حرف می زند و نگاهش از بالا 
به پایین اس��ت. آنها که چنین نقدی دارند، حرف درستی می زنند و برای گفته هایشان 
سند مصاحبه های چند ماه اخیر کی روش را نشان می دهند اما پرسش اینجاست که چرا 

کی روش چنین سخن نمی گفت و حالا چنین کلماتی را بر زبان جاری می کند؟
پرسش اینجاست که ما چه کردیم که کی روش چنین شد؟ چه کردیم که آقای جنتلمن 
تبدیل ش��ده به مردی اخمو با ادبیاتی مختص برخی جاهای خاص؟ آیا ما کی روش را 
تبدیل کرده ایم به یکی از بد اخم های خودمان در ایران؟ اگر این را بپذیریم که کی روش 
طی ماه ها و سال های اخیر عوض شده؟ باید تاکید کنیم که معجونی جادویی داشته ایم 

که کی روش را به چنین موجودی تبدیل کرده ایم و خودمان هم از او انتقاد می کنیم.
کی روش تاکنون از ما چه خواسته که انجامش نداده ایم و او دلخور شده است؟ اگر بحث 
حقوق را پیش بکشیم و مثل برخی از حقوق بالای او انتقاد کنیم که کار درستی نکرده ایم 
چرا که می توانستیم با او قرار داد نبندیم اما قرارداد بسته ایم و عملا این موضوع قابلیت 
مطرح شدن را ندارد. همین حالا هم کی روش حقوق عقب افتاده دارد اما تاکنون برای 
حقوقش نه قهر کرده و نه دعوای رسانه ای به راه انداخته، او هر چه دعوا کرده برای تیم 
ملی ایران بوده است. در مورد لباس، در مورد زمین تمرین، در مورد هتل محل اقامت، در 
مورد پروازها، در مورد دخالت در کارش، در مورد مسائل فنی تیم ملی، در مورد رحمتی 
و ... درگیر شده اما در مورد مسائل دیگر نه. امکاناتی که ما به کی روش داده ایم، همیشه 
کمتر از همتاهای خودش نه در اروپا که در همین کشورهای کوچک حوزه خلیج فارس 
بوده است و او همیشه شاکی شده و فریاد برآورده است. به یاد بیاورید که آری هان را با 
وانت سر تمرین بردیم، یا به یاد بیاورید که کی روش اینترنتش تمام شده بود و به دلیل 
بدهی در هتل به او اینترنت نمی دادند. بله کی روش برخی جاها زیاده خواه هم بوده که 
باید می توانستیم او را با دلایل فنی قانع کنیم اما در بسیاری موارد هم حق با او بوده است. 
این روزها که نه، در تمام سه سال گذشته به او بابت رحمتی فشار آورده ایم در حالیکه در 
این مورد حق فقط با کی روش است نه رحمتی چرا که ستاره فوتبال استقلال بود که از 
تیم ملی بیرون آمد و به قول کی روش از وظایفش شانه خالی کرد که اگر تیم ملی بابت 

همین شانه خالی کردن به جام جهانی نمی رفت  فقط رحمتی مقصر بود نه کی روش.
این مربی با هوش است، او فوتبال ایران را بهتر از خود ما شناخته است، او فرکی را می بیند 
که تیمش را قهرمان می کند اما یک بازیکن را به او تحمیل می کنند و چند روز بعد کلا 
او را از تیم بر می دارند چون حسین فرکی برای حقش نمی جنگد. فرکی و جلالی درست 
جلوی چش��م  کی روش هستند که یکی  را برکنار می کنند و دیگری را روی پل می برند 
و با بازیکنانش جلسه می گذارند.او امیر قلعه نویی و علی دایی را می بیند که چگونه حق 
را می گیرن��د، او دخالت ه��ای وزارت ورزش یا تمایل به دخالت این وزارت خانه را می بیند 
و در نتیج��ه خودش  دس��ت یه کار می ش��ود. او خودش 
می خواه��د حق تیم ملی و یا حت��ی برخی مواقع حق  
خودش را بگیرد. او حتی تاریخ ما با ایوویچ را هم مطالعه 
کرده است، برانکو را می بیند که چگونه  بدون ابزار کار 
می کند و مظلومی را هم جلوی چشم  آورده که 
بازیکنش را دست آخر می پرانند و پله پله 
او را به سمت س��قوط می برند.  او دو راه 
بیشتر ندارد، یا باید کوتاه بیاید و ذره ذره 
قلمرو خودش را محدود ببیند و ابزارش 
را برای جنگ کمتر به دس��ت آورد و 
در نهایت شکست بخورد و بیرونش  
کنند یا اینکه بماند و بجنگد و فریاد 
بزند و قلدر بازی درآورد تا حق تیم 

ملی را بگیرد.

 مقدماتی جام جهانی و جام ملت های آسیا؛

 برد پرگل در غیاب ستاره ها

 تیم ملی فوتبال ایران پنجمین دیدار خود در مرحله مقدماتی جام 
جهانی و جام ملت های آسیا را با پیروزی برابر ترکمنستان به پایان 
رساند تا علاوه بر کسب سه امتیاز این دیدار مجددا به صدر جدول 

گروه صعود کند.
 دیدار تیم های ملی فوتبال ایران و ترکمنستان در مرحله مقدماتی 
جام جهانی و جام ملت های آسیا از ساعت 15 امروز پنجشنبه در 
ورزشگاه آزادی آغاز شد که در پایان ملی پوشان ایران با نتیجه سه بر 

یک تیم ملی ترکمنستان را شکست دادند.
مرتضی پورعلی گنجی در دقیقه 7 ، سعید عزت الهی در دقیقه 63 
و اشکان دژاگه در دقیقه 81 برای ایران و مکان ساپاروف در دقیقه 61 

برای ترکمنستان گل زدند.
در این دیدار که با حضور نزدیک به 40 هزار تماشاگر و با قضاوت 
داور کره ای برگزار شد علیرضا حقیقی، مرتضی پورعلی گنجی، عزت 
اله پورقاز، رامین رضاییان، احسان حاج، امید ابراهیمی، سعید عزت 
الهی، وحید امیری )جهانبخش از دقیقه 46( اشکان دژاگه، مهدی 
ترابی و کاوه رضایی)قوچان نژاد از دقیقه 74( برای تیم ملی ایران به 

میدان رفتند.
تیم ملی ایران از همان ابتدا حملات گسترده ای را روی دروازه 
ترکمنستان تدارک دید که در دقیقه 7 مرتضی پورعلی گنجی توانست 
روی ارسال اشکان دژاگه با یک ضربه سر زیبا دروازه حریف را باز کند.

تا در  را حفظ کرد  ایران موج حملات خود  تیم ملی  ادامه  در 
دقیقه 10 بازی شوت محکم دژاگه را دروازه بان ترکمنستان دفع 
کرد. حملات پراکنده تیم ملی ایران تا پایان نیمه اول ادامه داشت 
و فرصت های زیادی برای گل خلق شد اما سهم شاگردان کی روش 

همان یک گل بود.
در ابتدای نیمه دوم کارلوس کی روش علیرضا جهانبخش را به جای 
وحید امیری که در نیمه اول توپ های بیشتری نسبت به دیگران لو 
داده بود به میدان فرستاد تا موج حملات تیم ملی ایران را روی دروازه 

ترکمنستان حفظ کند.
تعویض کی روش برای شروع نیمه دوم  تصمیم درستی بود که 
حملات ایران را روی دروازه ترکمنستان بیشتر کرد تا جایی که در 
دقیقه 56 و 57 دوبار تیر دروازه ترکمنستان لرزید و روی ریباند هم 

بازیکنان تیم ملی ایران نتوانستند دروازه ترکمنستان را باز کنند.
در دقیقه 61 بازی و برخلاف جریان بازی روی اشتباه علیرضا 
حقیقی و روی ارسال کرنر مکان ساپاروف توانست دروازه ایران را باز 
کند اما تقریبا بلافاصله سعید عزت الهی در دقیقه 63 با یک دریبل 
پشت پا و نهایتا یک بغل پای فنی در هجده قدم دروازه تیم ملی 

ترکمنستان را باز کرد.
در ادامه حملات تیم ملی ایران ادامه یافت و در دقیقه 73 دو 
موقعیت گل دیگر توسط بازیکنان ایران به وجود آمد که دروازه بان 

تیم ملی ترکمنستان مانع از گل زنی ملی پوشان ایران شدند.  سرمربی 
تیم ملی ایران  در دقیقه 74 بازی هم رضا قوچان نژاد را به جای کاوه 

رضایی به میدان آورد تا تجربه در خط حمله ایران بالا و بالاتر برود.
کی روش برای استحکام بیشتر خط دفاعی کامیابی نیا را هم به 
جای عزت اللهی به میدان فرستاد اما در دقیقه 81 و در پی خطای 
پنالتی روی قوچان نژاد، اشکان دژاگه نتیجه این دیدار را سه بر یک 

به سود ایران کرد.
در ادامه تلاش دو تیم ثمری نداشت و این دیدار با نتیجه سه بر یک 
به سود ایران  خاتمه یافت. در این بازی امید ابراهیمی از داور کره ای 
کارت زرد دریافت کرد. تیم ایران با این پیروزی 11 امتیازی شد و به 
صدر جدول صعود کرد. عمان هم 11 امتیاز دارد اما ایران با اختلاف 

گل بهتر در صدر گروه چهارم قرار دارد.
کارلوس کی روش:

باید 8 گل به ترکمنستان می زدیم
برابر  تیمش  پیروزی  از  پس  ایران  فوتبال  ملی  تیم  سرمربی 
ترکمنستان گفت: تیم ما با طرز تفکری بین اللملی در طول بازی برتر 
بود و توانست موقعیت های زیادی را ایجاد کند که فکر می کنم باید 

هشت گل می زدیم.
کارلوس کی روش پس از پیروزی 3 بر یک عصر امروز پنجشنبه تیم 
ملی برابر ترکمنستان ضمن بیان این مطلب به خبرنگاران حاضر در 
سالن کنفرانس ورزشگاه آزادی گفت: ابتدا تبریک می گویم به تک تک 
بازیکنان تیم ملی که برابر ترکمنستان نمایش خوبی داشتند. نتیجه ای 

که گرفتیم بسیار راضی کننده بود.
 سرمربی تیم ملی فوتبال ایران خاطرنشان کرد: امروز فوتبالی با تفکر 
بین اللملی را به نمایش گذاشتیم و در طول 90 دقیقه توانستیم حریف 
را از محوطه جریمه خودمان تا دروازه خودشان تحت فشار قرار دهیم.

 وی افزود: با کمال احترامی که برای بازیکنان تیم ملی ترکنستان 
قائل هستم اما فکر می کنم امروز باید با شش ، هفت و یا هشت گل 
حریف را شکست می دادیم. آنها هم تلاش زیادی کردند اما بازیکنان 

ما فشار زیادی گذاشتند و بازی یکطرفه ای را به نمایش گذاشتند.
 کی روش در واکنش به تشویق رحمتی توسط برخی تماشاگران 
هم  بازیها  برخی  در  گفت:  حقیقی  از سوی  گل  دریافت  از  پس 
تماشاگران علی دایی را تشویق می کنند. شاید به این خاطر است که 
ما موقعیت هایی را از دست می دهیم. اما متاسفانه علی دایی از تیم 
ملی کنار رفته و از فوتبال خداحافظی کرده است. برای ما امروز مهم 
این بود که سه امتیاز را گرفتیم. افرادی که نمی توانند به خاطر این 

پیروزی قدردانی کنند باید در خانه بمانند.
 وی در پاسخ به این پرسش که فکر می کنید صدر جدول که گره 
خورده است چه وضعیتی در آینده پیدا خواهد کرد گفت: همانطور که 
قبلا گفتم در این مسابقات توانسته ایم در دیدارهای مقدماتی فوتبال 

تهاجمی و محکمی را ارائه کنیم. بازیکنان برای دیدار با گوام از روحیه 
بالایی برخوردار هستند. ما برخی بازیکنان را به خاطر مصدومیت در 
اختیار نداشتیم.  امروز به خاطر اینکه اجازه صحبت کردن در مورد سایر 

موارد را ندارم نمی توانم از بازیکنانم دفاع کنم.
 کارلوس کی روش ادامه داد: برای بازی با گوام پنج بازیکن را در 
اختیار نخواهیم داشت. البته با اطمینان کامل با بازیکنان باقی مانده 
ادامه خواهیم داد. اعتماد به نفس کامل بین همه بازیکنان وجود دارد. 
ما گروهی از بازیکنان را در اختیار داریم که آماده جنگیدن برای تیم 
ملی کشورشان هستند. متاسفم که نمی توانیم این بازیکنان را در سفر 

به گوام همراه داشته باشیم.
سرمربی ترکمنستان:

به یکی از قدرت های آسیا باختیم
سرمربی تیم ملی فوتبال ترکمنستان پس از شکست تیمش برابر 

ایران گفت: ما به یکی از تیم های خوب و قدرتمند آسیا باختیم.
ایران و  پایان دیدار تیم های فوتبال  از  آماگیل کوچموف پس 
ترکمنستان که به شکست 3 بر یک این تیم انجامید گفت:  بازی بسیار 
خوبی را از سوی دو تیم شاهد بودیم. ما با یکی از تیم های خوب و 
قدرتمند آسیا بازی می کردیم و تلاش کردیم به برتری برسیم اما نشد.

وی در پاسخ به این پرسش که آیا فکر می کردید با این نتیجه به 
ایران ببازید گفت: فکر می کردیم به تساوی برسیم و یا حتی به برتری 
برسیم اما تیم ایران بسیار قدرتمند بود و این فرصت برای ما فراهم شد 
که از این بازی برای کسب تجربه استفاده کنیم. سرمربی تیم ملی 
ترکمنستان در مورد آینده تیمش و احتمال صعود از این گروه گفت: 
تلاش ما این است که بتوانیم از این گروه به عنوان تیم سوم صعود 
کنیم. وی با تمجید از حضور تماشاگران پرتعداد ایرانی در ورزشگاه 
گفت: ما قبل از این هم با ایران بازی کرده بودیم. شما تماشاگران خیلی 

خوبی دارید که به تیم ما هم انگیزه می دادند.
حاشیه دیدار ایران - ترکمنستان

حمایت از حقیقی در جواب تشویق رحمتی
 و کتک کاری تماشاگران

پس از باز شدن دروازه تیم ملی فوتبال کشورمان مقابل ترکمنستان 
دروازه بان استقلال تشویق شد.

در حاشیه دیدار تیم ملی فوتبال کشورمان مقابل ترکمنستان در 
مرحله مقدماتی جام جهانی 2018 روسیه و جام ملت های 2019 

امارات دروازه بان تیم استقلال توسط تماشاگران تشویق شد.
* پس از گلزنی تیم ملی ترکمنستان تماشاگران شروع به تشویق 
سیدمهدی رحمتی کردند که این مسئله با حواشی زیادی همراه شد. 
* تعدادی از تماشاگران پس از گلزنی ترکمن ها به شدت روی 
سکوها کتک کاری کردند و حتی یکی از تماشاگران هنگام درگیری 
از روی صندلی که روی آن قرار داشت به دو سه پله پایین تر پرت شد.

* بلافاصله پس از گل تیم ملی ترکمنستان، سعید عزت اللهی 
دومین گل ایران را وارد دروازه این تیم کرد تا علاوه بر پیش افتادن 

ایران، این بازیکن اولین گل ملی اش را به ثمر برساند.
* در نیمه دوم تقریباً تمام صندلی های طبقه اول ورزشگاه آزادی پر 

شد و حدود 30 هزار تماشاگر در ورزشگاه حضور داشتند.
* پس از گذشت پنج دقیقه از گلی که ایران دریافت کرد تماشاگران 

به شدت علیرضا حقیقی را تشویق کردند.
* تماشاگران روی سکوها با روشن کردن نور موبایل های خود چهره 

زیبایی را به سکوها دادند.
بازتاب پیروزی ایران مقابل ترکمنستان در رسانه های جهان

از اشتباه حقیقی و درخشش بازیکنان جوان تا رکوردی که 
ترکمنستانی ها حفظ کردند

پیروزی 3 بر یک تیم ملی فوتبال کشورمان در بازی خانگی مقابل 
ترکمنستان، واکنش های جالب و متفاوتی را در رسانه های گروهی به 

دنبال داشت.
 پس از پیروزی 3 بر یک ایران مقابل ترکمنستان در بازی خانگی 
مرحله انتخابی جام جهانی 2018 روسیه و جام ملت های 2019 آسیا، 

رسانه های مختلف به تحسین تیم کی روش پرداختند.
 سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا با ارائه گزارش کاملی از بازی به 
درخشش جوانانی مانند پورقاز که برای اولین بار در یک بازی ملی به 
میدان رفتند، پرداخت و اشاره کرد که در غیاب عمان در این هفته از 
رقابت ها، ایران به لطف پیروزی مقابل ترکمنستانی ها به خاطر تفاضل 
گل بهتر با 11 امتیاز به صدر جدول گروهش صعود کرد و حالا از 
بیشترین بخت برای صعود برخوردار است. سایت فیفا هم با نگاه آماری 
به ماجرای پیروزی تیم ملی پرداخته است. به زعم این سایت برتری بر 
ترکمنستان پس از 22 سال و سه بازی متوالی می توانست باشکوه تر 
باشد، اما اشتباه حقیقی در صحنه گل، باعث شد ترکمنستان کماکان 
رکورد »هر بازی، یک گل به ایران« را حفظ کند.  سایت فیفا در 
ادامه از بازی خوب جوانانی مانند کامیابی نیا و پورقاز تحسین کرد.  
همچنین »گاردین« در گزارشی کوتاه به نتیجه بازی، صدرنشینی ایران 
در گروهش و امیدوار شدن کی روش پس از سپری کردن روزهای 
جنجالی در ایران اشاره کرد.  بخش ورزشی سایت »ترکمنستان اینفو« 
هم از مدافعان و سیستم دفاعی تیم میهمان انتقاد کرد و هوشیاری 
بازیکنان ایران را عاملی در جهت پایان طلسم 22 ساله شکست ناپذیری 

ترکمن ها مقابل ایران دانست.
دژاگه: افتخار می کنم امروز کاپیتان تیم ملی بودم 

و گلزنی هم کردم
هافبک تیم ملی فوتبال کشورمان از اینکه در بازی با ترکمنستان 

بازوبند کاپیتانی را بر بازوی خود بسته بود، افتخار می کند.
مقابل  ایران  ملی  تیم  یک  بر  برتری 3  از  پس  دژاگه  اشکان   
ترکمنستان اظهار داشت: خدا را شکر که توانستیم بازی را ببریم. مقابل 
ترکمنستان بازی سختی را شاهد بودیم و مانند بازی رفت، شانس های 
گلزنی زیادی به دست آوردیم. پس از اینکه آنها به گل تساوی دست 

یافتند، در ادامه موفق شدیم دو گل دیگر به ثمر برسانیم.
هافبک تیم ملی فوتبال کشورمان در خصوص کاپیتانی اش در این 
دیدار گفت: واقعاً افتخار می کنم که امروز کاپیتان تیم ملی ایران بودم. 
خیلی ها می دانستند که آندرانیک تیموریان، سیدجلال حسینی و 
پژمان منتظری شرایط همراهی تیم ملی را نداشتند. از طرفی احسان 
حاج صفی بازی های ملی زیادی دارد، اما سرمربی تیم تصمیم گرفت 
که من کاپیتان باشم. خوشحالم که توانستم در این روز که کاپیتان تیم 

ملی بودم، گل هم بزنم.
دژاگه در واکنش به اینکه در روز کاپیتانی اش بازی خوبی را مقابل 
ترکمنستان به نمایش گذاشت، تصریح کرد: سعی می کنم که بهترین 
بازی هایم را برای تیم ملی انجام دهم و به تیم کمک کنم. برخی روزها 
می توانیم به تیم کمک کنیم، اما برخی روزها نیز اتفاق می افتد که 
هر کاری بکنی، نمی توانی به تیم کمک کنی.وی در خصوص اهدای 
پیراهن تیم ملی به باشگاه هواداران فوتبال گفت: پیراهنی بود که ما 

امضا کردیم. دیگر نمی دانم چه چیزی در مورد این مسئله بگویم.
قوچان نژاد: خوشحالم که بار دیگر به تیم ملی بازگشتم

مهاجم تیم ملی فوتبال ایران گفت: از اینکه بار دیگر به تیم ملی 
بازگشتم احساس خوشحالی می کنم.

 رضا قوچان نژاد در خصوص برتری 3 بر یک تیم ملی ایران مقابل 
ترکمنستان اظهار داشت: خدا را شکر می کنم که این بازی را با پیروزی 
پشت سر گذاشتیم. نیمه نخست، بازی را تحت کنترل خود داشتیم 
و زود هم به گل رسیدیم، اما در 10 دقیقه پایانی تیم حریف کمی به 

ما فشار وارد کرد. 
وی در ادامه افزود: گل حریف را ندیدم و فکر می کنم از روی نقطه 
کرنر گل دریافت کردیم، اما خیلی زود گل دوم و سپس گل سوم را به 

ثمر رساندیم. در مجموع حق ما در این دیدار برد بود.
مهاجم تیم ملی فوتبال ایران در خصوص بازگشتش به تیم ملی 
گفت: خیلی خوشحالم که بار دیگر به تیم ملی بازگشتم. افتخار 
می کنم که برای تیم ملی بازی می  کنم و از هواداران تیم ملی به خاطر 
حمایت های شان تشکر می کنم. امیدوارم سه شنبه هفته آینده گوام را 

شکست دهیم.

تیموریان:  بوسیدن قرآن رویایی ترین لحظه زندگی ام بود
کی روش بهترین مربی تاریخ ایران است

آندرانیک تیموریان در گفت و گوی پایگاه اینترنتی فرانسوی زبان از کارلوس کی روش به 
عنوان بهترین مربی تاریخ فوتبال ایران یاد کرد و درباره بوسیدن قرآن قبل از سفر به جام جهانی 

برزیل نیز سخن گفت.
 آندرانیک تیموریان مدتی است که به عنوان کاپیتان تیم  ملی فو تبا ل ایران انتخاب شده است. 
او در 32 سالگی عضو مهم و بازیکن تاثیرگذار تیم  ملی فو تبا ل ایران محسوب می شود که بعد 
از جا م جها نی جوان شده است. ایران در جا م جها نی برزیل نمایش خوبی داشت و پس از آن با 
کنار گذاشته شدن چند بازیکن پا به سن گذاشته و ورود بازیکنان جوان میانگین سنی آن پایین 
آمده است. با این تغییر و تحولات آندرانیک تیموریان نیز بازوبند کاپیتان تیم  ملی که قبلا در 
اختیار جواد نکونام بود را تصاحب کرد. بازیکن سابق بولتون و فولام در گفت و گو با پایگاه اینترنتی 
Sofoot، درباره تجارب و بازی در ایران صحبت کرد. مشروح پایگاه اینترنتی با کاپیتان فو تبا ل 

تیم  ملی ایران را در زیر می خوانیم:
* شما در باشگاه ارمنی های تهران پرورش یافته اید آیا این باشگاه ها در ایران زیاد 

هستند؟
بله! چند باشگاه ارمنی در ایران داریم که باشگاهی که در آن من پرورش یافته ام یکی از آنها 
بود. من در آرارات تهران پرورش یافته ام که یکی از باشگاه های ارمنی در کشور ما است و البته 
محبوب ترین باشگاه برای ارامنه نیز محسوب می شود. باشگاه های ارمنی می توانند در لیگ ایران 

بازی کنند برای مثال آرارات 10 سال قبل در لیگ ایران بازی کرده است.
* آیا برای جامعه ارامنه حضور یک بازیکن از آنها در تیم  ملی مهم است؟

بله! البته. مردم ارامنه ایران از این که من را در تیم  ملی می بینند همیشه خوشحال هستند. 
علاوه بر این من مدت ها است که در تیم  ملی ایران بازی کرده ام و جزو بازیکنانی هستم که از 
دهه قبل در تیم  ملی ایران باقی  مانده ام . من حمایت ارامنه از خود را حس می کنم. با این حال 
فرق زیادی بین خودمان احساس نمی کنم. آنچه که برای من مهم است این است که تا جایی 
که می توانم در خدمت تیم  ملی کشورم باشم. جامعه ما، جامعه ارامنه سال به سال کوچک تر 
می شود ، ولی ما در ایران جامعه مهمی تلقی می شویم و زندگی صلح آمیزی داریم و بدون 
مشکل زندگی می کنیم. همه چیز حتی فو تبا ل بازی کردن فرقی برای ما ندارد. من در جاهای 

مختلفی در ایران فو تبا ل بازی کرده ام و برایم فرقی نکرده است که در چه جایی بازی می کنم.
* شما درباره مسائل اعتقادی تان نیز با مشکلی مواجه نیستید؟

قطعا با مشکلی مواجه نیستیم. دوستان، خانواده  و من خیلی راحت عبادت خودمان را انجام 
می دهیم و کاملا آزاد هستیم و در این زمینه مشکلی وجود ندارد. حتی وقتی گلزنی می کنم 

می توانم خوشحالی گلم را با صلیب کشیدن نشان دهم.
* احساس تان از این که کا ر لوس کی روش شما را بعد از جا م جها نی به عنوان 

کاپیتان تیم  ملی ایران انتخاب کرد چه بود؟
خیلی خوشحال شدم. برای من و جامعه ارامنه یک سوپرایز بزرگ بود که من به عنوان 
کاپیتان انتخاب شوم ، ولی صادقانه من از سال 2005 برای تیم  ملی ایران بازی می کنم. در جا م 
جها نی 2006 آلمان بازی کردم. در جا م ملت های 2007 نیز بازی کردم. از آن زمان به صورت 
ثابت در ترکیب تیم  ملی ایران بودم و در جا م جها نی برزیل نیز برای تیم کشورم بازی کردم 
پس تجربه لازم را داشت و به همین خاطر تا حدودی انتظارش را داشتم که به عنوان کاپیتان 

تیم  ملی انتخاب شوم.
* آیا فکر می کنید اگر یک مربی ایرانی به جای کا ر لوس کی روش بود باز هم شما را 
به عنوان کاپیتان انتخاب می کرد. چرا که شما اولین کاپیتان مسیحی تاریخ تیم  ملی 

فو تبا ل ایران هستید؟
فکر نمی کنم که این به مسائل مذهبی ربطی داشته باشد. وقتی جواد نکونام با انجام بیشترین 
بازی در تیم  ملی فو تبا ل ایران بازنشسته شد من بازوبند کاپیتانی را گرفتم. اگر چه برایم یک 
شگفتی بود ، ولی من بعد از جواد مسن ترین بازیکن تیم  ملی بودم. همان طور که به شما گفتم 
این موضوع ربطی به سیاست و مذهب ندارد. همان طور که شما می دانید مردم خارج از ایران 
ممکن است دیدگاه بدی نسبت به ایران داشته باشند ، ولی ما در داخل هیچ مشکلی نداریم و 

بدون تقابل زندگی می کنیم.
* رابطه تان با کا ر لوس کی روش چگونه است؟

من احترام بسیار زیادی برای او قائل هستم. او خیلی باهوش است و شخصیت بالایی دارد. 

مدت ها با او کار کردیم و او توانسته سطح تیم را بالا ببرد. او حتی در کارهای فیزیکی و تمرینات 
فیزیکی نیز شرکت می کند. او همه جا با بازیکنانش حاضر است و فکر می کنم که شخصیت برنده 
او و حضورش در کنار سرالکس فرگوسن در منچستریونایتد باعث شده تا نگرش خوبش را به 
بازیکنان تیم  ملی ایران منتقل کند. ما اکنون تیم جوانی هستیم و او می خواهد تمام تجاربش را 
در اختیار ما قرار دهد. او درباره تجاربش در منچستریونایتد با همه نزدیکان خود صحبت می کند 
و ما با ما رابطه نزدیکی دارد. او من را با اسم کوچک صدا می زند. او طوری با من رفتار می کند 
که انگار من جوانترین بازیکن تیم هستم که بازی می کنم. او بهترین مربی است که فو تبا ل ایران 
داشته است. من قبلا شناخت زیادی از او نداشتم. آن زمان که در بولتون و فولام بودم زیاد او را 

نمی شناختم ، ولی اکنون از او شناخت خوبی پیدا کرده ام.
* شما فرهنگ زیادی از کشورتان را با او به اشتراک گذاشته اید. در مورد این 

موضوع صحبت می کنید؟
بله! ما اغلب در کنار او غذاهای سنتی ایران را می خوریم. کارلوس عاشق غذاهای ایرانی است. 
حق هم دارد چرا که غذاهای ایرانی یکی از بهترین غذاهای دنیا هستند. برای مثال تا به حال ته 

چین را امتحان کرده اید؟ حتما باید آن را امتحان کنید تا بدانید چه می گویم.
* منظورتان ترکیب مرغ، برنج ، سیرو تخم مرغ است؟

آه! درست است می دانید )با خنده(. همه غذاهای ما یک مزه را برای همیشه در دهان شما 
باقی می گذارد و فکر می کنم که برای کی روش نیز همین گونه باشد )با خنده(.

* قبل از این که به جا م جها نی برزیل اعزام شوید عکسی از شما منتشر شد که در 
آن بر قرآن بوسه زده اید و احساس شما خنده و شادی در آن عکس بود. درباره آن 

موضوع صحبت می کنید؟

آن لحظه زیباترین لحظه زندگی ورزشی من بود. تجربه بی نظیری داشتم. البته با این 
جریان از قبل آشنا بودم چرا که در باشگاه های قبلی این کار را انجام داده بودم. من به تمامی 
کتابهای مقدس احترام می گذارم و این کتاب نیز از جانب خداست مانند کتاب ما انجیل. 
من این کار را با احترام زیادی انجام دادم و در انجام آن نیز تنها نبودم و آن لحظه برایم 

رویایی بود.
* نظرتان درباره حضورتان در جا م جها نی 2014 برزیل چیست؟

اگر صادقانه باشیم فکر می کنم که در هر بازی یک شگفتی ایجاد کردیم. خصوصا در برابر 
نیجریه و آرژانتین. مردم فکر می کرد ند که جا م جها نی اسفناکی داشته باشیم ، ولی بعد از آن 
همه چیز عوض شد و فکر می کنم در طول سه بازی گرومان نشان دادیم که از کیفیت خوبی 

برخورداریم. این بار تیم ما برای حریفانش یک حریف آسان و زنگ تفریح نبود.
* بازی مقابل بازیکنانی چون مسی، آگوئرو و ژکو چگونه بود؟

بازی برابر این بازیکنان بزرگ تجربه ای غیر قابل تکرار و سورئال بود. من در لیگ برتر انگلیس 
بازی کرده ام و تا حدودی با بازی مقابل بازیکنان بزرگ آشنا بودم ، ولی بازیکنان جوان تیم ما 
آنها را در تلویزیون می دیدند به همین خاطر ترجیح دادند بعد از پایان بازی مان از این بازیکنان 

تقاضای دریافت پیراهنشان نکنم و این کار را در اختیار بازیکنان جوان قرار دهم.
* آیا به آینده تیم  ملی ایران خوش بین هستید؟

در این دوره بازیکنان خیلی خوبی در تیم داریم که من آنها را بهترین بازیکنان جوان تیم 
 ملی می دانم. امیدوارم که آنها به خوبی رشد کنند و در تیم های بزرگ اروپایی بازی کنند. فکر 
می کنم یکی از این بازیکنان احسان حاج صفی که به فرانکفورت پیوسته است، از لیگ یک 

فرانسه پیشنهاد داشت. 



علمی و سلامت

میوه های چربی سوز پاییزی
 که لاغرتان می کند 

با فرا رسیدن پاییز می توان با مصرف میوه و سبزیجات فصل به حفظ وزن مناسب کمک 
کرد.

دکتر شیر آلی متخصص پوست و زیبایی و تناسب اندام گفت: میوه ها و سبزیجات شامل 
مواد غذایی هستند که میزان کالری کمی دارند و با خوردن آن فرد احساس سیری می کند و 
همین عامل مانع از پرخوری می شود به خصوص مصرف میوه ها و سبزیجات پاییزی با توجه 
به این فصل که در آن هستیم به تناسب و حفط اندام بسیار می تواند کمک کند. از آنجایی که 
یک سوم مردم جهان با چاقی و مشکلات آن روبه رو هستند مصرف مداوم و روزانه سبزیجات 
و میوه ها برای پیشگیری از چاقی ضروری و اثربخش است. طبق برخی آمار نیمی از ایرانیان 
نیز دچار اضافه وزن و چاقی هستند.  وی افزود: باید روزانه حدود 5 تا 7 واحد میوه و سبزی 
مصرف شود زیرا چربی سبزیجات نیز بسیار پایین و یا فاقد کلسترول است از این رو مصرف 
سبزیجات می تواند از بروز بیماری های قلبی در افراد نیز جلوگیری کند. میوه های پاییزی مثل 
توت فرنگی پاییزی، سیب، گلابی، کیوی و سبزیجات و صیفی جات مثل کلم بروکلی، کاهو، 
چغندر، بلال ،قارچ، کدو تنبل، کرفس و .. مواد غذایی پرطرفداری هستند که از اضافه وزن 
جلوگیری کرده و حتی باعث لاغری می شود.  این متخصص تناسب اندام اظهار داشت: افرادی 
که قصد لاغری دارند کرفس زیادی می خورند؛ به خاطر این که این سبزی کم کالری است. 
ساقه های کرفس سرشار از آب است. کرفس سرشار از فیبر است و همین فیبرها یک ماده 
مغذی سالم ساخته است. قارچ اشتها برانگیز و مغذی و در عین حال کم کالری است. هر نصف 
فنجان قارچ حاوی 10 کالری انرژی است. این ماده غذایی پرطرفدار کم و بیش فاقد چربی 
است و دارای فیبر، پتاسیم، سلنیوم، ریبوفلاوین، تیامین، اسیدفولیک، ویتامین ب6 و زینک 
)روی( است. باید بدانید دو هفته مصرف منظم قارچ خام باعث کاهش وزن خواهد شد.  وی 
در خصوص گلابی و کیوی و سیب که در کاهش وزن نقش دارند، بیان کرد: گلابی سرشار 
از فیبر است و به کنترل دستگاه گوارش کمک می کند. این ماده غذایی حاوی فیبری به نام 
پکتین است که احساس سیری طولانی مدت ایجاد می کند و جلوی پرخوری را می گیرد. 
همچنین یک عدد سیب یک میان وعده ایده آل، خوش طعم و کم کالری محسوب می شود . 
هر 100 گرم کیوی به زحمت 60 کالری وارد بدن می کند. همین میوه ی کم کالری حاوی 
میزان زیادی پتاسیم، کلسیم و به ویژه ویتامین C است همچنین سرشار از آب است که باعث 
تامین آب کافی برای سلول های بدن می شود. بنابراین به هدف لاغری نزدیک تان می کند.   
دکتر شیرآلی خاطرنشان کرد : بی تردید با خوردن هیچ میوه ای نمی شود در عرض یک شب 
لاغر و خوش اندام شد و اصلا هیچ ماده ی غذایی معجزه آسایی برای لاغری وجود ندارد در 
واقع این اراده و تلاش شماست که معجزه می کند. اما با این حال می توانید در چهارچوب یک 

رژیم غذایی سالم با کمک برخی از میوه ها سریع تر به هدف تان برسید.

کبد چرب در کودکان بیشتر از بزرگسالان 
قربانی می گیرد 

مراقب کبد کودکان چاق خود که شاخص توده بدنی BMI آنان بالاتر از حد مجاز 
است، باشید.

ناصر ابراهیم دریانی، فوق تخصص بیماری های گوارشی و استاد دانشگاه علوم پزشکی 
تهران و رئیس بخش گوارش بیمارستان امام خمینی )ره( با بیان اینکه کبد چرب عارضه ای 
است که بروز آن مرتبط با سن خاصی نیست و در تمام سنین دیده می شود، گفت: عوارض 
کبد چرب در کودکان به مراتب خطرناکتر از این عارضه در بزرگسالان است.  وی در ادامه 
افزود: از این رو به والدین کودکان چاق توصیه می شود در این رابطه نسبت به کودک خود 
توجه بیشتری داشته باشند.  استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران با اشاره به اینکه بروز عارضه 
کبد چرب متأسفانه دارای هیچ علائم خاصی نیست، گفت: این عارضه بدون علامت است 
و اغلب به طور اتفاقی در سونوگرافی افراد مشخص شده و پزشک به فرد متذکر می شود که 
دچار عارضه کبد چرب شده است.  دکتر ابراهیم دریانی، ادامه داد: از این جهت به افرادی 
که دچار چربی خون بالا، بیماری دیابت و چاقی به خصوص در ناحیه شکم و کمر هستند 
و یا شاخص توده بدنی BMI آنان بالاتر از 35 باشد انجام سونوگرافی نسبت به پیشگیری 
از بروز یا پیشرفت این عارضه در بدن خود اقدام کنند.  وی در ادامه افزود: جمع چربی در 
کبد، التهاب در کبد و در نهایت سیروز یا خشک شدن کبد مراحل پیشرفت این عارضه 
است.  رئیس بخش گوارش بیمارستان امام خمینی در پایان خاطرنشان کرد: مصرف بیشتر 
سبز ها و میوه ها و پرهیز از پرخوری و خوردن نوشابه های گازدار و شیرینی جات و غذاهای 
چرب از جمله راهکارهایی است که از بروز و تشدید عارضه کبد جلوگیری می کند علاوه 

بر اینکه انجام ورزش و کاهش وزن نیز از دیگر اقدامات ضروری در همین رابطه است.

در روزهای ابری هم کرم ضد آفتاب 
فراموش نشود 

خیلی ها با فرا رسیدن فصل زمستان دیگر کرم ضد آفتاب استفاده نمی کنند، در صورتی 
که باید در هر یک از فصول سال از آن به عنوان محافظ در برابر اشعه ی نور خورشید مورد 

استفاده قرار بگیرد.
دکتر زهره تهران چی متخصص پوست و مو گفت: بسیاری از افراد معتقدند که استفاده 
از کرم ضد آفتاب تنها برای فصل تابستان می باشد و دیگر فصل زمستان یا در کنار دریا 
زیاد مهم نیست، اما در روزهای ابری حتماً در فضای باز هنگامی که کار یا ورزش می کنید 
به علت عبور اشعه ی ماوراءبنفش اثرات مضری را در فرد دارد.  وی ادامه داد: این اشعه ها 
با عبور از ابر به علت طیف های نور خورشید می توانند سبب لک و سایر عوارض پوستی 
می شود.  این متخصص پوست در خصوص نوع پوست ها بیان کرد: نوع پوست هر فرد 
می تواند چرب، خشک و مرطوب باشد، در واقع در پوست های چرب باید فرد کرم ضد 
آفتاب فاقد چربی استفاده کند، برای پوست خشک کرم مرطوب، هنگام ورزش و شنا 
از کرم های ضد آفتاب خاص ورزش که آب تأثیری بر آن نگذارد مورد استفاده قرار گیرد. 

وی اظهار کرد: پوست کودکان به علت بافت چربی خیلی کمی که دارند، باید با کرم 
ضد آفتاب مختص کودکان با spf پایین از پوست شان محافظت کنند، تا کمتر در معرض 
نور خورشید قرار گیرند.  تهران چی گفت: رنگ پوست هم بی تأثیر در جذب نور نیست 
به صورتی که اگر رنگ پوست روشن باشد به علت رنگدانه های ملانین نور را بیشتر در 
خود جذب می کند، اما در افراد پوست تیره این مورد کمتر است.  این متخصص پوست 
و مو تصریح کرد: در فصل زمستان آفتاب مایل می تابد، که این تابش مایل نیز حتی در 
پوست های نازک هم بی تأثیر نیست.  وی در پایان خاطرنشان کرد: برخی کرم های ضد 
آفتاب به علت وجود اکسید روی و اکسید تیتانیوم سبب تغییر رنگ پوست فرد می شود 
که این موجب شده بسیاری از آقایان از کرم ضد آفتاب استفاده نکنند بنابراین با پیشرفت 

تکنولوژی این ذرات به صورت ریز ذره می شوند.

به این دلایل قرص جوشان مصرف کنید! 
قرص های جوشان به علت خاصیتی که دارند جذب آنها به شرایط دستگاه گوارش و 

فرمول ساخته شده قرص بستگی دارد.
شهاب اولیایی متخصص تغذیه با اشاره به مزیت های قرص های جوشان گفت: از 
مزیت های مهمی که قرص های جوشان دارند این است که چون اکثر قرص های ویتامین 
C و کلسیم قرص های بزرگی هستند، هضم شان برای بدن سخت است، ولی وقتی به 
صورت جوشان باشد مایع شکل است و در واقع راحت تر جذب بدن بیمار یا فرد مصرف 
کننده است و بنابراین برای افرادی که مشکل بلع دارند مثل کودکان و سالمندان مصرف 
این قرص ها توصیه می شود.  وی با بیان اینکه حالت جذب این قرص ها بستگی به شرایط 
دستگاه گوارش دارد، تصریح کرد: بعضی از قرص ها هستند که در شرایط اسیدی بهتر 
جذب می شوند و بعضی ها هم در شرایط قلیایی و... که همه اینها بستگی به شرایط دستگاه 
گوارش دارد، بنابراین در کنار این گونه قرص ها ویتامین هایی را قرار می دهند که شرایط را 
برای جذب هموار می کنند و در واقع بیشتر بستگی به فرمول خود قرص دارد.  متخصص 
تغذیه اظهار داشت: در مورد مضر بودن این قرص ها چیزی اعلام نشده، ولی ممکن است 
موادی که کنار این قرص ها قرار می دهند برای عده ای مشکلاتی را به وجود آورند و هضم 
در معده و دستگاه گوارش را به کندی انجام دهد.  این متخصص خاطرنشان کرد: برای 
بیماران و کودکانی که مشکلات بی اشتهایی دارند و معمولاً از داروها فرار می کنند این 
قرص های جوشان مفید است، زیرا این قرص ها به صورت آبمیوه در می آیند و قبول 

کردنشان راحت تر و ماندگاری و پایداری آنها بیشتر است.

چرا برخی نمی توانند طعم و بوی شیر را 
تحمل کنند؟ 

عدم تحمل لاکتوز موجود در شیر یکی از عوامل پرهیز از نوشیدن شیر در افراد است.
سید مرتضی صفوی، متخصص تغذیه با اشاره به اینکه برخی به دلیل عوارضی که دچار 
آن می شوند نمی توانند شیر بخورند گفت: لاکتوز موجود در شیر برای دستگاه گوارش 
همگان قابل هضم نمی باشد و از این رو برخی به هنگام خوردن شیر دچار مشکلاتی 
می شوند.  وی در ادامه افزود: دل درد، حالت تهوع و استفراغ از جمله مشکلاتی است 
که برخی افراد به هنگام خوردن شیر دچار آن می شوند.  دکتر صفوی در رابطه با دیگر 
عواملی که برخی از افراد از خوردن شیر پرهیز می کنند، گفت: عدم علاقه به نوشیدن شیر 
به علت حساسیت به بو و طعم و شکل شیر نیز از جمله مواردی است که برخی افراد شیر 
نمی خورند.  این پزشک خاطرنشان کرد: با انجام تست لاکتوز در چنین افرادی و مشخص 
شدن عدم تحمل لاکتوز در سیستم گوارشی آنان، خوردن دیگر فرآورده های شیر مانند 

ماست و پنیر و... به این افراد توصیه می شود.
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تیمی از دانشمندان کانادایی یک 
چگونگی  از  جدید  کاملا  دیدگاه 
شکل گرفتن خون انسان را کشف 

کرده اند. 
دیدگاه  کل  محققان،  گفته  به 
مورد  در  درسی  کتاب های  سنتی 
شکل گرفتن خون در حقیقت اصلا 

وجود ندارد. 
محققان با مجموعه ای از آزمایشات 
انواع  که  کنند  مشاهده  توانستند 
بسرعت  خون  سلول های  مختلف 
طی  نه  و  بنیادی  سلول های  از 
تصور  این  از  پیش  که  شیوه هایی 

می شد، شکل می گیرند. 
این تحقیق همچنین دیدگاه کتاب های درسی در مورد ثابت ماندن سیستم توسعه خون 

پس از شکل گیری را به چالش کشیده است.
 به گفته محققان، یافته های آن ها نشان می دهد که سیستم خون، دو لایه بوده و بین رشد 

اولیه انسان و بزرگسالی در حال تغییر است.
 این تیم علمی برای ارائه تعریف جدید از ساختار توسعه خون به نقشه برداری از اجداد 
احتمالی نزدیک به 3000 سلول منفرد از 33 جمعیت سلول های بنیادی و پیش ساز که از 

نمونه خون افراد در سنین و مراحل مختلف زندگی گرفته شده بود، پرداختند.
 برای افراد مبتلا به اختلالات و بیماری های خونی، کاربرد بالینی بالقوه یافته های جدید 

بسیار چشمگیر بوده و و مسیر متمایزی را در درمان شخصی باز می کند.
 همچنین کاربردهای نویدبخشی برای ارتقای تلاش جهانی در پزشکی احیا برای ساخت 

انواع سلول بالغ مانند پلاکت ها یا سلول های قرمز خون توسط مهندسی سلول وجود دارد. 

مواد چاپ سه بعدی سمی هستند

روش ابداعی محققان دانشگاهی برای هم راستاسازی مواد یک بعدی
پژوهشگران دانشگاه فردوسی مشهد طی یک طرح پژوهشی موفق به ارائه روشی برای 

هم راستاسازی مواد یک بعدی و کامپوزیتهای آن ها شدند.
 دکتر مجید بنی آدم، استادیار گروه آموزشی مهندسی شیمی دانشگاه فردوسی مشهد 
و از محققان طرح در توضیح این طرح با اشاره به اینکه مواد مستحکم مکانیکی در صنایع 
مختلف مانند حمل ونقل، تولید انرژی و ... دارای کاربردهای زیادی هستند، گفت: در بین مواد 
مختلف، پلیمرها از جمله مواد سبک و نسبتا مستحکم هستند که در قیاس با فلزات از قیمت 

کمتری برخوردار هستند.
وی یکی از راه های بهبود خواص مکانیکی پلیمر را افزودن تقویت کننده های نانومقیاس 
به ساختار آنها و ساختن کامپوزیت دانست و ادامه داد: مواد بهبود دهنده از هندسه به سه 
گروه صفر بعدی )نانوذرات و میکروذرات(، یک بعدی )نانولوله ها، نانوسیم ها، الیاف( و دو بعدی 

)صفحات( تقسیم می شوند.
استادیار گروه آموزشی مهندسی شیمی دانشگاه فردوسی مشهد با اشاره به اینکه تا کنون 
روش های مختلفی برای هم راستاسازی بهبود دهنده های یک بعدی معرفی شده است، یادآور 
شد: مهمترین اشکال این روش به جای ماندن مواد مغناطیسی و اثرات نامطلوب آن بر کیفیت 

کامپوزیت تولیدی است.
بنی آدم در خصوص روش پیشنهاد شده در پتنت ارائه شده گفت: در این طرح ذرات یک 
ماده مانند آهن به مخلوط ماتریس و مواد تقویت کننده اضافه می شود. سپس با اعمال میدان 
مغناطیسی و قبل از سخت شدن کامپوزیت، ذرات از آن بیرون کشیده می شوند. حرکت 
ذرات مغناطیسی در حین بیرون آمدن، تنش های موضوعی برشی در مخلوط ایجاد می کند 

که باعث هم راستا شدن مواد تقویت کننده یک بعدی می شود.
وی با اشاره به اینکه این طرح ابتدا در ستاد ویژه توسعه فناوری نانو پیشنهاد و داوری شد، 
گفت: با همکاری این ستاد و همچنین حمایت ها و تشویق موثر مسؤولان دانشگاه فردوسی 
مشهد، این طرح که با تلاش دکتر مرتضی مغربی، استادیار گروه آموزشی مهندسی شیمی و 
احسان معاصری، دانش آموخته مقطع کارشناسی مهندسی شیمی دانشگاه فردوسی مشهد 
اجرایی شده است، در اداره ثبت اختراعات و علائم تجاری ایالات متحده )USPTO( به 

ثبت رسید.

بنی آدم در خصوص دستاوردهای این طرح برای صنعت کشور خاطرنشان کرد: نتایج این 
طرح در بهبود خواص کامپوزیت های مختلف با انواع بهبود دهنده های یک بعدی مانند فیبرها، 
نانولوله ها و مانند آنها می تواند مورد استفاده قرار گیرد که این مواد در صنایع مختلف مانند 

هواپیماسازی، کشتی سازی، ساخت توربین بادی و غیره مفید خواهد بود.
وی در پایان از همکاران گروه مهندسی شیمی و معاونت پژوهشی دانشگاه فردوسی مشهد 

و نیز ستاد ویژه توسعه فناوری نانو تشکر و قدردانی کرد. 

نخستین آزمایش خون جهان برای تعیین دقیق 
اختلالات ژنتیکی جنین

دانشمندان دانشگاه پلایموث انگلستان یک آزمایش خون دقیق، کم خطر و غیر تهاجمی 
را طراحی کرده اند که می تواند گروه خونی، جنسیت و اختلالات ژنتیکی در نوزادان متولد 

نشده را شناسایی کنند.
پرفسور نیل آونت، رهبر این پژوهش اظهار کرد: اگر چه گروه خون جنین و تعیین جنسیت 
آن بیشتر از یک دهه است که با استفاده از خون مادر انجام می شود، اما این تحقیقات یک 

روش بسیار دقیق و حساس تشخیص دی ان ای جنین را ثابت می کند.
این آزمون توسعه یافته می تواند بر روی مادرانی که در معرض خطر بیماری های ژنتیکی 
وابسته به X مغلوب از جمله هموفیلی و دیستروفی عضلانی دوشن هستند و مادرانی که 

نوزادان آن ها در معرض خطر بیماری همولیتیک قرار دارند، انجام شود.
این آزمون بدون نیاز به مراجعه های متعدد می تواند ازخ ونی که در مراحل اولیه بارداری از 

مادر گرفته شده، استفاده کند.
آزمون سنتی آمنیوسنتز با سوزن انجام می شود و به اندازه یک درصد احتمال سقط جنین 
در آن وجود دارد. اما شیوه جدید نشانگر یک روش نسبتا کم خطر برای شناسایی زودهنگام 
برخی بیماری ها است که به نوبه خود منجر به تشخیص زودهنگام شده و درمان هایی را که 

هم به نفع مادر و هم به نفع نوزاد باشد، ممکن می سازد.

ارائه تعریف جدید از شکل گیری خون

پژوهش جدید دانشگاه ریورساید کالیفرنیا نشان می دهد 
که برخی از مواد چاپ سه بعدی، سمی هستند.

این آزمایش بر روی جنین  ماهی انجام شد و نتایج آن 
می تواند به تجدید نظر در مورد قوانین مرتبط با مواد چاپ 

سه بعدی منجر شود.
طراحی های سه بعدی با فناوری که از آن در ساخت همه 
چیز از کفش دوندگان گرفته تا ابر خودروها استفاده می شود، 
از همیشه محبوب تر هستند. با توجه به استفاده فزاینده 
گسترده از این فناوری، گروهی از محققان معتقدند که توجه 
بیشتری باید صرف این موضوع شود که مواد رایج چاپ 

سه بعدی ممکن است مضر باشند.
محققان دانشگاه ریور ساید کالیفرنیا برای این پژوهش دو 
نوع مختلف از چاپگرها را مورد بررسی قرار دادند. یکی از این 
چاپگر ها با استفاده از نور، مواد مایع را به جامد تبدیل می کرد 
و چاپگر دیگر که مقرون بصرفه تر نیز بود، پلاستیک را برای 

ایجاد ساختارهای مختلف ذوب می کرد.

نام  به  چاپگر  یک  با  خاص  طور  به  دانشمندان  این 
Stratasys Dimension Elite که از روش پلاستیک 
 Formlabs ذوب شده استفاده می کرد و یک مدل 1+ از

که یک مدل رزین مایع بود، کار کردند.
این پروژه تا حدودی به طور تصادفی هنگامی که ویلیام 
گراور، استاد دانشگاه ریورساید یک چاپگر سه بعدی را برای 
کمک به تحقیقات آزمایشگاه خود به منظور تحقیق بر روی 
جنین گورخرماهی خریداری کرد، شروع شد. محققان متوجه 
شدند که پژوهش به خوبی پیش نمی رود زیرا جنین ها بعد 
از اینکه در معرض قطعات چاپی سه بعدی قرار می گرفتند، 
می مردند. این کشف که کاملا به صورت طبیعی انجام شد، 
با آزمایش دو چاپگر صورت گرفت که برای ساخت صفحات 
پلاستیکی 2.5 سانتی متری استفاده می شدند و منجر به یک 
پژوهش کامل در مورد سمی بودن مواد چاپی سه بعدی شد. 
این دو صفحه سپس در ظروف آزمایشگاهی حاوی جنین 
گورخرماهی قرار داده شدند و نرخ بقا و تخم گذاری آن ها 

مورد بررسی قرار گرفت.
قطعات ساخته شده از هر دو نوع چاپگر، اثرات منفی بر 
روی این نرخ ها داشت، هر چند که این امر با مرگ بیش 
از نیمی از جنین ها در طول سه روز در مواد چاپ شده با 
رزین مایع مشهودتر بود و همه جنین ها در طول یک هفته 
جان سپردند.این مواد نه تنها منجر به کشته شدن همه 
جنین های موجود در ظروف آزمایشگاهی شد، بلکه همچنین 
ناهنجاری های رشدی 100 درصدی را در تخم ها به همراه 
داشت. این پژوهش تنها ابعاد منفی را بررسی نکرد، بلکه به 

جستجوی راه حل های ممکن نیز پرداخت.
محققان در تلاش برای کاهش سمیت قطعات مایع تولید 
شده از رزین، آن ها را به مدت یک ساعت در معرض نور 
فرابنفش قرار دادند. آن ها دریافتند که با پایان یافتن این 
فرآیند، سمیت قطعات به طور قابل توجهی کاهش یافت و 
دانشگاه ریورساید کالیفرنیا، حق ثبت اختراع این تحقیق را به 

نام خود ثبت کرد. 

مبارزه با حساسیت دندان ها
معمولا ایجاد حساسیت و درد در دندان ها به دلیل وجود حفره خالی در آنهاست. 
نوشیدنی های سرد و گرم، شیرینی جات و یا حتی یک باد سرد می تواند سبب ایجاد 
درد در دندان های هر چند به ظاهر سالم شود. ایجاد حساسیت در دندان ها به دلیل 
ساییدگی پایین ترین و یا بالاترین قسمت دندان ها رخ می دهد. این قسمت ها پر از 

لوله های کوچک با انتهای عصبی بسیار حساس می باشند.
 آیا شما نیز از ایجاد حساسیت در بعضی دندان هایتان رنج می برید؟ پس لطفا شش 

روش زیر را دنبال نمایید.
از خمیر دندان های مخصوص دندان های حساس استفاده کنید

بر روی بسته بندی بعضی از خمیردندان ها نوشته شده " برای دندان های حساس" .اگر 
دچار حساسیت دندان هستید، از این نوع خمیر دندان استفاده کنید.

بعضی از آن ها حاوی ماده ی فعالی به نام نیترات پتاسیم هستند که باعث پوشیده شدن 
سر لوله های عصبی کوچک دندان می شود و جلوی دردناک شدن دندان را می گیرد. 
نکته مهم این است که باید تا مدت های طولانی از این نوع خمیردندان ها استفاده نمایید 

تا مشکل کاملا رفع شود.
شیوه ی مسواک زدن تان را تغییر دهید

اگر شما از آن دسته از افرادی هستید که از مسواک نرم برای تمیز کردن دندان ها 
استفاده نمی کنید، با علاقه از دندان هایتان مراقبت نمی کنید و یا زمان مسواک زدن 
تان بسیار کوتاه است، بدانید که به زودی نعمت داشتن دندان های سالم را از دست 
خواهید داد. شستشوی دندان ها با یک مسواک سخت و محکم به مینای دندان تان 
آسیب می رساند. همچنین مسواک زدن دو سه دقیقه ای تقریبا هیچ فایده ای نخواهد 
داشت. همیشه برای تمیز کردن دندان هایتان وقت بگذارید و شیوه ی مسواک زدنتان 
را تغییر دهید. این کار سبب کاهش حساسیت دندان ها و تضمین سلامتی آن ها است.

از مصرف غذاهای اسیدی و برخی نوشیدنی ها خودداری کنید
نوشیدنی های الکلی، آب میوه و غذاهای اسیدی مانند پرتقال و ترشی جات مینای 
دندان را تحت تأثیر سوء قرار می دهند. مصرف این قبیل مواد غذایی را محدود کرده و 
سعی کنید 20 دقیقه بعد از مصرف آن ها دندان هایتان را مسواک بزنید )زودتر از 20 
دقیقه مسواک نزنید و در هنگام مسواک زدن مواظب مینای دندان تان باشید تا مسواک 
سخت به آن آسیب نرساند(.  حتی اگر دندان هایتان کاملا سالم است، این ایده ی خوبی 
است که مصرف غذاها و نوشیدنی های اسیدی را محدود کنید تا دندان هایتان برای 

همیشه سالم بماند، زیرا از دست دادن مینای دندان غیر قابل برگشت است.
از دندان پزشک کمک بگیرید

اگر کار از کار گذشته  و دیگر منع غذاهای اسیدی و استفاه از خمیردندان های 
مخصوص و... مؤثر واقع نمی شود، نزد دندان پزشک بروید. او معمولا برای حل این مشکل 
از وارنیش فلوراید و یا رزین های پلاستیکی بر روی دندان های حساس استفاده می کند.

ساییدن دندان هایتان را متوقف کنید
اگر در هنگام تنش و استرس، دندان هایتان را روی هم می سایید، قبل از اینکه مینای 
دندانتان از دست برود، چاره ای برای رفع آن بیاندیشید. اغلب این مشکل در هنگام 
خواب پیش می آید و افراد متوجه آن نمی شوند. سردرد و یا فک درد می تواند نشانه 
ی بروز این مشکل باشد. سعی کنید مشکلات و تنش های روحی تان را حل کنید تا به 

دندان هایتان آسیبی نرسد.
عقب نشینی لثه را درمان کنید

به طور معمول ریشه ی دندان ها با لثه پوشیده شده است و اگر لثه در قسمت اتصال به 
ریشه ی دندان دچار ساییدگی و عقب نشینی شده، برای درمان آن چاره ای بیاندیشید. 
یکی از راه های درمان، پیوند بافت به این ناحیه است. یکی از دلایل عقب نشینی لثه، 
سخت مسواک زدن است. سعی کنید با مسواک زدن صحیح از ایجاد چنین مشکلاتی 

جلوگیری نمایید.

داشتن شکمی صاف یک شبه حاصل نمی شود. خوشبختانه می شود با تکیه بر برخی مواد 
غذایی و صدالبته داشتن تحرک بدنی مناسب به هدف تناسب اندام و داشتن شکمی صاف تر 
امیدوار بود.   انسان همیشه میل به زیبایی و تناسب اندام داشته و دارد. البته شاید در روزگارانی 
شکم و پایین تنه ی بزرگ و پهن مد روز بود. اما امروزه مشخص شده است که شکم بزرگ 
نه تنها زیبا نیست بلکه به سلامتی نیز آسیب می زند. البته در برخی موارد نیز شکم بزرگ به 
دلیل مشکلات گوارشی و نفخ و تجمع گاز است که باید ابتدا این مشکلات رفع شوند. توجه 
داشته باشید که داشتن شکمی صاف یک شبه حاصل نمی شود. خوشبختانه می شود با تکیه 
بر برخی مواد غذایی و صدالبته داشتن تحرک بدنی مناسب به هدف تناسب اندام و داشتن 
شکمی صاف تر امیدوار بود. در این مطلب شما را با چند ماده ی غذایی مفید که مشکلات 

گوارشی را رفع کرده و شکم را صاف تر می کنند آشنا می کنیم. لطفاً با ما همراه باشید.
ریشه ی گیاه بابا آدم

مغربی ها از این گیاه دارویی در آشپزی زیاد استفاده می کنند چون برای سلامتی روده ها 
فوق العاده است. این گیاه به پیشگیری از ناخوشی های گوارشی کمک می کند چون حاوی 
میزان قابل توجهی باکتری های مفید است. ریشه ی گیاه باباآدم باعث کاهش تولید سبوم شده 
و به این ترتیب جوش و آکنه را کاهش می دهد. زمانی که مشکلات گوارشی رفع شوند و معده 
و روده ها خالی از نفخ و گاز شوند مطمئن باشید شکمتان به میزان زیادی صاف تر می شود.

بادام
درست است که بادام یک ماده ی غذایی پرکالری است )634 کالری در هر 100 گرم بادام( 
اما در عین حال یکی از مغزهای سرشار از آنتی اکسیدان و فیبر است که هر دو به بهبود 
اوضاع گوارش و داشتن شکمی صاف تر کمک می کنند. برای رسیدن به این منظور بهتر 
است روزانه 3 تا 4 عدد بادام )نه بیشتر( میل کنید تا از ریزه خواری دور باشید و قند خونتان 

بهتر کنترل شود.
زنجبیل

زنجبیل شهرت زیادی در کنترل حالت تهوع دارد. این ریشه ی پرخاصیت برای افرادی که به 
هنگام بیدار شدن از خواب احساس دل درد دارند مفید است. البته خواص زنجبیل به همین 
جا ختم نمی شود. شما می توانید برای مقابله با التهاب های احتمالی بدنتان و همچنین بهبود 
گوارش و صاف شدن شکمتان هر روز صبح چند گرم زنجبیل به چایتان اضافه کرده و نوش 
جان کنید. یادتان باشد که زنجبیل سوخت و ساز بدن را بالا می برد و شما را به هدف تناسب 

اندام نزدیک تر می کند.
سرکه سیب

سرکه یک محصول تخمیر شده است. در نتیجه سرشار از باکتری های مفید برای فلور روده 
بوده و باعث حفظ سلامت دستگاه گوارش می شود. هر چه سلامت دستگاه گوارشتان بالاتر 
باشد می توانید امید بیشتر به هضم چربی ها و شکمی صاف تر داشته باشید. توصیه می کنیم 

که سالادهایتان را با سرکه میل کنید.
رازیانه و تخم رازیانه

رازیانه با نفخ مقابله می کند و ارزش این را دارد که وارد برنامه ی غذایی شود. می توانید تخم 
رازیانه را از عطاری ها خریداری کنید و خودتان را از نفخ و گاز حفظ کنید. خود رازیانه نیز فواید 

زیادی برای بدن دارد. شما می توانید از آن خورشت تهیه کرده و میل کنید. 
 توجه داشته باشید که این گیاه کم کالری است و از 90 درصد آب تشکیل شده است. در 
نتیجه می تواند به راحتی شما را سیر کرده و از پرخوری دور کند. رازیانه همچنین باعث افزایش 
ادرار شده و آب زیاد تجمع یافته در بافت ها را از بدن دفع می کند. در نتیجه علاوه بر رفع نفخ 

و گاز و صاف کردن شکم به لاغری و تناسب اندام کلی بدن نیز کمک می کند.
نعنا فلفلی

بعد از صرف غذا بخصوص بعد از شام، خوردن یک فنجان دم کرده ی نعنا می تواند راه حل 
مناسبی برای رفع نفخ و بهبود گوارش باشد. این گیاه همچنین برای پیشگیری از سندرم روده 
ی تحریک پذیر مفید است. اگر بعد از غذا احساس سنگینی و نفخ می کنید به سراغ نعنا بروید.

Miso خمیر میسو
میسو خمیری نرم و به عبارتی خمیر سویا است که از تخمیر غلات به دست می آید. از 
این خمیر برای تهیه ی سوپی به همین اسم استفاده می شود و بسیار خوشمزه است. البته 
خوشمزه بودن تنها ویژگی این سوپ نیست. سوپ میسو باعث بهبود گوارش می شود. این 
سوپ حاوی میکروارگانیسم هایی است که به بهبود گوارش بخصوص بعد از مصرف آنتی 
بیوتیک ها کمک زیادی می کند. اگر از دل درد رنج می برید و مدام شکمتان نفخ و باد کرده 

است می توانید به دنبال این غذای ژاپنی باشید.
گلابی

گلابی یک میوه ی پاییزه ی فوق العاده است. این میوه حاوی سوربیتول است که باعث بهبود 
عملکرد روده ها می شود. گلابی همچنین حاوی فیبرها و آب بوده و یک میوه ی کم کالری 
محسوب می شود. در نتیجه یک میوه ی فوق العاده برای داشتن شکمی صاف و لاغری است.

 تخم گیاه خار مریم
می توانید تخم گیاه خار مریم را از عطاری ها تهیه کنید. این داروی گیاهی باعث سم زدایی 
از دستگاه گوارشی شده و مانند یک ماده ی ضدالتهاب عمل می کند. اگر دچار نفخ شکم و یا 
مشکلات گوارشی هستید می توانید به این دانه ها اعتماد کنید. مصرف روزانه ی این گیاه به 
افزایش تولید صفرا کم کرده و مشکلات گوارشی را رفع می کند. در نتیجه شما شکم صاف 
تری خواهید داشت. بهتر است با توجه به میزان نفخ با عطار مشورت کرده و بر طبق دستور 

از این گیاه بهره ببرید.
مارچوبه

مارچوبه سرشار از آب و فیبر است. این سبزی با خاصیت در بهبود عملکرد دستگاه گوارش 
نقش دارد و در عین حال به کلیه ها در جهت دفع مواد زائد از بدن کمک می کند. چون حاوی 
ترکیبات ادرارآور است. هر 100 گرم از این گیاه 25 کالری دارد بنابراین علاوه بر صاف کردن 

شکم به لاغری بدنتان نیز کمک می کند.
آرتیشو یا کنگرفرنگی

از آرتیشو برای تهیه ی مکمل های غذایی استفاده ی زیادی می شود. این گیاه را ستاره ی 
لاغری و دفع توکسین های بدن می دانند. آرتیشو باعث رفع مشکلات گوارشی و یبوست شده 
و به صاف شدن شکم کمک می کند. این سبزی پرخاصیت سوزش معده را تسکین می دهد 

و از تخمیر مواد غذایی که منجر به بروز گاز و نفخ می شود جلوگیری می کند.

تولید پوشاک از تار عنکبوت مصنوعی
تار عنکبوت بقدری سبک و محکم است که از آن برای ساخت جلیقه های ضدگلوله 
و پروتزهای مصنوعی استفاده می شود و اکنون یک شرکت ژاپنی با موفقیت توانسته تار 

عنکبوت مصنوعی را از پروتئین  تهیه کند.
 Moon برای ساخت این محصول موسوم به North Face و شرکت Spiber شرکت 
Parka )نیم تنه ماه( با یکدیگر همکاری کرده اند. نمونه پیش ساخت آن ها از یک ماده 

خارجی درخشان از جنس تار عنکبوت مصنوعی QMONOS برخوردار است.
این لباس نام خود را از درخشش مهتاب مانندش و همچنین اشاره ای به برنامه آپولو 

گرفته است.
رنگ این لباس نیز به تقلید از رنگ گوی طلایی عنکبوت در حال تار تنیدن ساخته شده 
است. اگرچه پارچه های نادری از تار عنکبوت واقعی ساخته شده اند، اما عنکبوت ها زمانی که 

در جای محدودی قرار می گیرند، معمولا یکدیگر را می کشند.
شرکت Spiber اطلاعات زیادی در مورد فرآیندش ارائه نکرده اما در بیانیه ای خبری 

اعلام کرد که پروتئین ها از طریق یک فرآیند تخمیر میکروبی ایجاد می شوند.
پرورش پروتئین ها می تواند جایگزین قابل دوامی برای مواد مبتنی بر نفت مانند نایلون و 

پلی استر باشد که لباس های اجرایی را تحت سلطه خود دارند. 
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اجتماعی 6

همزمان با دهه مبارک فجرصورت می گیرد: 

آغاز عملیات  اجرای گاز رسانی 
 به 15 روستا در استان قم 

مدیرعامل شرکت گازاستان قم گفت : همزمان با دهه مبارک فجر عملیات  اجرای گاز 
رسانی  به 15 روستا در استان قم آغاز می شود.

مهندس غلامرضا فرجی اظهار داشت : مناقصه گزاری گازرسانی به دو روستای سرد سیر 
وشنوه و اول دربخش کهک ،نیز در دست اقدام است و امیدواریم  پیمانکار این پروژه در 
مرحله نخست مناقصه گزاری انتخاب وانشاءالله با تلاش همکاران ، عملیات اجرائی آن در 
سه ماهه آخر سال جاری آغاز و حدود 1500 خانوار ازنعمت گاز طبیعی بهره مند گردند . 
وی افزود : با توجه به کوهستانی و سنگلاخی بودن مسیر خط تغذیه و همچنین شبکه 
توزیع در روس��تاهای فوق الذکر ، مدت زمان اجرای این پروژه )گازرسانی (450 روز در 

نظر گرفته شده است .
فرجی  خاطرنشان کرد :همچنین گاز رسانی به 13 روستاهای دهستان قاهان در بخش 
خلجستان از طریق C.N.G )گاز فشرده (نیز در دست اقدام جدی است و تلاش همکاران 
بر این است که انشاء ا... تا دهه مبارک فجر عملیات اجرایی آن با حضور مقامات و مسولین 
 C.N.G ارشد استان آغاز گردد.هچنین در این روستاها بیش از 2500 خانواراز نعمت گاز

بهره مند میگردند.

سرپرست مدیریت راهداری استان قم :

ناوگان راهداری استان قم تجهیز می شود
سرپرس��ت مدیریت راهداری استان قم اعلام کرد :با هزینه ای بالغ بر ده میلیارد ریال 
ناوگان راهداری قم شامل دهها دستگاه کامیون برفروب و نمک پاش ،گریدر،لودر، بولدوزر، 

... تجهیز و آماده راهداری زمستانی می شوند.
داود طلوعی اظهارداشت : با توجه به احتمال شدت گرفتن بارشها و شروع زود هنگام 
زمستان، علاوه بر اجرای سیستم اورهال ناوگان راهداری،7 راهدارخانه استان نیزتجهیز و 

آماده استقرار عوامل و ادوات راهداری می شوند. 
طلوعی در ادامه به لیستی از ادوات و ماشین آلات این اداره کل جهت راهداری زمستانی 
پرداخت و اظهار داش��ت: اجرای سیستم اورهال شامل دهها دستگاه کامیون برفروب و 
نمک پاش )مختص راهداری زمستانی( چندین دستگاه کامیون کمپرسی با قابلیت نصب 
ادوات برفروب و نمک پاش و همچنین تعداد مناسبی ماشین آلات سنگین )گریدر،بولوزر 

،لودر( می باشد.
وی بخشی دیگر از ناوگان راهداری این اداره کل که آماده ارایه خدمات در قالب عملیات 
راهداری زمستانی می باشند را شامل خودروهای ایسوزو و پی کاپ در قالب گشت های 
راهداری برشمرد و خاطر نشان ساخت: در صورت شدت گرفتن ریزش نزولات مخصوصا 
برف، ادوات سنگین دیگری از جمله تریلی های حامل نمک  به منظور نمک پاشی سطوح 

جاده به مجموعه ناوگان مذکور اضافه خواهند شد.
وی هزینه اجرای سیستم اورهال ناوگان راهداری در سال جاری را بالغ بر ده میلیارد ریال 
عنوان کرد و افزود:آنچه که می تواند ضامن ایمنی سفرهای زمستانی باشد اهتمام رانندگان 
به اجرای قوانین جاده ای و تجهیز خودرو به ادوات و امکانات سفرهای زمستانی شامل 

زنجیر چرخ، اطمینان از سلامت خودرو و سیستم گرمایش آن و ...است.

بخشدار خلجستان قم  اعلام کرد:

بهسازی امامزاده هادی)ع(  جمیزقان با 
اعتباری بالغ بر2و نیم میلیاردریال 

بخشدار خلجستان قم گفت: مضجع شریف امامزاده هادی)ع( روستای جمیزقان واقع در 
دهستان قاهان بخش خلجستان استان ، پذیرای زائران از سراسر کشور است. 

سید داود حاج حسینی افزود: دراین راستا بقعه متبرکه امامزاده هادی)ع( با هزینه دو 
میلیارد و 500 میلیون ریال به همت خیران بخش خلجستان و هیات امنای این امامزاده 

و همچنین با نظارت اداره کل اوقاف و امور خیریه بهسازی شده است.
وی با بیان اینکه بهسازی بقعه این امامزاده واجب التعظیم دوسال به طول انجامید، 
اضافه کرد: بهسازی شامل تعمیر و مرمت داخل بقعه ، پشت بام، گنبد و ایوان ها بوده 

است.
وی گفت: مساحت کل بقعه متبرکه امامزاده هادی)ع( 400 مترمربع، گنبد 80، بدنه 

288 و کف نیز 64 مترمربع می باشد.
حاج حسینی با اشاره به اینکه امامزاده هادی)ع( فرزند امام موسی بن جعفر)ع( می باشد، 

گفت: زیارت مضجع شریف این امامزاده از برنامه های مسافران به این بخش است.
به گفته وی بقعه متبرکه امامزاده هادی)ع( در روستای جمیزقان در بخش غربی بخش 

خلجستان و در 70 کیلومتری شهر قم واقع شده است.
به گفته وی، جمعیت دائم و غیردائم روستای جمیزقان حدود 70 خانوار است.

بخش خلجستان با وس��عت یک هزار و 100 کیلومتر دارای حدود 10 هزار جمعیت 
ثابت در دو دهس��تان قاهان و دستجرد است؛ این بخش دارای 53 روستا، 27 دهیاری 

و 33 شورا است.
ابتدایی ترین روستای این بخش 60 کیلومتر و انتهایی ترین روستا 85 کیلومتر از استان 

قم فاصله دارد؛ بخش خلجستان در جنوب غربی استان قم قرار دارد.

شهردار منطقه یک قم  عنوان کرد:

ساخت و سازهاي غیر مجاز مانع
  افزایش سطح خدمات شهري  

شهردار منطقه یک قم ساخت و سازهاي غیر مجاز را به عنوان یکي از مهمترین موانع 
رشد ، توسعه و افزایش سطح خدمات شهري دانست. 

مهدي اصفهانیان مقدم گفت: ساخت و سازهاي غیر مجاز در شهر و بالاخص منطقه 
یک با توجه به اینکه تقریبا در هسته مرکزي شهر واقع شده و از حساسیت هاي خاصي 
برخوردارمي باشد داراي ابعاد مختلفي است که رشد سریع جمعیت شهر نشیني مهمترین 

بعد آن محسوب مي شود. 
شهردار منطقه یک با بیان اینکه داشتن شهر خوب و ایده آل میسر نمي گردد مگر با 
همکاري شهروندان و مردم آن افزود: کاهش تخلفات ساختماني در ساخت و ساز هاي 
شهروندان ضمن رعایت حقوق شهر و شهروندي باعث مي شود شهر از نظر منظر و ساختار 

پیرو قانونمندي و یکپارچگي گردد.
وي خاطرنشان کرد: در علم شهرسازي شهر به موجود زنده اي تشبیه مي شود که جسم 
و روح آن توأم با هم باید مورد توجه قرار گیرد، لذا به موازات برنامه هاي عمراني و خدمات 
شهري که عمدتا مربوط به تقویت مسائل کالبدي شهر است مي بایست به ابعاد فرهنگي 

اجتماعي شهر که همان روح و جان شهر مي باشد نیز به اندازه کافي توجه شود.
مهندس مقدم در ادامه گفت: در شش ماهه نخست سال جاري بیش از 560 پرونده به 
واحد اجراي احکام و کمیسیون ماده صد منطقه ارجاع داده شده که از این تعداد 257 
مورد در مرحله بدوي راي قلع بنا صادر گردیده که متاسفانه نشان از عدم رعایت اصول و 

موازین فني و شهرسازي دارد.
وي همچنین از استعلام و ارجاع پرونده هاي ذکر شده به واحد شهرسازي خبر داد و 
گفت: کلیه موارد مغایر با پروانه نظیر احداث بنا ، طبقات غیر مجاز ، واحد غیر مجاز ، 
پیشروي و ... مورد کنترل و در مواردي که احتمال تضییع حقوق شهروندان مطرح باشد 

موضوع با قید فوریت مورد بررسي مجدد قرار خواهد گرفت .
اصفهانیان مقدم همچنین به وجود واحدهاي غیر مجاز تجاري اشاره کرد و بیان داشت: 
وجود واحد هاي غیر مجاز مانع از خدمات رس��اني به سایر کسبه مي شود و تمام توان 

شهرداري صرف پلمپ و تعطیل کردن آن ها مي شود.
شهردار منطقه یک ضمن تاکید بر اینکه اقدامات صورت گرفته براي بهبود و ارتقاء محیط 
شهري است افزود: داشتن شهري ایمن، زیبا و پویا، با سازه هاي مستحکم و مقاوم تنها با 

همکاري و همیاري شهروندان محقق خواهد شد .

دعاهای ویژه امام صادق )ع( برای زائران امام حسین )ع( 

امام صادق )ع( فرمودند: به جهت ترس و وحشت زیارت قبر حضرت 
امام حسین علیه السّلام را ترک مکن، زیرا کسی که زیارت آن حضرت 
را ترک کند چنان حسرتی بخورد که آرزو نماید قبر آن حضرت نزد او 

باشد و بتواند زیاد به زیارتش برود،
معاویة بن وهب نقل کرده : اذن خواستم که خدمت امام صادق 
علیه السّلام برسم، به من گفته شد که داخل شو، پس داخل شده آن 
جناب را در نمازخانه منزلشان یافتم پس نشستم تا حضرت نمازشان 

با پروردگارشان مناجات نموده و  را تمام کردند پس شنیدم که 
می گفتند:  

بار خدایا، ای کسی که ما را اختصاص به کرامت داده و وعده شفاعت 
دادی و مختص به وصیّت نمودی )یعنی ما را وصی پیامبرت قرار دادی( 
و علم به گذشته و آینده را به ما اعطاء فرمودی، و قلوب مردم را مایل به 
طرف ما نمودی، من و برادران و زائرین قبر پدرم حسین علیه السّلام را 
بیامرز، آنان که اموالشان را انفاق کرده و بدنهای شان را به سختی انداخته 

بخاطر اشتیاق در نیکی به ما و امید به پاداش هایی که در دوستی و پیوند 
با ما نزد توست برای رسیدن به ما و برای شادمان نمودن پیامبر تو و 

پذیرفتن فرمان ما و خشمگین ساختن دشمنان ما.
  اینان اراده و نیّتشان از این ایثار کسب رضایت و خشنودی تو است 
پس تو هم از طرف ما این ایثار را جبران کن و بواسطه رضوان احسانشان 
را جواب گو باش و در شب و روز حافظ و نگاهدارشان بوده و اهل و 
اولادی که از ایشان باقی مانده اند را بهترین جانشینان قرار بده و مراقب 

و حافظشان باش و شر و بدی هر ستمگر عنود و منحرفی را از ایشان و 
از هر مخلوق ضعیف و قوی خود کفایت نما، و ایشان را از شر شیاطین 
انسی و جنّی محفوظ فرما و برترین چیزی را که در دور بودنشان از 
اوطان خویش از تو آرزو کرده اند را به ایشان اعطاء کن و نیز به ایشان 
برتر و بالاتر از آنچه را که بواسطه اش ما را بر فرزندان و اهل و نزدیکانشان 
اختیار کردند ببخش، بار خدایا دشمنان ما بواسطه خروج بر ایشان آنان را 
مورد ملامت و سرزنش قرار دادند ولی این حرکت اعداء ایشان را از تمایل 
به ما باز نداشت و این ثبات آنان از باب مخالفتشان است با مخالفین ما،

  پس تو این صورت هائی که حرارت آفتاب آنها را در راه محبّت ما 
تغییر داده مورد ترحّم خودت قرار بده  و نیز صورت هائی را که روی قبر 
ابی عبد اللهَّه الحسین علیه السّلام می  گذارند و بر می  دارند مشمول لطف 
و رحمتت قرار بده   و همچنین به چشم   هائی که از باب ترحم بر ما 
اشک ریخته  اند نظر عنایت فرما   و دل  هائی که  برای ما به جزع آمده و 
بخاطر ما سوخته اند را ترحم فرما،   بار خدایا به فریادهائی که بخاطر ما 
بلند شده برس، خداوندا من این ابدان و این ارواح را نزد تو امانت قرار داده 
تا در روز عطش اکبر که بر حوض کوثر وارد می شوند آنها را سیراب نمائی.

 و پیوسته امام علیه السّلام در سجده این دعاء را می خواندند و هنگامی 
که از آن فارغ شدند عرض کردم:

  فدایت شوم این فقرات و مضامین ادعیه  ای که من از شما شنیدم اگر 
شامل کسی شود که خداوند عزّ و جلّ را نمی  شناسد گمانم این است که 
آتش دوزخ هرگز به آن فائق نیاید!!! به خدا سوگند آرزو دارم آن حضرت 

)حضرت امام حسین علیه السّلام( را زیارت کرده ولی به حج نروم.  
امام علیه السّلام به من فرمودند: چقدر تو به قبر آن جناب نزدیک 

هستی، پس چه چیز تو را از زیارتش باز می  دارد؟  
سپس فرمودند: ای معاویه زیارت آن حضرت را ترک مکن.  

عرض کردم: فدایت شوم نمی  دانستم که امر چنین بوده و اجر و ثواب 
آن این مقدار است.  

حضرت فرمودند: ای معاویه کسانی که برای زائرین امام حسین علیه 
السّلام در آسمان دعاء می  کنند به مراتب بیشتر هستند از آنان که در 

زمین برای ایشان دعاء و ثناء می  نمایند.  
ای معاویه به جهت ترس و وحشت زیارت قبر حضرت امام حسین 
علیه السّلام را ترک مکن، زیرا کسی که زیارت آن حضرت را ترک کند 
چنان حسرتی بخورد که آرزو نماید قبر آن حضرت نزد او باشد و بتواند 
زیاد به زیارتش برود، آیا دوست داری که خدا تو را در زمره کسانی ببیند 
که حضرت رسول صلّی اللهَّه علیه و آله و سلّم و حضرات علی و فاطمه و 

ائمه علیهم السّلام در حقشان دعاء فرموده  اند.
  آیا دوست نداری روز قیامت جزء کسانی باشی که با ملائکه مصافحه 

می کنند!
  آیا دوست نداری قیامت جزء کسانی باشی که هیچ گناهی در پرونده 

اعمال او دیده نمی شود!
  آیا دوست نداری قیامت جزء کسانی باشی که با رسول خدا مصافحه 

می کنند! 

نگذارید اشک تان را درآورند!

همراه غیر ضروری برای کودک

خیل��ی از افراد به خصوص خان��م ها، از اینکه نمی توانند در 
ش��رایط حس��اس مخصوصا در محل کار، اش��ک ها و گریه 

خودشان را کنترل کنند، شاکی هستند.
همین اتفاق موجب می ش��ود که اگر قرار باشد برای احقاق 
حقی، اعتراض کنند نگران اش��ک های کنترل نشده باشند و 
خیلی اوقات از اعتراض مورد نظر می گذرند تا اینکه با سرریز 

شدن اشک ها در محل نابه جا ضعفی از خود نشان بدهند.
اشک  انسان به دلایل مختلف در بازه های گوناگون زندگی 
جاری می ش��ود. به گفته محققان، گریه کردن ذاتی است و 
انس��ان روزانه حدود 280 گرم و سالانه 30 گالن اشک تولید 
می کند. این میزان بر اس��اس جنسیت، متفاوت بوده و زنان 
بیش از مردان گریه می کنند. محققان معتقدند به دلیل ویژگی 
های زیستی، غدد اشک زنان نسبت به مردان کوچک تر است. 
مجاری اشکی مردان بزرگ تر از زنان است و درنتیجه احتمال 
اینکه قطره اشک از آنجا به سمت پلک برسد، کمتر است. انسان 
از زمان کودکی تاکنون گریه کرده و این گریه تا لحظه مرگ 

بدون اینکه دلیل آن را بداند، ادامه خواهد داشت.
آیا با گریه کردن، خوشبخت می شوید؟

گریه  نوعی از بروز احساس��ات است که به خاطر برون ریزی 
عواطف، نقش مفیدی در تع��ادل روحیه دارد. کاری که گریه 
برای شما می کند این است که با آهسته کردن تنفس موجب 
اثرات آرامش بخش بر روان شما می شود. محققان می گویند، 
افرادی که با دیدن فیلمی غمگین، گریه می کنند بعد از اتمام 
فیلم احس��اس خوشبختی بیش��تری دارند. به عبارتی گریه 
کردن درمانی موثر و کم هزینه برای افرادی است که احساس 

افسردگی دارند!
اما این نکته را در نظر داش��ته باشید، اگر گریه کردن جریان 
معمول زندگی ش��ما را مختل کند و بر میزان شادی، کنترل 
بر خ��ود، قدرت بیان نظ��رات و دفاع از خود اثر بگ��ذارد و یا 
اینکه فاصله گریه کردن هایتان به هم نزدیک باشد، این گریه 
غیرمعمولی و مزاحم است. این نوع گریه برخلاف سایر گریه ها 
هیچ نفعی ندارد و اتفاقا فرد را در معرض بیماری های جسمی 

و روحی قرار می دهد.
دلایلی خوب برای گریه کردن

نباید از روی غرور یا خودداری مانع از سرازیر شدن اشک ها 
شد. گریه فواید بسیاری دارد که به مهترین آنها اشاره می کنیم.

گریه یعنی استرس کمتر
اگر مانع از جاری ش��دن اش��کهای تان شوید و اجازه ندهید 
احساسات تان تخلیه شود احتمال اینکه استرس تان لحظه به 
لحظه بیشتر شود زیاد است.می دانید که استرس  چه بلایی 

مهلکی است و چه آفتی برای قلب و پوست و تمرکز است.
گریه به دید بهترتان کمک می کند

گریه کردن باعث دید بهتر می ش��ود. اشکها کره ی چشم و 
مژه ها را مرطوب می کند و از خش��ک شدن غشای مخاطی 

چشم ها پیشگیری خواهد کرد.
گریه راهی برای مقابله با باکتری ها

اشک چشم برای مقابله با باکتری ها و میکروب ها مفید است. 
اشک حاوی آنزیمی طبیعی به نام »لیزوزیم« است که دیواره 
ی سلولی باکتری ها را تخریب کرده و از تکثیر آنها پیشگیری 
می کند. این آنزیم علاوه بر اشک در بزاق و شیر مادر و همچنین 

در سفیده ی تخم مرغ موجود است.
به تخیله ی احساسات کمک می کند

دقت کرده اید که قبل از گریستن از درون احساس سنگینی 
و خفگی می کنید؟ این احساس سنگینی دقیقا همان حسی 
است که باید از وجودتان بیرون بریزد. اشک ریختن روشی فوق 

العاده برای راحت شدن از این سنگینی آزاردهنده است.
راهی برای مقابله با افسردگی

اگر گریه نکنی��د و اجازه ندهید دردها، غمها و غصه هایتان 
بیرون بریزد احتمال اینکه در دام افسردگی بیافتید زیاد است.

احساسات منفی تان را به بند نکشید و اجازه دهید به همراه 
اشکهای تان بیرون بریزند.

به داشتن احساس بهتر کمک می کند
برخی افراد می گویند دوست ندارید گریه کنید، بخصوص در 
حضور دیگران، عیبی ندارد در خفا گریه کنید اما مطمئن باشید 
بعد از جاری شدن اشک ها و تخلیه ی احساسات تان احساس 

بهتری خواهید داشت و به اصطلاح سبک می شوید.
گریه های مزاحم زندگی

اغلب چند گروه بیشتر دچار گریه های مزاحم می شوند: افراد 
زودرنج، افراد کم تحمل، افرادی که مشکل عدم اعتماد به نفس 
دارند، خانم ها،کس��انی که برای روبه رو شدن با غم یا چالش 
های زندگیش��ان راه های دیگری پیدا نکرده اند. کودکانی که 
با گریه به خواسته شان رس��یده اند و افرادی که قدرت کلام 

و روابط اجتماعی ضعیفی دارند هم در خطر گریه های مزاحم 
قرار دارند. ای��ن گریه های مزاحم می تواند برای این گروه ها 
چالش هایی مانند ضایع ش��دن حقوق، از بین رفتن شان در 
محیط کار، طرد شدن از جمع های دوستانه و عدم اعتماد به 

نفس به وجود بیاورد.
چطور گریه مزاحم نداشته باشید؟

گریه کردن از جمله واکنش های طبیعی افراد اس��ت که در 
صورت تداوم یا غیر ارادی بودن می تواند عوارضی را برای خود 
به بار آورد. اگر گریه کردن مداوم، مس��تمر و بی وقفه باش��د 
می تواند به تحریک نامطلوب چشم، ایجاد خارش، قرمزی، تورم 
و بر هم خوردن لایه اشکی منجر شود. پس بهتر است شرایطی 
برای خروج از این حالت پیدا کنیم. شاید راهکارهای زیر کمک 

کننده  باشد:
- گریه های مزاحم وقتی اتفاق می افتد که شما شرایطتان را 
سخت و غیرمنصفانه بدانید. این برداشت های متفاوت است که 
باعث گریه کردن می شود. همیشه اتفاق های اطرافتان را به 3 
گروه تقسیم کنید: اول: این اتفاق فقط یک ضرر است نه یک 
فاجعه. دوم: این اتفاق مرا تهدید می کند پس باید به فکر حمله 
یا فرار باشم. سوم: شرایطی که چالش بر انگیز است و می خواهد 
قدرت انتخاب و مدیریت مرا امتحان کند. اگر با چالش، درست 
روبه رو شوید فرصت پیشرفت پیدا کرده اید و اگر راهی مثل 
گریه را انتخاب کنید یعنی با دست خودتان یک فرصت را به 
تهدیدی علیه خودتان تبدیل کرده اید. با این تقس��یم بندی 
قدرت فشار روانی روی شما کم می شود و بالطبع راهکار ساده 
ای مثل گریه جای خود را به روش های حل مسئله می دهد.

- در طول روز و اوقات معمولی نجوای درونی داشته باشید. این 
روش به گفت وگوی بی صدا با خودتان گفته می شود که نقش 
مهمی در افزایش توانایی شما در کنترل گریه دارد.راه دیگر، یا 
استفاده از روش های فعال واکنش به شرایط سخت است؛ مثلا 
از خودتان بپرس��ید »باید به رئیس چی بگم؟« یا »این خیلی 

بی انصافیه. حالا باید چی کار کنم؟«
- موقعیت هایی که اغلب در آنها دچار گریه مزاحم می شوید 
را ب��ه خاطر بیاورید و برای تک��رار آن و کنترل خودتان آماده 
باشید. هرچه انتظارتان را از روبه راه بودن اوضاع پایین بیاورید 
و در خلوت قدرت بیان و اعتماد به نفس��تان را تقویت کنید، 

گریه های مزاحم فرصت کمتری برای شروع پیدا می کنند.

شما به عنوان والدین از طرف فرزند نوجوان تان تحت فشار قرار گرفته اید که تلفن همراه برای 
وی تهیه کنید و این موضوع شما را بسیار نگران و سردرگم ساخته که...

»فرزند شما در حالیکه سر و دستش همزمان با هم تکان می خورد، گوشه ای از اتاق نشسته و 
مشغول بازی با تلفن همراه است. هیاهوی مهمان ها، خنده های بلند بلند همسالان، شیرینی، 
میوه های پوست کنده و حتی سوالات هراز گاهی مهمان ها نسبی بر کلاس و مدرسه فرزندتان، 
اصلاً توجه او را جلب نمی کند. او همواره محو تلفن همراه خود است و هر چند در جمع حضور 

نیز یکی دارد اما حواسش جای دیگر است...
ش��اید تا چند س��ال قبل مهم ترین دغدغه والدین در مورد فرزندان نوجوان شان این بود که 
دوستان او چه کسانی هستند؟ آیا دارای تربیت درست خانوادگی هستند؟ آیا همراه و دوست 

خوبی برای فرزندتان به شمار می روند یا اینکه او را از درس و مدرسه جدا می کنند؟«
البته تربیت فرزند در هر برهه ای از زمان دارای مشکلات و دغدغه های خاص خود است، اما 

والدین این روزها، چالش ها و استرس های پیچیده تر و بیشتری را تجربه می کنند.
والدین دیروز ساعات حضور و غیاب فرزندان خود را کاملاً متوجه می شدند، چرا که دوستی ها 
صرفاً از جنس واقعی بود اما با ظهور دنیای جدید مجازی، دوس��تی ها و ارتباطات مجازی هم 
گسترشی فراگیر یافته و فرزندان در حالیکه نیازی به خروج از خانه ندارند، می توانند با طیف 
وسیعی از افراد و همسالان و همجنسان و حتی با افرادی با نامتجانس دوستی و رابطه عمیق 
برقرار کنند. این عدم احاطه والدین بر دامنه روابط فرزندان است که آنها را با نگرانی ها و چالش های 

جدی مواجه ساخته است. 
حال با وجودی که تلفن همراه اضطراب ها و نگرانی های جدی در خانواده ها ایجاد کرده است، 
آیا داشتن تلفن همراه برای فرزندان خانواده ضرورت دارد؟ اصلاً چه سنی برای تهیه تلفن همراه 

برای فرزندان توصیه می شود؟ چه زمانی؟
برخی از والدین به این بهانه که می خواهند، فرزندشان همواره در دسترس شان باشد خیلی زود 
تلفن همراه  را جزء وسایل شخصی فرزندان خود قرار می دهند، اما برای برخی دیگر از والدین این 
سوال جدی همواره در ذهن وجود دارد که نهایتاً چه زمانی برای خرید تلفن همراه برای فرزندان 
مناسب تر است؟ آیا باید به اصرارهای آنها تن داد و تسلیم شد؟ یا اینکه خیلی جدی مقاومت کرد؟

مثلاً بتوانند به تنهایی از مدرسه تا خانه بیایند یا در کلاس های فوق برنامه به تنهایی حضور 
پیدا کنند. حال ممکن است به یک بچه این اجازه در 9 سالگی داده شود و در یک بچه دیگر 

در 15 سالگی.
اقدام غیر مقعولانه

اما موقعیت شناسی والدین هم بسیار مهم است، چرا که قطعاً ارائه یک گوشی همراه هوشمند، 
به یک کودک 9 ساله به هیچ عنوان اقدام منطقی و معقولانه ای نیست. 

چرا که کودک با این دست تلفن ها به راحتی می تواند در فضاهای مجازی مختلف رفت و آمد 
داشته و هر محتوای مثبت و منفی را دریافت کند. لذا برای ارائه گوشی همراه به فرزندان )کودک 
و نوجوان( خانواده باید مقرراتی را تعیین کرد و سپس این امکانات را در اختیار آنها قرار داده در 

ادامه پاره ای از این مقررات ارائه می گردد:
- فرزندان خانواده تا زمانیکه رفت و آمد مستقلانه به مدرسه و سایر موقعیت ها ندارند نیازی به 

داشتن تلفن همراه نیست. 
-برای کودکان دبستانی یا حتی دوره راهنمایی که ضرورت داشتن تلفن همراه توسط والدین 

تشخیص داده می شود لازم است که تلفن همراه به صورت پاره وقت و موقتی در اختیار آنها قرار 
گیرد. مثلاً فرزند می تواند تنها در روزهایی که خودش به تنهایی به کلاس ورزشی می رود، تلفن 

همراه مادر یا برادر بزرگتر را به همراه داشته باشد. 
دو فایده مقررات 

1- فرزند متوجه می ش��ود که تلفن همراه وس��یله ای اس��ت که صرفاً در مواقع ضروری باید 
استفاده شود.

2- در نحوه استفاده خود در تلفن همراه مراقبت لازم را می کند. هر یک از ما وقتی آگاه باشیم 
وسیله ای که در اختیار داریم، موقتی است و باید به صورت شراکتی مورد استفاده قرار گیرد، قطعاً 
مراقبت و دقت بیشتری به عمل آورد. همچنین امکان بروز رفتارهای حساب نشده کاهش می 
یابد، حتی اگر این مراقبت و توجه توسط فرزندان صورت نگیرد چون وسیله بصورت مشترک 

استفاده می شود والدین می توانند کنترل لازم را بر روی نحوه استفاده فرزند خود داشته باشند.
لحاظ کردن برخی از مقررات مانند استفاده پاره وقت از تلفن همراه یا استفاده شراکتی و... )توسط 
والدین( تا برهه ای از زمان امکان پذیر است. هر چه فرزندان بزرگتر می شود، قطعاً به این مقررات 

تن نداده و شرایط تنش در خانواده مهیا می شود.
تلفن همراه به مدرسه نمی رود

مثلاً باید به فرزندان نوجوان توصیه شود که از تلفن همراه خود به عنوان وسیله ای برای جلب 
توجه، نمایش و تش��خیص خود اس��تفاده نکند. در کلاس درس، کلاس های آموزشی، مراسم 
رسمی و ... تلفن همراه باید خاموش باشد چون حتی صدای زنگ تلفن همراه هم باعث سلب 
تمرکز و توجه در کلاس درس می شود.در محیط های عمومی مثل مترو، اتوبوس، مطب دکتر 

و ... از صبحت های زیاد و بلند باید خودداری شود چون باعث سلب آرامش اطرافیان می شود.
در هنگام حضور در مهمانی، صحبت با یک دوست یا آشنا و ... صحبت کردن با تلفن همراه باید 
با کسب اجازه از طرف مقابل و با حداقل زمان صورت گیرد مثلاً: »از نظر شما اشکالی ندارد که 
من یک تلفن بزنم؟« از دوربین تلفن همراه برای ورود به حریم های خصوصی افراد یا مکان هایی 

که منع قانونی دارد. استفاده نکند.
آزمونی موقت

لذا با این اوصاف باید به فرزند نوجوان تان یادآوری کنید که خرید تلفن همراه برای وی صرفاً 
یک آزمون موقت، برای بررسی توانایی پذیرش مسئولیت اجتماعی و بررسی تعهد او به مسائل 
تحصیلی و شخصی و توجه به بایدها و نبایدهای خانواده است و در صورت مشاهده هر گونه تخلف 

از این مقررات، قطعاً امکان استفاده از تلفن همراه از وی سلب می شود.
تبصره

- فراموش نکنید که اگر برای فرزندان خود مقرراتی را وضع می کنید، اول از همه خودتان باید 
به انجام آنها متعهد باشید، مسئولیت پذیری خود شما در این زمینه، مهم ترین ضمانت اجرایی 

مقررات به شمار می رود. 
- اگر به عنوان پدر و مادر تهیه تلفن همراه را برای فرزندتان در هر دوره سنی مضر می دانید، از 

این کار حتماً خودداری کنید ولی دلایل خود را برای او کامل توضیح دهید.
- سعی کنید همیشه براساس قوانین خانواده تصمیم گیری کنید.

- فرام��وش نکنید که اج��رای مقررات در هر مکان و موقیتی ممکن اس��ت برای برخی افراد 
ناخوشایند باشد اما قطعاً باید صلاح آنها را تشخیص داد. 

سلامت معنوی در مدارس و خانواده

آموزش سلامت معنوی در خانواده ها و مدارس برای ارتقای سلامت معنوی جامعه ضروری 
است و پیش از تولد یک کودک باید والدین دارای سلامت معنوی بوده و آن را به کودکان 

خود انتقال دهند. 
ارتقای س��لامت معنوی در جامعه منوط به آموزش کودکان در خانواده و مدارس است. 
هش��ت سال اول زندگی کودک در تکامل معنوی او نقش دارد و این زمان دوران پیش از 

مدرسه است و پایه گذار آن والدینی هستند که خود دارای سلامت معنوی هستند.
امام سجاد)ع( زمانیکه در مورد سلامت صحبت می کند به این بعد هم اشاره می کند زیرا 
که این مقوله بر ابعاد دیگر سلامتی نیز تأثیر می گذارد بنابراین پرداختن به آن باید سرلوحه 

کار پزشکان و مربیان بهداشت مدارس یک جامعه اسلامی باشد.
تکامل شخصیت شامل ابعاد معنوی، اجتماعی، روانی و اخلاقی است که همان ابعاد سلامت 
هستند؛ در کشورهای توسعه یافته مدارس برای تأیید اعتبار خود باید اثبات کنند که فارغ 

التحصیل های آن از لحاظ شخصیتی کامل شده اند.
این مدارس همزمان با آموزش جنبه های تئوری تکامل شخصیت، زمینه هایی را برای 
عملی کردن این آموزش ها ایجاد کرده اند، مثلا اگر در مورد نیکوکاری به کودکان آموزش 
می دهند زمینه ای ایجاد می کنند که کودکان به صورت عملی آن را تجربه کرده و در زندگی 

خود به کار بندند.
باید در حوالی سن ازدواج آموزش ها را به جوانان که والدین فردا هستند، آغاز کرد و آنها را 
از لحاظ سلامت معنوی آماده کرد، آنها اگر والدینی باشند که دارای سلامت معنوی هستند 

کودکان آنها نیز دارای این سلامت خواهند بود.
آموزش های ما باید در دو مقطع مدرسه و خانواده شکل گیرد و برای اینکه والدین آموزش 
دیده باشند باید در سال های تحصیل که بعد از آن ازدواج و تشکیل خانواده است این تعالیم 

را فراگرفته تا زندگی معنوی را به کودکان خود انتقال دهند.
 بین سلامت معنوی موجود در کشورهای غربی و مسلمانان تفاوت وجود دارد. سوالی که 
مطرح می شود این است که سلامت معنوی چیست؟ زیرا در کشورهای غیر مسلمان هم در 
این رابطه صبحت کرده اند آنچه مشخص است این است، سلامت معنوی که در کشورهای 
اسلامی به آن پرداخته می شود بر معنویت دینی تکیه داشته و با اعتقادات اسلامی همخوانی 

دارد.
می توان به چند بعد اعتقاد معنوی که بنیان های سلامت معنوی را تشکیل می دهند توجه 
کرد، در وهله نخست اعتقاد به یک مبدأ لایتناهی که کمال و جمال مطلق است؛ و تنها 
نقطه اتکاء واقعی انسان ، اعتقاد به حیات پس از مرگ بر اساس این گفته در قرآن که مرگ 
آغاز خلقت جدید است از جمله دو بنیان مهم سلامت معنوی است این مسیر با داشتن 
مکارم اخلاقی و قلب سلیم پیموده می شود و در نهایت آن ایجاد رضایت، آرامش خاطر و 
اطمینانی است که در فرد ایجاد می شود، اعتقاد به این معنویت است که می تواند آرامش را 
برای انسان به ارمغان آورده و بر روی دیگر ابعاد اجتماعی، روانی و جسمی او هم تأثیر بگذارد.

زمانی می توان چیزی را به دیگران داد که خود آن را داشته باشیم، یک پزشک یا مسئول 
آموزش به عنوان ارائه دهنده خدمات پزش��کی و آموزش��ی زمانی می توانند سلامت را به 

دیگران هدیه دهند که در درجه اول خود دارای این بعد از سلامت باشند.
اصلی که روی آن تأکید می شود خودمراقبتی معنوی است یعنی اینکه ما توجه را در درجه 
اول روی خود داش��ته و در اصلاح خود بکوشیم، از این راه می توان گام های مهمی در راه 
ارتقای سلامت معنوی جامعه برداشت و به یک جامعه سالم معنوی دست یافت. یک مسئول 
آموزش بهداشت اگر سلامت معنوی داشته باشد قطعاً با تعهد و آرامش روحی که دارد در 
انجام مراقبت ها بسیار بیشتر دقت خواهد کرد و می تواند این آرامش را به دانش آموز خود 
منتقل، و با توجه به اعتقاد به مبدأ و معادی که دارد و اینکه سلامت هر فردی در دست 

خداست، به آرامش و سلامت دانش آموزان کمک کند.
 ایجاد نشاط توام با معنویت باید به عنوان یک شاخص اصلی در حوزه سلامت دانش آموزان 

مد نظر قرار گیرد تا مدارس به کمال خود برسند. 
  فارغ التحصیل رشته مامایی 

بی پدر و مادری "مدرن" کودکان امروز
یک روانش��ناس گفت: کودکان امروز دچار یک بی پدر و مادری مدرن شده اند، زیرا  

والدین با توجه به ش��رایط اقتصادی و اجتماعی صرفا به دنبال تامین مسائل رفاهی 
هستند و این در حالیست که فقط 25 درصد از نیازهای کودک مسائل رفاهی بوده و 

75 درصد نیازمند توجه، آرامش و امنیت است.
مهدی بیاتی افزود: در حال حاضر به ش��دت نیازمند یک س��ازمان تخصصی برای 
کودکان هستیم تا با سیاست گذاری های صحیح برای آینده کودکان امروز و جوانان 

فردا کشور برنامه ریزی کند؛ زیرا در حوزه کودک در کشور بسیار کم کار شده است.
وی افزود: در جامعه دچار خود فراموش��ی شده ایم؛ باید به خود احترام بگذاریم و از 
زندگی لذت ببریم، اما متاسفانه در ایران برخی از مادرها معتقدند تنها لذت زندگی شان، 
50 سال از خودگذشتگی بوده است، درحالیکه وقتی به سن 60سالگی می رسند با 
مراجعه به روانشناس مدعی می شوند برای اینکه زندگی شان شیرین شود، مجبور به 
تمکین از تمام حرف های شوهرشان بوده اند. این روان شناس با اشاره به تاثیر تکنولوژی 
بر تربیت کودکان گفت: خانواده ها باید بدانند کامپیوتر یک وسیله شخصی نیست و 
والدین با بی توجهی و بدون نظارت برعملکرد فرزندانشان در فضای اینترنت، باعث بروز 
آس��یب های اجتماعی و گرایش آنها به انحراف می شوند و حتی دیده شده برخی از 

والدین سواد استفاده از کامپیوتر را ندارند.
بیاتی با تاکید بر اینکه الگودهی در مس��ائل فرهنگ��ی باید تغییرکند، گفت: باید 
س��ازمان های مردم نهاد را تقویت کرد، چرا ک��ه آنها دغدغه ذهنی دارند و همچون 

سازمان های دولتی در پی رفع تکلیف نیستند.
این روانش��ناس در پایان با اش��اره به اینکه یکی از مشکلات مسائل جامعه ما صدا 
و سیماست، افزود: صدا و سیما هنوز با 20 شبکه تلویزیونی نتوانسته با یک شبکه 
ماهواره ای رقابت کند؛ درحالیکه اگر بخواهیم در مقابل این شبکه ها بایستیم، باید دست 
از تعصبات خشک و بی جا برداریم و در صدا و سیما از شورای مشورتی استفاده کنیم.

زهرا رستمی

آگهی مزایده اموال منقول نوبت دوم 
 موجب اجراییه صادره از شعبه 8 شورای حل اختلاف قم که در اجرای احکام 
به شماره 12/92ج/1250 ثبت گردیده له علی مرادی و علیه سعدا... مولائی که 
محکوم علیه محکوم ا ست به پرداخت 14/000/000 ریال در حق محکوم له و 
تادیه حقوق اجرائی به صندوق دولت که محکوم له در راستای استیفا محکوم به 
اقدام به توقیف اموال از محکوم علیه نموده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی 
نموده: دو تخته فرش 12 متری 500 ش��انه نگین مهر خاطره مش��هد – نو و 
آکبن��د به ارزش15/500/000ریال ارزیابی گردیده که مقرر گردیده اموال فوق 
الذکر در تاریخ 94/09/15 ساعت 8/30 الی 9 صبح به آدرس قم ، خ ساحلی ، 
جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از 
طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از اموال را دارند 
می توانند درمدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده 
بازدید و در صورت تمایل درجلسه مزایده شرکت نمایند . قیمت پایه از مبلغ 
کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. 
برنده مزایده باید ده درصد ارزش مزایده را فی المجلس و الباقی را قبل از یکماه 
پرداخت نماید. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد 

جهت اطلاعات بیشتر به این واحد مراجعه نمائید .
حسن کاظمی – دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم 
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 نمایندگان مجلس، با استناد به آیین نامه داخلی خانه ملت، تأکید 
کردند که کمیسیون ویژه برجام مانند دیگر کمیسیون های ویژه تنها 
وظیفه تدوین و ارائه گزارش به صحن علنی را داشته و پس از آن 

دیگر وجود خارجی ندارد.
به گزارش خبرآنلاین، کمیسیون ویژه بررسی برجام مجلس اواخر 
مردادماه برای ارایه گزارش از برنامه جامع اقدام مشترک هسته ای 
ایران و1+5 با عضویت 15 نفر از نمایندگان و پنج کمیته سیاسی، 

دفاعی و امنیتی، حقوقی، فنی و اقتصادی تشکیل شد.
پس از بررسی های انجام شده در این کمیسیون، برخی از اعضا 
نسبت به یک سویه بودن گزارش آن به نفع منتقدان برجام تاکید 
داشتند که در نهایت گزارش کمیسیون ویژه بررسی برجام در جلسه 
علنی روز یکشنبه - 12 مهر ماه- مجلس قرائت شد.این گزارش با 
انتقاد و مخالفت پنج عضو کمیسیون ویژه بررسی برجام روبرو شد. 
این پنج عضو مخالف گزارش نهایی در بیانیه ای متن گزارش برجام را 
یک سونگر خواندند و تاکید کردند: بیانیه قرائت شده منطبق بر منافع 
ملت نبوده و آثار بسیار مثبت برجام که می تواند راهگشای بسیاری از 

مشکلات جاری کشور باشد را نادیده گرفته است.
این بیانیه با امضای علاء الدین بروجردی ، غلامرضا تاجگردون 
، مسعود پزشکیان ، عباسعلی منصوری آرانی و منصور حقیقت پور 
منتشر شد اما در نهایت مجلس طرح اقدام متناسب و متقابل دولت 
جمهوری اسلامی ایران در اجرای برجام را تصویب و پس از آن در 

شورای نگهبان به تایید رسید.
علیرضا زاکانی که مدتی با رای نمایندگان ریاست کمیسیون 
ویژه بررسی برنامه جامع اقدام مشترک ایران و گروه 1+5 )برجام( را 
برعهده داشته است و با تصویب طرح یک فوریتی اقدام متناسب و 
متقابل دولت ایران در اجرای برجام این وظیفه به کمیسیون امنیت 
ملی محول شده است، گفته است که کار کمیسیون ویژه زمانی پایان 
می یابد که دوره مجلس تمام شده یا موضوعی که کمیسیون براساس 
آن فعالیت می کند، خاتمه یافته باشد؛ در حال حاضر،نه مجلس نهم 

تمام شده و نه موضوع برجام به پایان رسیده است.
زاکانی درباره سخنان برخی نمایندگان مجلس که کار »کمیسیون 
ویژه برجام« را پایان یافته تلقی می کنند، گفت: »کار یک کمیسیون 
ویژه زمانی پایان می یابد که دوره مجلس تمام شده یا موضوعی که 
کمیسیون بر اساس آن فعالیت می کند، خاتمه یافته باشد؛ در حال 
حاضر، نه مجلس نهم تمام شده و نه موضوع برجام به پایان رسیده 

است.«
اعضای  از  تاجگردون  غلامرضا  موضع،  این  به  واکنش  در 
کمیسیون» برجام«، ضمن بیان اینکه»بنا بود کمیسیون ویژه برجام 
صرفاً برجام را بررسی کرده و گزارش خود را در مورد آن اعلام کند«، 
تأکید کرد: »این انتظار که باید کمیسیون ویژه برجام به کار خود ادامه 
دهد، توقع و برداشت اشتباهی است.«  عزت الله یوسفیان ملا رئیس 
کمیسیون آیین نامه داخلی مجلس نیز گفت: »بعد از قرائت گزارش 
کمیسیون ویژه برجام در صحن علنی همچنین تصویب کلیات و 
جزئیات برجام در صحن کار این کمیسیون به اتمام رسیده است و 

این کمیسیون دیگر نمی تواند تشکیل جلسه دهد.«
گفتنی است زاکانی در مدت فعالیت کمیسیون برجام، رئیس 

این کمیسیون بود.
این در حالی است که نمایندگان به این اظهارات واکنش نشان 

دادند که در ادامه می آید:
عبدالرضا مصری سخنگوی هیئت رئیسه در ای زمینه می گوید: 
براساس ماده 44 آیین نامه داخلی مجلس زمانی که مسئله مهمی 
درکشور رخ می دهد، با رأی نمایندگان کمیسیون ویژه درمجلس 

تشکیل می شود که براساس آیین نامه،وظیفه کمیسیون ویژه،بررسی 
مسائل، تهیه گزارش و ارائه آن به صحن علنی مجلس است، این 
موضوع به این معنا است که نهایت کار و وظیفه یک کمیسیون 
ویژه تهیه گزارش است،از این رو زمانی که گزارش تدوین و درصحن 
علنی قرائت شد،وظیفه و کار کمیسیون تمام می شود.حال درشرایط 
کنونی چون کمیسیون ویژه برجام هم گزارش نهایی خود را به صحن 
علنی ارائه و آن قرائت شده است، طبیعتا دوره فعالیت این کمیسیون 
به اتمام رسیده است.در هیأت رئیسه، مقرر شد که مسئله برجام و 
نظارت بر حسن اجرای آن به کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس به عنوان کمیسیون تخصصی واگذار شده و دوره فعالیت 

کمیسیون ویژه به اتمام رسیده است.
عوض حیدر پور عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس می گوید: 
بعد از تشکیل این کمیسیون در مجلس شورای اسلامی این شبهه 
ایجاد شد که کمیسیون ویژه چه مسئولیت هایی در قبال طرح مربوط 
به برجام و تهیه گزارش ها مدت نظر به صحن علنی دارد.دوستانی 
که خواهان ادامه کار کمیسیون ویژه برجام هستند را ارجاع می دهم 
به مشروح مذاکرات مجلس در زمانی که درخصوص کمیسیون 
ویژه برجام تصمیم گیری شد. درآن جلسه که دکتر ظریف گزارش 
وزارت امورخارجه از توافق را قرائت کرد،مقرر کمیسیون ویژه ای برای 
بررسی گزارش وزارت خارجه در خصوص برجام تشکیل شود.در آن 
نشست علنی تاکید شد کمیسیون ویژه تنها برای بررسی ابعاد توافق 
که تحت عنوان برجام ارائه شد، تشکیل می شود، بنابراین کمیسیون 
ویژه تنها برای بررسی برجام تشکیل شد و اکنون که گزارش این 
کمیسیون قرائت شده است کار دوستان در این کمیسیون انجام و 

تمام شد.
عباسعلی منصوری آرانی عضو کمیسیون امنیت ملی نیز می 
گوید: کمیسیون ویژه بررسی برجام صرفا برای بررسی برجام تشکیل 
شده بود وپس از قرائت گزارش از سوی این کمیسیون کار آن پایان 
یافته تلقی می شود.طبق ماده 44 آیین نامه مجلس کمیسیون ویژه 
بررسی برجام برای بررسی و ارایه گزارش درمورد برجام تشکیل شده 
بود بنابراین پس از این مراحل تکلیفی برای این کمیسیون در نظر 
گرفته نشده است. ارایه گزارش کمیسیون ویژه برجام به مجلس نقطه 

پایان کار این کمیسیون بود و در حال حاضر نحوه نظارت بر برجام و 
دستگاههای مربوطه در این زمینه بر عهده کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس است و طبق آیین نامه و به صورت خودکار 

کار کمیسیون ویژه برجام خاتمه یافته تلقی می شود.
منصور حقیقت پورعضو کمیسیون امنیت ملی نیز می گوید: کار 
کمیسیون ویژه بررسی برجام با قرائت گزارش این کمیسیون تمام 
شده تلقی می شود، پس از ارایه گزارش کمیسیون ویژه و تصمیم 
گیری مجلس درمورد آن کمیسون ویژه کارش به اتمام رسیده است.

براساس تصمیم مجلس کمیسیون امنیت ملی مسئول نظارت و رصد 
کردن اجرای برجام است و هر جا خطایی در مورد اجرای صحیح 
برجام مشاهده کند گزارشی را به صحن مجلس خواهد داد تا مجلس 
نسبت به روند اجرایی برجام تصمیم بگیرد.طبق ماده 44 آیین نامه 
مجلس، پس از ارایه گزارش کمیسیون ویژه و تصمیم گیری  درمورد 
آن کار کمیسیون تمام شده است و رهبر انقلاب و رییس مجلس نیز 

از زحمات این کمیسیون تشکر کردند.
عزت یوسفیان ملا رئیس کمیسیون آیین نامه داخلی مجلس نیز 
در این خصوص می گوید: براساس آیین نامه کمیسیون های ویژه قوه 
مقننه تا زمانی به کار خود ادامه می دهند که موضوع مورد بحث ادامه 
داشته باشد.طبق آیین نامه داخلی،کار کمیسیون ویژه برجام تمام 
شده و این ادعا درست نیست که این کمیسیون تا اتمام مجلس می 
تواند ادامه جلسه بدهد.کمیسیون ویژه بررسی برجام گزارش خود را 
درصحن قرائت کرده است،بنابراین کمیسیون دیگر نمی تواند تشکیل 

جلسه دهد.
غلامرضا تاج گردون عضو برنامه و بودجه مجلس نیز می گوید: بنا 
بود کمیسیون ویژه برجام صرفاً برجام را بررسی کرده و گزارش خود 
را در مورد آن اعلام کند«این انتظار که باید کمیسیون ویژه برجام به 

کار خود ادامه دهد، توقع و برداشت اشتباهی است.
کاظم جلالی عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس نیز می گوید: 
ماموریت کمیسیون ویژه بررسی برجام تنها ارایه گزارش به صحن 
علنی مجلس بود و هم اکنون رسالت این کمیسیون پایان یافته 
است.تصور این است که کمیسیون برجام وجود دارد در حالی که 
کمیسیون ویژه برجام پس از ارایه گزارش نهایی به صحن دیگر 

وجود خارجی ندارد.پس از قرائت گزارش کمیسیون ویژه بررسی 
برجام، علی لاریجانی رییس مجلس از اعضای آن تشکر کرد و عمر 
کمیسیون برجام تمام شد.کمیسیون ویژه بررسی برجام همان طور 
که از نامش پیداست برای ارایه گزارش در مورد برجام تشکیل شده 
و ماموریت دیگری ندارد . پس ما نمی توانستیم طرح اجرای برجام 
را به این کمیسیون ارجاع دهیم.کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس از ابتدای بحث هسته ای موضوع را دنبال می کرده 
واز ابتدا در جریان این موضوع بوده و جلسات مختلفی را با تیم های 
مذاکره کننده گذاشته است. اگر اعضای کمیسیون برجام علاقه مند 
هستند این کمیسیون باقی بماند باید طرح بدهند و این طرح در 

مجلس تصویب شود.
عابد فتاحی عضو فراکسیون رهروان ولایت نیز اظهار می دارد: ما 
اعضای کمیسیون ویژه برجام را برای مدت کوتاهی انتخاب کردیم 
و ماموریت آن ها تنها ارایه گزارش به صحن علنی مجلس بود که 
هم اکنون این ماموریت پایان یافته است.سوال من از مدعیان قانون 
مداری این است که تا کی می خواهند این کارها را ادامه دهند، 
بگویند تا ما بدانیم آیا این ها می خواهند تا ابد این کمیسیون را 

داشته باشند!
حسین سبحانی نیا عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس نیز می 
گوید: ما چارچوب تدوین شده در مورد کمیته نظارت بر اجرای برجام 
مجلس را در اختیار اعضای کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس گذاشتیم تا اگر در این راستا نظری دارند، ارایه کنند.طبق 
قانون اقدام متناسب و متقابل ایران در اجرای برجام که در مجلس 
مصوب شد، وزیر امور خارجه موظف است روند اجرای توافق را هر 
6 ماه یک بار به کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
گزارش دهد، این بدین معناست که امور مربوط به نظارت بر اجرای 
برجام در کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس پیگیری 
می شود.ماموریت کمیسیون برجام ارایه گزارش به نمایندگان مجلس 
بود که در نهایت این اتفاق افتاد، از این رو دیگر این کمیسیون 
موضوعیت ندارد.در این راستا هیات رییسه مجلس مصوبه ای دارد 
مبنی بر این که تمامی گزارش های برجام برای ادامه کار در اختیار 

کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس قرار گیرد.
مهدی دواتگری عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس می گوید: 
بر اساس قانون اقدام متناسب و متقابل ایران در اجرای برجام که 
در مجلس به تصویب رسید، وزیر امور خارجه موظف است روند 
اجرای توافق را هر 6 ماه یک بار به کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس گزارش دهد.بر اساس این قانون ادامه کار در مورد 
برجام به کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس واگذار 
شده است بنابراین ما برای این موضوع مصوبه قانونی داریم آیا اعضای 
کمیسیون ویژه برجام نیز مصوبه قانونی دارند؟ هیچ قانونی برای ادامه 
روند کار کمیسیون ویژه برجام وجود ندارد از این رو ادامه فعالیت 
این کمیسیون غیر قانونی و غیرقابل قبول است.وظیفه و ماموریت 
کمیسیون ویژه برجام مجلس تنها ارایه گزارش به مجلس بود و هم 
اکنون این ماموریت تمام شده است و اعضای آن بهتر است قانون را 

ملاک قرار دهند.
اما کمال الدین پیرموذن عضو فراکسیون رهروان ولایت نیز می 
گوید: استمرار فعالیت کمیسیون ویژه برجام توهمی بیش نیست که 
امثال آقای زاکانی مطرح می کنند. با عنایت به مفاد آیین نامه داخلی 
مجلس، ادامه روند بررسی این کمیسیون به هیچ وجه سندیت قانونی 
ندارد و کار کمیسیون خاص برجام با ارایه گزارش تمام شده است. 
مدعیان قانون مدار خلاف خواست واقعی ملت عمل نکنند و به افکار 

عمومی احترام بگذارند.

مرعشی:

انتخابات تنها میسر اصلاح امور کشور است
عضو حزب کارگزاران سازندگی  در رابطه با کاندیداتوری خود در انتخابات مجلس گفت: 
من شایسته این کار نیستم چراکه باید مجلسی در طراز ملت ایران شکل گیرد و انسان های 

نیرومندی به آن ورود پیدا کنند.

حسین مرعشی افزود: انتخابات تنها مسیر اصلاح امور کشور است و ما باید در هر 
شراطی دست به انتخاب بزنیم، این امر مهمی است که باید ملکه ذهن ایرانیان شود.

مرعشی اضافه کرد: در هر دوره ای که به هر دلیلی در انتخابات حاضر نشدیم کشور 
ضربه و لطمه دیده است، لذا تصمیم قاطع ما این است که با رعایت همه دغدغه های 
مقام معظم رهبری و نظام و با هماهنگی همه گروه های اصلاح طلب به صورت متحد در 

انتخابات شرکت کنیم.
وی در رابطه با هجمه های صورت گرفته به آیت الله هاشمی پس از اعلام کاندیداتوری 
او برای انتخابات خبرگان گفت: آیت الله هاشمی شخصیت تاثیرگذاری است و جمعی از 
مخالفین ایشان این تاثیرگذاری را بر نمی تباند، البته این موضوع جدیدی نیست و این ها 

همیشه در موضعی بودند که مانع این موضوع شوند که البته موفق نمی شوند.
مرعشی اضافه کرد: تندروها ممکن است برای آیت الله هاشمی زحمتی درست کنند، اما 
ایشان بزرگتر از آن است که از این حملات و هجمه برنجد و صحنه سیاست را ترک کند.

وی در رابطه با کاندیداتوری احتمالی سیدحسن خمینی گفت: کاندیداتوری سیدحسن 
آقا در انتخابات خبرگان آغاز بسیار خوبی برای ورود ایران به عرصه سیاسی است. ما نیاز به 

شخصیت هایی جوانی داریم که بتوانند به تدریج بدرخشند.

واکنش وزیر دادگستری به اظهارات میلیاردر نفتی:

ادعای بابک زنجانی دروغ بزرگ است
وزیر دادگستری در خصوص ادعای بابک زنجانی مبنی بر اینکه در حال حاضر 22 
میلیون یورو پول نقد دارد، گفت: آنچه می دانیم این یک دروغ بزرگ است و چنین افرادی 

جسارت می کنند و مردم را به سخره می گیرند، اما دادگاه هوشیار است.
حجت الاسلام مصطفی پورمحمدی افزود: متأسفانه این آقا دادگاه را با میدان سخرگی 

و شعبده اشتباه گرفته است.
وی همچنین در خصوص اعتراض بابک زنجانی به کارشناسی ها، گفت: قاضی باید 
صلاحیت کارشناس را تأیید کند و کارشناسان بانک مرکزی از برجسته ترین و صاحب 

صلاحیت ترین کارشناسان اقتصادی هستند.
وی ادامه داد: پول مملکت به تاراج رفته، چرا پول ها را برده اند و خورده اند و حالا 
می خواهند بازی درآورند. بیایید مردم را با این حرف ها درگیر نکنیم. وکیل این آقا باید 

جواب بدهد که پول ها کجاست.
وی همچنین درخصوص اظهارات بابک زنجانی مبنی بر اینکه دوست ندارم ساعت و 
انگشترم را زنگنه به  دست کند، گفت: قباحت و جسارت است که اجازه دهیم حرف های 

بی شرمانه این چنینی از سوی یک مفسد بزرگ زده شود.
وزیر دادگستری در بخش دیگری از سخنان خود در رابطه با سفر اخیری که به روسیه 
داشت، اظهار کرد: این سفر در راستای برگزاری کنوانسیون ضد فساد بود که 170 کشور 
عضو آن هستند و موضوعاتی هم چون پیشگیری انواع جرایم، دولت الکترونیک، استرداد 

اموال به غارت رفته و قوانین پولشویی در آن مطرح می شود.
پورمحمدی با اشاره به اینکه یکی از موضوعات این کنوانسیون بحث بازرسی است، 

گفت: ایرانی یک بار بازرسی شده و سال آینده مجدداً بازرسی می شود.
وی با اشاره به اینکه در این سفر تفاهم نامه همکاری در خصوص معاضدت قضایی و 
تبادل مجرمین به امضا رسید، گفت: البته یک توافق نامه استرداد هم تنظیم کرده ایم که 

به زودی به امضا می رسد.
یکی از خبرنگاران در خصوص صحت مختومه شدن 11 هزار پرونده طی یک ماه، در 
یکی از استان ها سؤال کرد که پورمحمدی در پاسخ گفت: بله، امکان این اتفاق وجود دارد؛ 
چرا که از مدت ها قبل رئیس قوه قضائیه دستور داده پرونده های قدیمی رسیدگی شود، 

البته خیلی از این پرونده ها، پرونده های کوچکی هستند که متهمان بزرگ ندارند.
وزیر دادگستری در خصوص افزایش زمین خواری ها در کشور گفت: بیش تر این زمین 
خواری ها مربوط به زمین های فاقد شناسنامه است و بخش عمده ای از زمین خواری ها به 

تغییر کاربری مربوط می شود. مثلًا در زمین کشاورزی حق ویلاسازی وجود ندارد.
پورمحمدی در پایان با تأکید بر اینکه ما در بحث زمین خواری رقم بالایی پرونده 
داریم، گفت: خلاء قانونی هم داریم، اما همین قانون هم به درستی اجرا نمی شود که تلاش 

می کنیم در بحث هماهنگی و اجرا اتفاقات بهتری بیفتد.

میردامادی:

 اصلاح طلبان در انتخابات آینده 
تک روی نمی کنند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد که اصلاح طلبان در انتخابات آینده مجلس 
تک روی و خودمحوری نخواهند کرد.

محسن میردامادی درباره تشکیل شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان برای انتخابات 
آینده مجلس اظهار کرد: فارغ از بحث شورا به اجماع بین اصلاح طلبان خوش بینم. با اتفاقاتی 
که در گذشته افتاده بلوغ سیاسی خوبی در بین نیروهای اصلاح طلب به وجود آمده و فکر 

نمی کنم در انتخابات آینده خیلی تک روی و خود محوری کنند.
وی ادامه داد: تشکیل این شورای سیاستگذاری هم می تواند بسیار کمک کند، ضمن 
اینکه ما در جبهه اصلاحات همه امور با محوریت رییس دولت اصلاحات انجام می شود، 
چشم انداز را اینگونه می بینم که در انتخابات آینده قریب به اتفاق نیروهای اصلاح طلب به 

صورت اجماعی عمل کنند.
میردامادی در پاسخ به این سوال که بزرگترین مانع اصلاح طلبان در انتخابات آینده 
چه خواهد بود، گفت: مشکل اصلی ما ردصلاحیت هاست. البته برداشت من این است که 
اگر تعدادی از اصلاح طلبان هم ردصلاحیت شوند ما می توانیم در انتخابات شرکت کنیم و 

اینگونه نیست که اصلاح طلبان نتوانند لیست بدهند.
وی اضافه کرد: ما دیگر نمی توانیم انتظار تشکیل مجلسی مثل مجلس ششم را داشته 
باشیم اما همین که مجلسی شکل بگیرد که از مجلس فعلی عقلانی تر عمل کند و به دولت 
آقای روحانی نزدیک تر باشد کفایت می کند. امیدوارم مجلسی بهتر از مجلس فعلی تشکیل 

شود. البته ما نباید انتظارات مردم را بالا ببریم تا با تشکیل مجلس جدید راضی نشویم.
میردامادی در پایان درباره احزاب جدید در جبهه اصلاحات بیان کرد: احزاب جدید 
بخصوص حزب اتحاد ملت خوب هستند که هم پایگاه مستقل و هم نیروهای تشکیلاتی 
قوی در سطح کشور دارند و می توانند مردم را به حضور بیشتر در پای صندوق های رای 

ترغیب کنند.

سخنگوی شورای نگهبان:

نمایندگان خبرگان نیاز به شرکت 
در آزمون اجتهاد ندارند

سخنگوی شورای نگهبان با بیان اینکه راه ارزیابی صلاحیت های علمی بعد از ثبت نام 
نامزدهای خبرگان هم باز است، گفت: افرادی که صلاحیت علمی شان توسط فقهای 

شورای نگهبان یکبار احراز شده نباید مشکلی داشته باشند.
نجات الله ابراهیمیان در پاسخ به سوالی در مورد عدم شرکت سید حسن خمینی در 
آزمون اجتهاد مجلس خبرگان، اظهار داشت: قانوناً ثبت نام برای حضور در انتخابات مجلس 
خبرگان بعداً شروع می شود. کسانی که در امتحان فعلی شرکت کرده اند قادر خواهند بود 
در صورت کسب نصاب ها، وارد لیست داوطلبان شوند. ابراهیمیان گفت: چون ثبت نام در 

آینده است، به نظر می رسد راه ارزیابی صلاحیت های علمی بعد از ثبت نام هم باز باشد.
سخنگوی شورای نگهبان تصریح کرد: شیوه و طریق ارزیابی صلاحیت های علمی بعد از 

ثبت نام را هنوز اطلاع ندارم و به دست چند نفر فقیه شورای نگهبان است.
وی ادامه داد: فقیهان شورای نگهبان ماموریت ارزیابی نامزدهای انتخابات شورای نگهبان 
را دارند، می توانند مصاحبه برگزار کنند و اگر تشخیص دادند، امتحان کتبی برگزار کنند. 

تشخیص شیوه ارزیابی با این افراد است.
ابراهیمیان افزود: برای اینکه کسی بعد از ثبت نام مدعی شود شرایط علمی را دارد و 

بخواهد که شورای نگهبان وی را ارزیابی کنند، باز است.
سخنگوی شورای نگهبان در خصوص لزوم یا عدم لزوم شرکت نمایندگان فعلی 
خبرگان در آزمون اجتهاد نیز گفت: کسانی که صلاحیتشان از نظر علمی احراز شده 
است، نباید در این مورد مشکلی داشته باشند. اگر فقهای شورای نگهبان یکبار صلاحیت 
علمی  فردی را احراز کرده باشند و وی را به عنوان مجتهد پذیرفته باشند، علی القاعده نباید 

مشکلی داشته باشند.
وی تاکید کرد: قواعد مربوط به احراز صلاحیت های علمی تغییری نکرده است، بنابراین 
به موجب این قواعد اگر افراد در امتحان شرکت کنند و یا فقهای شورای نگهبان، اجتهاد 

آنها را احراز کرده باشند، نباید با مشکلی روبرو باشند.

اخبار

ایران و روسیه اهداف مشترک کوتاه مدتی در سوریه دارند اما اهداف بلند مدت آنها با یکدیگر بسیار متفاوت است

پوتین و روحانی بر سر سوریه به اختلاف بر می خورند؟ 

نمایندگان چه واکنشی به اظهارات زاکانی نشان دادند؟

کمیسیون برجام بی کمیسیون برجام! 

المانیتور نوشت: ایران و روسیه اهداف مشترک کوتاه مدتی در 
سوریه دارند اما اهداف بلند مدت آنها با یکدیگر بسیار متفاوت است.

اهداف مشترک و ضروری موجب شده است ایران و روسیه در 
کوتاه مدت در سوریه با یکدیگر متحد شوند و این اتحاد احتمالا 
بر ضد نفوذ غرب در بلند مدت خواهد بود. با این حال، در زمینه 
برخی از جنبه های مهم درباره آینده سوریه از جمله ماهیت دولت 
و بازسازی ارتش این کشور، اختلافات میان تهران و مسکو ظاهر 

خواهد شد.
ایران و روسیه مسیری در پیش گرفته اند و وارد مرحله تازه ای 
از بازی ژئوپلیتیکی در سوریه شده اند. روسیه که قدرت بزرگی است 
همانطور که از اقداماتش در سوریه و اوکراین مشخص است، تلاش 
می کند نقش خود را در جهان بازتعریف کند. پس از چهل سال، 
مسکو به خاورمیانه بازگشته است تا ثابت کند جهان امروز متفاوت 
و چند قطبی است. راهبرد ایران نیز حول محور بازتعریف نقش 

ژئوپلیتیکی خود دور می زند.
در کوتاه مدت، ایران و روسیه تلاش خواهند کرد جایگاه بشار 
اسد، رئیس جمهور سوریه را حفظ کنند، به او کمک کنند مناطقی 
را که اکنون در کنترل خود دارد حفظ کند و مناطقی را که اخیرا 
از دست داده است باز پس بگیرد. این گمانه زنی ها نیز وجود دارد 
که روسیه ممکن است به دنبال آزمایش سلاح های جدید و نیروی 
هوایی خود در سوریه باشد. به طور کلی، هدف آشکار، تضعیف 
موقعیت مخالفان اسد در سوریه تا حد ممکن است و این هدف 
کوتاه مدت اتحاد کنونی ایران و روسیه را تضمین خواهد کرد. اما 
با وجود این اتحاد، مسکو و تهران اختلافات جدی بر سر آینده 
سوریه دارند.مسکو و دمشق متحدان قدیمی هستند. در دهه های 
گذشته، روسیه بزرگترین صادرکننده سلاح به سوریه بوده است و 
شهر بندری طرطوس سوریه مرکز اصلی لجستیکی برای محموله 
های تسلیحاتی روسیه بوده است. به علاوه، بسیاری از فرماندهان و 
مقامات نظامی بلند پایه سوریه در روسیه آموزش دیده اند. در همین 
راستا، ساختار و تجهیزات نظامی سوریه به مسکو وابسته است. در 
نتیجه روسیه در تلاش است ارتش سوریه را به عنوان اهرم خود در 

این کشور احیا کند زیرا معتقد است تنها راه نفوذ در آینده سوریه 
از طریق بازگرداندن ارتش سوریه به شرایط پیش از وقوع جنگ 
داخلی در این کشور است، به عبارت دیگر احیای ارتش سکولاری 

که بتواند به راحتی تحت کنترل قرار بگیرد.
از طرف دیگر، ایران راهی کاملا متفاوت انتخاب کرده است. 
زمانی که ایران متوجه شد ارتش سوریه در آستانه سقوط است، 
تلاش کرد نیروهایی متشکل از داوطلبان را تشکیل بدهد. در نتیجه 
نیروی گسترده ای از علوی ها را تشکیل داد. آنها اکنون نیروی 
اصلی در سوریه هستند که با گروههای مختلفی از مخالفان مسلح 
می جنگد و قدرتمندتر از ارتش سوریه است. این نیروهای داوطلب 
که حدود دویست هزار نفر هستند به جای دولت سوریه از ایران 

دستور می گیرند. بر اساس گزارش ها، حدود بیست هزار شیعه از 
عراق، لبنان و افغانستان نیز به آنها ملحق شده اند. این نیروها احتمالا 
نقش مهمی در آینده سوریه ایفا خواهند کرد. به علاوه، جمهوری 
اسلامی امیدوار است از آنها به عنوان جایگزینی مناسب برای دولت 
اسد استفاده کند. این راهبرد فقط در مورد سوریه استفاده نمی شود 
بلکه سیاست ایران در قبال عراق، لبنان و حتی یمن نیز به همین 
گونه است. در عراق، شبه نظامیان شیعه تحت حمایت ایران اکنون 

ستون های اصلی نیروهای مسلح این کشور راتشکیل می دهند.
در ادامه این مقاله آمده است، ایران و روسیه در جهت گیری 
سیاسی آینده دولت سوریه نیز اختلاف دارند. برای ایران مهم است 
که نظام سیاسی سوریه در آینده موضعی ضد اسرائیلی داشته باشد 

و همچنان پلی میان تهران و حزب الله باشد. در عوض، روسیه خود 
را نگران این مسائل نمی کند و تلاش می کند از آن فاصله بگیرد. 
در واقع، اسرائیل و روسیه در چند ماه گذشته جلساتی در سطوح 
سیاسی و نظامی برای یافتن زمینه های مشترک در سوریه برگزار 
کرده اند. آنها موافقت کرده اند از رویارویی های نظامی احتمالی 
در آسمان سوریه پرهیز کنند و روسیه حتی خود را متعهد کرده 
است مانع دستیابی حزب الله به سلاح های روسی شود. این کشور 
همچنین متعهد شده است مانع اقدامات شبه نظامیان حامی دولت 
سوریه و نیروهای حزب الله بر ضد اسرائیل در بلندی های جولان 
شود. اسرائیل بر خلاف متحدان غربی آن، موضعی منفی در قبال 
حضور نظامی روسیه در سوریه اتخاذ نکرده است و این نشان می 
دهد که مسکو نمی خواهد نظام سیاسی آینده سوریه همچنان 
موضعی ضد اسرائیلی داشته باشد. به نظر می رسد اسرائیل و روسیه 
اخیرا روابط خوبی برقرار کرده اند و حتی پیمان هایی برای تجارت 
سلاح های پیشرفته به علاوه مبادلات نظامی دو جانبه امضا کرده 
اند. در واقع، با دیدی گسترده تر می توان گفت اهداف اصلی روسیه 
در سوریه گرفتن امتیازات بیشتر از اروپا و آمریکا در مسئله اوکراین 
است. در نتیجه، احتمال مصالحه میان مسکو و واشنگتن دور از 
ذهن نیست و ممکن است حتی به بهای منافع ایران تمام شود. 
حتی احتمال دارد روسیه و آمریکا بر سر آینده سوریه با یکدیگر 
متحد شوند. به طور کلی، اختلافات میان ایران و روسیه بر سر آینده 
سوریه ظاهرا کاملا جدی است. اما این اختلافات آشکار نیستند زیرا 
این دو کشور در حال حاضر تلاش می کنند به اهداف مشترک و 
کوتاه مدت خود دست یابند. به علاوه، نیابد این مسئله را نادیده 
گرفت که روسیه نگران است ایران و غرب اختلافات خود را پس 
از توافق هسته ای کاهش بدهند، در نتیجه مسکو تلاش می کند 

نشان دهد که از روابط نزدیک خود با تهران خشنود است.
در خاتمه این مقاله آمده است، روشن است که با آغاز مذاکرات 
در مورد انتقال قدرت در سوریه و خلع سلاح گروه های مختلف 
مسلح در این کشور، اختلافات میان ایران و روسیه به ناچار آشکار 

خواهد شد.

 نماینده مردم قائنات در مجلس نهم گفت: اکثریت مجلس دهم 
را اعتدال گرایان به محوریت آقای لاریجانی تشکیل خواهند داد و 
تصور می کنم اولین حزب شناسامه داری که در این راستا فعالیت 

خواهد کرد، همین جریان خواهد بود.
جواد هروی در گفت و گو با خبرنگار پارلمانی ایلنا، با اشاره به 
برگزاری انتخابات مجلس شواری اسلامی در اسفندماه اظهار داشت: 
آن چه که بر پیشانی انتخابات روزهای آینده کشور رقم خواهد خورد،   
حرکتی تاریخی به سمت اعتدالگرایی است و در مجلس دهم، شاهد 

تشکیل جبهه ای تازه تحت عنوان اعتدال خواهیم بود.
وی افزود: وضعیت سیاسی کشور به نحوی رقم می خورد که 
هر آینه احتمال به وجود آمدن حزبی تازه در کشور وجود دارد و 
جامعه سرخورده از نگرش های چپ و راست به دنبال مامنی است 
و به سمت اعتدال خواهد رفت و بزودی این جریان جدید اعتدالی 

تغییراتی بنیادین در فضای سیاسی کشور رقم خواهدزد.
نماینده مردم قائنات در مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این 
سوال که چه اتفاقی موجب شده که درحالی که پیش از این از 
ناموفق بودن تلاش ها برای تشکیل جبهه اعتدال خبر داده  بودید، 
امروز امیدوار باشید،   گفت: در جریان تشکیل هیات رئیسه اجلاسیه 
چهارم مجلس نهم تلاش هایی برای تشکیل جبهه فراگیر اعتدال به 
دبیرکلی آقای لاریجانی آغاز شد که با هجمه هایی روبرو شد و در 
آن مقطع باتوجه به اولویت بحث مذاکرات این اقدام ها به حاشیه 
رفت اما امروز مجدداً فضایی تازه برای تشکیل این جریان آن هم به 

صورت کاملًا آشکار به وجود آمده است.
وی افزود: براین اساس، اکثریت مجلس دهم را اعتدال گرایان به 
محوریت آقای لاریجانی تشکیل خواهند داد و تصور می کنم اولین 
حزب شناسامه داری که در این راستا فعالیت خواهد کرد، همین 

جریان خواهد بود.
به  پاسخ  در  مجلس  تحقیقات  و  آموزش  کمیسیون  عضو 
این سوال که آیا احتمال ائتلاف میان جریان اصولگرایی معتدل 
نزدیک به لاریجانی و جریان اعتدالگرای نزدیک به دولت و شخص 
رئیس جمهور وجود دارد، اعلام کرد: همکاری با این عزیزان تنها 
یکی از احتمال هاست و به هر حال این گمانه زنی ها مطرح می شود.

هروی در پاسخ به این سوال که آیا تشکیل چنین جزبی از 
سوی آقای لاریجانی را می توان تحت عنوان چرخشی تاریخی در 
فعالیت های سیاسی او به عنوان یک فعال سیاسی اصولگرا دانست، 
تصریح کرد: لاریجانی همواره همین نگاه را داشته و با پرهیز از 
افراط گرایی در میان اصول گرایان، نشان داده انسانی فرهیخته است 
که باتوجه به مقتضیات روز حرکت کرده و منافع ملی را بر هر 

منفعت جناحی و حزبی ارجح می داند.

 رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس اظهار داشت: ایجاد 
دستگاه  تمرکز  تنها  نه  خارجی،  سیاست  تیم  برای  حاشیه 
به  مته  حاشیه ها  این  ادامه  و  گرفت  خواهد  را  دیپلماسی 
خشاش گذاشتن است لذا فکر نمی کنم این سوال ها راه به 

جایی ببرد.
مجتبی  سوال  طرح  به  اشاره  با  عزیزی  عبدالرضا 
رحماندوست از محمدجواد ظریف که قرار است در روزهای 
آتی در صحن مجلس مطرح شود، اظهار داشت: ما در تمام 
مجلس  در  برجام  بررسی  فوق محرمانه  و  محرمانه  جلسات 
نشست های  در  صالحی  و  ظریف  آقای  و  داشتیم  حضور 
غیرعلنی مجلس به تمام مسائل مربوط به برجام پرداخته و 

توضیحات کاملی ارائه دادند.
اکثریت  تصویب  به  برجام  که  درحالی  کرد:  تصریح  وی 
مجلس رسیده، شورای نگهبان تصویب برجام توسط مجلس 
تاکید  تایید آن  بر  نیز  تایید کرده و مقام معظم رهبری  را 
نموده اند، دیگر نباید برای دستگاه سیاست خارجی حاشیه 
بر اجرای برجام تمرکز کنند، در  بتوانند  آنها  تا  ایجاد کرد 
تنها  نه  نمایندگان  برخی  از سوی  رفتاری  حالی که چنین 
این  ادامه  و  گرفت  خواهد  را  دیپلماسی  دستگاه  تمرکز 
نمی کنم  فکر  لذا  است  به خشاش گذاشتن   مته  حاشیه ها 

این سوال ها راه به جایی ببرد.
از  بیش  مراتب  به  برجام  منفعت های  افزود:  عزیزی 
مضرات آن بوده است. تنها منفعت برجام برای طرف مقابل 
این است که می گویند مانع دستیابی ما به بمب اتم شده اند، 
اما واقعیت این است که ما اساسا ما به دنبال بمب هسته ای 

نبودیم.
هرحال  به  افزود:  مجلس  اجتماعی  کمیسیون  رئیس 
برای  رهبری  معظم  مقام  فتوای  به ویژه  و  مراجع  فتاوای 
برجام منافع  این حال در  با  ارجحیت دارد  قانون  بر هر  ما 
بسیاری عاید ما شده  است، چراکه اولا به جهانیان ثابت شده 
جنگ طلب نیستیم و اگر منطق در کار باشد، به جز رژیم 

صهیونیستی با همه کشور ها مذاکره خواهیم کرد.
دیگر  نکته  داد:  ادامه  مجلس  در  مردم شیروان  نماینده 
ما  علیه  منطقی  غیر  و  ظالمانه  تحریم های  شدن  برداشته 
است که از آذرماه تا پایان سال به طور کامل برداشته خواهد 

شد.
وی افزود: توجه کنید که بیش از 100 کشور جهان به 
دنبال ارتباط با ما بودند، اما آمریکا و غربی ها مانع می شدند، 

که امروز این مشکل مرتفع شده است.

یک نماینده مجلس خبر داد:

 تشکیل جبهه اعتدال با محوریت لاریجانی 
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس:

سوال از ظریف راه به جایی نمی برد
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منزلت مردم را نزد ما از اندازه نقل 

رواياتشان از ما بشناسيد.

شنبه - بیست و سوم آبان ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3866 روزنامه

 تعدادی از مراجع تقلید روز پنجشنبه 
در دیدار دکتر محمد جواد ظریف با آن ها 
از تلاش های شبانه روزی وزیر امورخارجه 
در به سرانجام رساندن برنامه جامع اقدام 
مشترک یا برجام پس از دو سال قدردانی 

کردند.

آیت الله مکارم شیرازی:
نفی برجام، با هیچ عقل و حکمتی 

سازگار نیست
به گزارش دفتر نمایندگی وزارت امور 
خارجه در استان قم، آیت الله ناصر مکارم 
شیرازی از مراجع تقلید در دیدار وزیر امور 
خارجه گفت: همانطور که قبلا گفته ام باید 
اصل برجام را پایان یافته تلقی کرد، مناقشه 
کردن و نفی برجام، با هیچ عقل و حکمتی 

سازگار نیست. 
این مرجع تقلید اظهار کرد: الان فقط 
برای نحوه اجرای آن بحث شود در  باید 
ضمن شما در برابر مخالفت ها، حساسیت 

نشان ندهید.
وی خطاب به وزیر امور خارجه گفت: 
اگر زحمات و جدیت شما نبود، برجام به 
فرجام نمی رسید، زحمات شما در تاریخ 
ثبت خواهد شد؛ هر چند بعضی ها شاید 
حق شناس نباشند، شما کار غیر ممکن را 

ممکن ساختید.
های  گروه  با  مبارزه  درخصوص  وی 
تکفیری نیز گفت: این افراد را تنها با برخورد 
برد  بین  از  توان  نمی  امنیتی  و  نظامی 
بلکه باید به موازات کار سیاسی و نظامی، 
کار فکری کرد و ریشه های این جریان را 

خشکاند والا این روند ادامه پیدا می کند.
این مرجع تقلید با اشاره به سفر موفقیت 
آمیز هیات های خارجی به استان قم تصریح 
کرد: وزارت امور خارجه کاری کند که این 
سفرها به قم بیشتر انجام گیرد و زمینه دیدار 
علما و نخبگان جهان با علمای حوزه فراهم 
تر شود، چون ما تاثیر این گفت و گوها را در 

مقامات خارجی دیده ایم.

 آیت الله وحید خراسانی:
آنهایی که اهل فهم هستند ارزش کار 

شما را درک می کنند
از  خراسانی  وحید  حسین  الله  آیت 
مراجع تقلید نیز در دیدار وزیر امور خارجه، 
ضمن تقدیر از زحمات ایشان گفت: شما 
هم اهل خدمت هستید و هم اهل فکر؛ هنر 
شما قابل تقدیر است، مردم هم باید از شما 

تشکر کنند.
وی خاطرنشان کرد: بالاخره آنهایی که 
اهل فهم هستند ارزش کار شما را درک 
می کنند، امیدوار هستم در این خدمتتان 

موفق شوید. 
برای  بست  کمر  باید  کرد:  اظهار  وی 
خدمت به مردم، چون این مردم مورد عنایت 
حضرت ولی عصر )عج( هستند، خدمت به 
اینها باعث کسب آبرو نزد پیامبر اسلام )ص( 

و اهل بیت )ع( است.

آیت الله صافی گلپایگانی:
 ما به دنبال زندگی مسالمت آمیز با 

دنیا هستیم
صافی  الله  لطف  الله  آیت  همچنین 
گلپایگانی از مراجع تقلید در دیدار وزیر امور 
خارجه، با اشاره به انجام مذاکرات طاقت 
فرسای هسته ای گفت: توفیق هایی که 
حاصل شده است را باید قدر دانست، من 
از شخص جناب عالی و همکارانتان تشکر 
می کنم و مردم هم قدر زحمات شما را می 
دانند. وی با تاکید بر اینکه در سایر موضوع 
های منطقه ای و بین المللی نیز همین 
مسیر را ادامه دهید، اظهار کرد: ما به دنبال 
گفت وگو و زندگی مسالمت آمیز با دنیا 
هستیم، نباید بگذاریم هویت ما را جوری 
معرفی کنند که بدخواه دیگران جلوه کنیم. 
این مرجع تقلید خاطرنشان کرد: درباره 
بهبود وضع معیشت مردم هر کاری که می 
توانید، انجام دهید، چون این تلاش اسباب 

خوشحالی امام زمان )عج( می شود.

 آیت الله موسوی اردبیلی:
در فضای آرام همه چیز 

به نتیجه می رسد
موسوی  عبدالکریم  سید  الله  آیت 
اردبیلی از مراجع تقلید نیز در دیدار محمد 
جواد ظریف، با اشاره به موضوع برجام از 
تلاش و جدیت دستگاه دیپلماسی تقدیر و 
تشکر و برای استمرار موفقیت تلاش های 
دیپلماتیک دولت دعا کرد. وی خاطرنشان 
کرد: در فضای آرام و بدون التهاب همه چیز 
به نتیجه می رسد، اما فضای ملتهب نتیجه 

معکوس می دهد.

آیت الله جوادی آملی:
 معتقدم در مذاکرات هیچ چیز

 از دست ندادیم
آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع 
تقلید نیز در دیدار وزیر امور خارجه گفت: 
به عقیده من اینکه برخی می گویند ما 
مذاکرات هسته ای امتیازاتی را از دست داده 
ایم و در عوض امتیازاتی گرفته ایم در واقع 
درست نیست! بلکه من معتقدم ما در این 

مذاکرات هیچ چیز از دست ندادیم.

 وزیر امور خارجه: 
نیازمند همدلی ملی هستیم

بر اساس این گزارش، محمد جواد ظریف 
وزیر امورخارجه نیز در این ملاقات ها ضمن 
عرض تشکر از دعاهای خیر، حمایت های 
مستمر و راهنمایی های موثر مراجع معظم 
تقلید، نسبت به سیاست خارجی کشور و 
تیم مذاکره کننده، گزارشی از روند اجرای 
برجام و آخرین تحولات عراق، سوریه، یمن 
و عربستان را به استحضار آیات عظام رساند.

وی با اشاره به شرایط پسا برجام اظهار 
کرد: ما در این زمان برای استفاده از فرصت 
های به وجود آمده، بیش از هر چیز نیازمند 
همدلی ملی هستیم؛ اگر ما از این فرصت 

استفاده نکنیم طرف مقابل استفاده خواهد 
کرد. وزیر امور خارجه با توجه به تحولات 
منطقه خاطرنشان کرد: بحران های موجود 
راه حل نظامی ندارد، باید بتوانیم به توقف 
کمک  مسلمانان  بین  درگیری  و  جنگ 
کنیم و ارتباط هر چه بیشتر علمای جهان 
اسلام می تواند در کاهش فضای تنش آمیز 
موجود  موثر باشد.  وزیر امور خارجه در 
سفر به قم، پس از زیارت بارگاه کریمه اهل 
بیت )ع( به دیدار مراجع عظام تقلید رفت و 
در این سفر همچنین با حجج اسلام سید 
جواد شهرستانی نماینده آیت الله سید علی 
سیستانی در ایران و علیرضا اعرافی رئیس 
و  دیدار  العالمیه )ص(  المصطفی  جامعه 
گفت و گو کرد. لازم به ذکر است در این 
سفر غلامعلی خوشرو سفیر و نماینده دائم 
ملل  سازمان  در  ایران  اسلامی  جمهوری 
متحد، وزیر امور خاجه را همراهی می کرد.
ظریف: هیات نظارت بر اجرای برجام 

تشکیل شده است
وزیر امورخارجه تاکید کرد هیات نظارت 
بر اجرای برجام تشکیل شده است و وزارت 
خارجه با تعیین ستاد ویژه ای کار بررسی 
برجام را در ابعاد حقوقی، سیاسی فنی و 

اقتصادی پیگیری می کند.
محمد جواد ظریف روز پنجشنبه در 
گفت و گو با خبرنگاران در قم اظهارداشت: 
همکاران من تحرک و اقدام طرف مقابل را 
با جدیت رصد و پیگیری می کنند. هیات 
مورد نظر رهبر معظم انقلاب نیز تشکیل 
و  ایشان  نظر  چارچوب  در  و  است  شده 
مصوبه مجلس و شورای عالی امنیت ملی 
برای حفظ منافع مردم کار را به پیش می 
بریم. ظریف افزود: معتقدیم دستاوردهای 
مردم و نظام ما از مقاومت برابر فشارهای 
خارجی، ارزنده است و ما وظیفه خود می 
دانیم از آن پاسداری کنیم. به گفته او، پس 
از برجام فرصت و امکانی برای پیشبرد منافع 
ملی و تامین نیازهای کشور در حوزه اقتصاد 
مقاومتی پیش آمده است. وی گفت: تلاش 
می کنیم و از همه می خواهیم با این هیات 
که بر اساس نظر رهبری تشکیل شده است، 
همکاری و همفکری کنند تا با داشتن ابتکار 

عمل بیشترین بهره را ببریم.
 دولت عربستان در حادثه منا 

ضعف شدیدی نشان داد
وزیر امور خارجه در ادامه گفت: متاسفانه 
در منا با یک وضعیت و فاجعه ای روبرو 
بودیم و دولت عربستان بویژه در ابتدا ضعف 
شدیدی نشان داد و برخورد مناسبی صورت 
نگرفت. سپس این حالت مقداری تعدیل 
شد اما هنوز برای حفاظت از جان زائران و 
رسیدگی به وضع مفقودان همکاری خوبی 

مشاهده نکرده ایم.
ظریف افزود: وزارت امور خارجه از آغاز 
کار را به طور جدی هم در مرکز و هم در 
حاشیه سازمان ملل متحد پیگیری کرد. 
سپس کار را با سایر دستگاه ها پیگیری 

کردیم.

وی درباره وضع »غضنفر رکن آبادی« 
سفیر پیشین ایران در لبنان که در حادثه 
منا ناپدید شده است، گفت: وضعیت ایشان 
همچنین  دارد.  اهمیت  ما  برای  بسیار 
متاسفانه وضع چندین تن از مفقودان معلوم 

نشده است.
رئیس دستگاه دیپلماسی افزود: وضع 
نظر  از  ماست  همکار  که  آبادی  رکن 
احساسی برای ما اهمیت بیشتری دارد اما 
مسئولیت ملی ما، برای همه خانواده ها 
یکی است و خانواده ها برای تعیین وضعیت 
عزیزان خود منتظرند. ظریف افزود: وضع 
مفقودان و تمام مستندها را پیگیری کرده 
ایم و یکی از همکاران ما مسئول مستقیم 
رکن  خانواده  با  همچنین  است.  امر  این 
ایشان  آبادی گفت و گو کردم و خانواده 
عضو کمیته ویژه پیگیری موضوع اند. ظریف 
تصریح کرد: توقع ما از دولت سعودی این 
است که به وظایف خود عمل کند. تلاش 
هایی از سوی سازمان حج و زیارت و بعثه 
بهداشت  وزارت  است،  جریان  در  رهبری 
نیز تلاش هایی می کند. امیدواریم وضع 
مشخص شود و خانواده ها از انتظار در آیند.
 از رهنمودهای مراجع استفاده کردیم

وی درباره سفر خود به قم و دیدار با 
مراجع گفت: سعادتی بود که به قم و زیارت 
حرم مطهر کریمه اهل بیت )س( مشرف 
شویم و خدمت مراجع درباره روند اجرای 
برجام و تحولات منطقه گزارش دهیم و از 

نظر مراجع استفاده کردیم.
تلاش های تفرقه افکنانه را 

غیراسلامی می دانیم
وزیر امورخارجه در ادامه گفت: حرکت 
هایی که برای ایجاد تفرقه شکل می گیرد با 
اسلام و مذاهب اسلامی هیچ ارتباطی ندارد 

و این تلاش ها را غیراسلامی می دانیم.
وی افزود: خطر افراط و کسانی که خارج 
از دستور شرع مقدس اسلام افراطی گری را 
ترویج می کنند، بسیار مهم است و البته با 
کشورهای اسلامی مشترکات مهمی داریم 

که باید در این زمینه فعال باشیم.
وی تاکید کرد »وظیفه ما بر اساس قانون 
اساسی حمایت از مستضعفان و مسلمانان 
و پیگیری وضع آنان است. دوستداران اهل 
ای در سیاست  ویژه  اهمیت  از  )ع(  بیت 
گفت:  ظریف  برخوردارند«.  ما  خارجی 
اولویت ما در سیاست خارجی همسایگان ما 
و کشورهای اسلامی است. بیشتر سفرهای 
من طی دو سال گذشته به استثنای محل 
مذاکره های هسته ای، به مقصد کشورهای 

همسایه و اسلامی بوده است.
وی ادامه داد: همین اولویت ها را حفظ 
می کنیم چون معتقدیم برای منافع ملی ما 
امنیت منطقه و جهان اسلام از اهمیت ویژه 

ای برخوردار است. 
ظریف گفت: چند روز پیش نیز رهبر 
معظم انقلاب در دیدار سفیران و رئیسان 
نمایندگی جمهوری اسلامی همین اولویت 

ها را برجسته کردند.

در دیدارهای جداگانه وزیر امورخارجه با مراجع تقلید عنوان شد:

تمجید مراجع از دکتر ظریف
اخبار

مدیرعامل شرکت مخابرات ایران خبر داد؛

شبکه تلفن نوسازی می شود
مدیرعامل شرکت مخابرات ایران از تعریف و اجرای 20 پروژه برای توسعه 
شبکه مخابرات کشور خبر داد و گفت: در این طرح ها، نوسازی شبکه تلفن 

در دستور کار قرار دارد. 

 سید اسدالله دهناد ، با اشاره به ارائه برنامه های توسعه ای شرکت مخابرات 
ایران که از سوی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات به این شرکت تکلیف 
شده است، اظهار داشت: شرکت مخابرات ایران در بهمن ماه سال 1393 برنامه 
توسعه ای خود را در بخش تلفن ثابت به وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
ارائه داد که براساس این برنامه قرار است در 4 سال آینده 7200 میلیارد تومان 

در دوبخش تلفن ثابت و همراه هزینه شود.
وی با بیان اینکه در این 2 بخش بیش از 20 پروژه بزرگ تعریف شده و با 
مشاور خارجی نیز قرارداد به امضا رسیده است، گفت: تجهیزات مورد نیاز برای 
اجرای این پروژه ها در حال خرید است و گام به گام نسبت به نوسازی شبکه 

مخابراتی کشور اقدام خواهد شد.
مدیرعامل شرکت مخابرات ایران با اشاره به اینکه توسعه و نوسازی شبکه، 
سرمایه می خواهد و این موضوع تنها با نگاه مثبت وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات عملیاتی خواهد شد ادامه داد: دولت باید با تعدیل تعرفه ها و یا 
پرداخت هزینه های طرح هم کدی مخابرات، این امکان و فرصت را به مخابرات 

بدهد تا بتواند سرمایه گذاری مناسبی داشته باشد.
وی به رابطه میان شرکت مخابرات ایران با وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات اشاره کرد و گفت: اساسا رابطه دولت با بخش خصوصی در حوزه 
اقتصاد، یک رابطه نظارت و تصدی است و هر کس باید نقش خود را ایفا کند 

و خوشبختانه به موجب قانون این رابطه کاملا شفاف است.
فناوری  و  ارتباطات  وزارت  از  انتظار مخابرات  براینکه  تاکید  با  دهناد 
اطلاعات، سیاستگذاری، هدایت و حمایت است تصریح کرد: مخابرات بدون 
پشتیبانی همه جانبه دولت نمی تواند توفیق چندانی داشته باشد. مخابرات به 
عنوان یک بنگاه اقتصادی، نیازمند فضای کسب و کار کارآمد و پویا است که 
دولت باید برای بهبود این فضای کسب و کار، اقدامات همه جانبه ای انجام دهد.

مدیرعامل شرکت مخابرات ایران استراتژی این شرکت را در رابطه با وزارت 
ارتباطات، تعامل سازنده و تاکید بر رعایت خطوط نظارت و تصدی گری بر 
شمرد و گفت: وزارت ارتباطات باید از ابزارهای قانونی خود برای کمک به 

مخابرات و نه محدودیت این شرکت استفاده کند.
دهناد با اشاره به کمبود درآمد مخابرات از مشترکان تلفن ثابت به ویژه در 
مناطق محروم که کفاف اجرای طرح های توسعه ای را نمی دهد ادامه داد: 
در این زمینه، طرح برقراری ارتباطات شهروندان با تعرفه مشخص به صورت 
ماهانه، در هیات مدیره شرکت مطرح شده اما در مورد آن تصمیم گیری 
خاصی صورت نگرفته است. در بررسی های اولیه، اجرای این طرح در مکالمات 

تلفن ثابت به ثابت، توجیه دارد و بحث مکالمات درون شبکه ای مطرح است.
وی اجرای این طرح را نیازمند بررسی دقیق تری عنوان کرد و گفت: الان 
نمی توان به صورت دقیق در مورد این طرح اظهارنظر کرد. ورودی مکالمات 
و ترافیک درون شبکه ما و درآمد کل سال مخابرات استان ها مشخص است، 
آن عدد و رقم را باید براساس درآمد سنجید که این موضوع، کار کارشناسی 

دقیق تری می خواهد.
مدیرعامل شرکت مخابرات ایران از سرمایه گذاری 5600 میلیارد ریالی 
این شرکت در سال های پس از خصوصی سازی خبر داد و افزود: این شرکت 
برنامه های مختلفی برای توسعه دارد که در چهار سال مبلغی بالغ بر 7200 

میلیارد تومان را شامل می شود.
وی ادامه داد: سرمایه گذاری مخابرات در سال جاری 15000 میلیارد ریال 
برآورد شده که این رقم در سال آینده تا 27000 میلیارد ریال افزایش خواهد 
یافت. مخابرات در بخش شبکه 11 هزار میلیارد و در بخش فناوری اطلاعات 
4 هزار میلیارد ریال در سال 1394 سرمایه گذاری داشته است و در همین 
حال در سال 1395، این میزان در بخش شبکه به 25 هزار میلیارد و در بخش 

فناوری اطلاعات به 2 هزار میلیارد تومان خواهد رسید.

در همایش کشوری "جوانان هلال احمر، 68 سال حرکت برای 
کرامت و انسانیت" صورت گرفت؛

انتخاب معاون امور جوانان جمعیت هلال 
احمر قم به عنوان معاون برتر کشور

همزمان با شصت و هشتمین سالروز تاسیس سازمان جوانان جمعیت 
هلال احمر، در مراسمی با عنوان "جوانان هلال احمر، 68 سال حرکت برای 

کرامت و انسانیت" از معاونین و اعضای برتر سازمان جوانان تقدیر شد.

به گزارش روابط عمومی جمعیت هلال احمر استان قم؛ در سالروز تاسیس 
سازمان جوانان در مراسمی با عنوان "جوانان هلال احمر، 68 سال حرکت 

برای کرامت و انسانیت" از معاونین و اعضای برتر سازمان جوانان تقدیر شد.
در این مراسم که با حضور نماینده ولی فقیه در جمعیت هلال احمر و 
ریاست سازمان جوانان برگزار شد از پنج معاون برتر و 32 جوان برگزیده 

سازمان جوانان با اهدا لوح تقدیر و هدایایی تقدیر شد.
بر اساس این گزارش محمد مصباحی موحد معاون امور جوانان استان قم 
در جمع پنج معاون برتر معرفی و مورد تقدیر قرار گرفت. معیار انتخاب این 
معاونان تلاش جهت بهره گیری و مشارکت حداکثری توان داوطلبان جوان 
استان و تربیت موثر جوانان، گسترش متوازن ساختار کانونی و بسط فعالیت 
های تمامی کانون ها، اجرای موفق برنامه های ابلاغی سازمان و کسب رتبه 
های برتر در این برنامه ها، بهره گیری از خلاقیت و نوآوری در اجرای فعالیت 
های ابلاغی اعلام شده است. همچنین پوشش خبری مناسب و مطلوب در 
سطوح استانی و کشوری، جهش فعالیت های صورت گرفته در حوزه جوانان 
استان در یک سال اخیر، انعقاد تفاهم نامه های درون استانی جهت گسترش 
فعالیت ها در تمامی سطوح کودکان، نوجوانان و جوانان، توجه موثر و فعالیت 
مطلوب در ثبت و ساماندهی اطلاعات اعضای سازمان از دیگر ملاک های 

درنظر گرفته شده است.

در شهرک پردیسان  رخ داد:

فوت پسر بچه هشت ساله 
در برخورد کامیون

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: در حادثه 
برخورد یک دستگاه کامیون با پسربچه هشت ساله در قم، این عابر در دم 

فوت کرد. 
مهدی فراهانی افزود: این حادثه حدود ساعت 12 ظهر  پنجشنبه در 
شهرک پردیسان قم رخ داد که با توجه به نزدیکی محل حادثه با پایگاه 
اورژانس بلافاصله پس از نخستین تماس دو دستگاه آمبولانس به محل حادثه 
اعزام شد. وی با بیان اینکه این عابرپیاده قبل از رسیدن آمبولانس ها جان 
خود را از دست داده بود، وارد شدن ضربه شدید به سر را علت اصلی فوت این 
پسربچه عنوان کرد. وی همچنین به حادثه برخورد یک دستگاه تریلی و یک 
دستگاه پراید در جاده قدیم قم - ساوه اشاره کرد و گفت: این حادثه که ساعت  
روز پنجشنبه رخ داد، چهار مجروح برجا گذاشت که حال دو تن از مجروحان 

وخیم گزارش شده است.

دعای شبیری زنجانی برای روحانی
گفته می شود: آیت الله شبیری زنجانی از مراجع تقلید قم در دیدار علی جنتی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی،  پس از اطلاع از برنامه سفر رئیس جمهور به کشورهای ایتالیا و فرانسه، برای ایشان دعا کرد و گفت: 

إن شاء الله که نتیجه این سفر خوب باشد.

شعارهای توهین آمیز دلواپسان علیه عراقچی
گفته می شود: سیدعباس عراقچی با شعارهای مداوم برخی از دلواپسان در نمایشگاه مطبوعات مواجه 
شد. به گزارش »انتخاب«، مذاکره کننده کشورمان در گفتگوهای هسته ای که روز پنجشنبه در نمایشگاه 
مطبوعات حضور یافته بود، با شعارهایی از سوی دلواپسان روبرو شد. این عده ی »خود جوش« که سعی 
داشتند به عراقچی نزدیک شوند شعارهایی نظیر »عراقچی قیامت بادت باشه« سر دادند. این افراد شعارهای 
توهین آمیز دیگری نیز سر دادند که »انتخاب« از انتشار آن ها خودداری می کند. پس از سر دادن این شعارها، 
مردم آن عده ی قلیل را به سمت دیگری هدایت کردند و اجازه نزدیک شدن آن ها به عراقچی را ندادند. 
محمدجواد ظریف وزیر خارجه و مذاکره کننده ارشد کشورمان در گفتگوهای هسته ای نیز بارها با حملاتی 

مشابه مواجه شده است.

شاید از ضاربان شیراز بگذرم
گفته می شود: علی مطهری ضمن آنکه می گوید دلیلی برای رد صلاحیت خود توسط شورای نگهبان 
در انتخابات مجلس آینده نمی بیند ولی تلویحا هم اینطور اظهار می کند که رفتار شورای نگهبان را نمی تواند 
پیش بینی کند. وی افزود: من به طور مستقل انشالله در انتخابات شرکت می کنم و هر کسی اسم بنده را در 
لیست بگذارد، چه اصلاح طلب و چه اصولگرا استقبال می کنم. وی در پاسخ به این سوال که شما چرا درباره 
حادثه شیراز رضایت به ضاربان ندادید؟، گفت: نه، حرف ما این بود اگر به اتهام دستوردهندگان رسیدگی شود، 

ممکن است ما از این افراد مهاجم بگذریم. حالا منتظریم ببینیم دادگاه چه تصمیمی می گیرد.

اختلافات مان با ایران بر سر اسد پابرجاست
گفته می شود: جان کری وزیر امور خارجه آمریکا گفت که ایران در مذاکرات سوریه شرکت می کند. 
جان کری وزیر امور خارجه آمریکا روز پنجشنبه پیش از ترک واشنگتن به منظور شرکت در مذاکرات درباره 
سوریه در وین از تلاش های دیپلماتیک برای پایان دادن به بحران سوریه دفاع کرد و گفت شرکت کنندگان 
در مذاکرات وین نباید پای خود را در یک کفش کنند. وی افزود: آمریکا هنوز اختلاف ها با روسیه و ایران را 
درباره آینده بشار اسد رئیس جمهور سوریه حل نکرده است. کری اضافه کرد: ایران در مذاکرات این هفته وین 

درباره سوریه حضور خواهد داشت.

کمک آمریکا به اهداف هسته ای جدید ایران؟!
گفته می شود: واشنگتن فری بیکن در گزارشــی به بررسی تعهدات آمریکا و کشورهای غربی در برابر 
ایران در زمینه انرژی هسته ای پرداخت . آمریکا قرار است در طراحی دوباره و راه اندازی رآکتور هسته ای به 
ایران کمک کند. این رآکتور همان موردی بود که بخش بزرگی از اختلافات ایران و کشورهای غربی بر سر 
آن بود. ساخت و طراحی رآکتور اراک همواره یکی از موارد اختلافی بین ایران و کشورهای غربی بوده است 
که با انجام توافق میان ایران و کشورهای غربی این مساله تغییر پیدا کرد. ایران بارها بعد از توافق هسته ای به 
این نکته اشاره کرده است که بر اساس برجام تنها فعالیت رآکتور اراک تغییر کاربری خواهد داشت و متوقف 
نخواهد شد. مقامات ایرانی در نشست ها و سخنرانی های مختلف به این مساله اشاره کرده اند که در بازطراحی 
جدید این رآکتور، ظرفیت های تازه ای از انرژی هسته ای ایران با همکاری کشورهای پیشرفته نمایان می شود. 
در ادامه گزارش به مخالفت های منتقدان توافق در آمریکا نیز اشاره شده است. سناتورهای مخالف آمریکایی بر 
این باورند که نه تنها آمریکا حق ایران برای داشتن انرژی  هسته ای را به رسمیت شناخته بلکه حالا تلاش های 
جدید در قالب بازطراحی رآکتور اراک نشان می دهد آمریکا به ایران برای رسیدن به اهداف جدید هسته ای نیز 

کمک می کند و این مساله از جانب منتقدان به هیچ وجه پذیرفته نیست.

ناطق کاندیدای مجلس نمی شود
گفته می شود: عبدالواحد موسوی لاری گفت: ناطق نوری جزو نیروهای خوشنام در حوزه مسایل 
مختلف بوده و هست و مسئولیت مقننه را نیز قبلا به عهده داشته است. امیدوارم زمام کار اصولگراها دست 
ناطق باشد چون فرد عقل گرا و منطقی است که منافع ملی را می شناسد و برای آن ارزش قایل است.امیدوارم 
ایشان در انتخابات مجلس حضور یابد اما شنیده های من غیر از این است و او با وجودی که در صدد فعال 

کردن جریان اصولگرا است اقدامی برای کاندیداتوری مجلس نخواهند داشت.

شکل گیری کمپین »با من شوخی کنید«
گفته می شود: پس از توهین به شهروندان مناطق ترک نشین در برنامه فیتیله اي ها، کمپین تازه ای 
در فضای مجازی شکل گرفت با عنوان »با من شوخی کنید!«مهراب قاسم خانی،در اینستاگرام ازکاربران 
درخواست کرده به این کمپین بپیوندند. او در صفحه اینستاگرام خود نوشت: »من ترک هستم، چاقم، دماغ 
گنده هستم، غبغب دارم، سیبیلم دراز است، تی شرتای کودکانه می پوشم، پرسپولیسی هم هستم. هر کی 
دوست داره می تونه با تمام این موارد شوخی کنه!«قاسم خانی نوشته که ما می توانیم فارغ از تفاوت هامون 

همدیگه رو دوست داشته باشیم!

لادن طباطبایی هم به کمپین قاسم خانی پیوست
گفته می شود: لادن طباطبایی بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون به کمپین »با من شوخی کنید« پیوست. 
به گزارش خبرآنلاین، این کمپین را قاسم خانی در فضای مجازی راه انداخته است. در این کمپین که تا کنون 
بیش از 400 پست دارد، مردم با به اشتراک گذاشتن تصاویرشان ویژگی هایی از خودشان را می نویسند که 
دیگران می توانند با آن ها شوخی کنند. لادن طباطبایی نیز با انتشار متن زیر به همراه تصویری از خودش به 
این کمپین پیوست. او با اشاره به این مطلب که استاد گرانقدر مهراب قاسم خانی )استاد به لحاظ دانش نه 
سن و سال !( طبق معمول با یک ایده هیجان انگیز فضای مجازی رو تکون دادند، نوشته: »کلا ما ملت جو 
گیر تازگی ها از بهمون برخوردن ، یه جورایی لذت میبریم . خیلی حساس شدیم . تا یک نفر اشتباها بگه بالا 

چشمت ابروست ، میپریم بهش.«

واکنش روحانی به کمپین "آزادی های یواشکی"
گفته می شود: به گزارش پارسینه؛ در جریان مصاحبه شبکه فرانسه 2 با دکتر حسن روحانی رییس 
جمهور ایران، یکی از خبرنگاران با نشان دادن تصویری از یک دختر ایرانی از رییس جمهور در خصوص مسئله 
حجاب زنان ایران و شکل گیری این کمپین سئوال کرد.  دکتر حسن روحانی، هم در پاسخ به پرسش خبرنگار 
فرانسوی گفت: "ما مشکلات مهمتری در کشور داریم که به این مسائل نمی رسیم"وی در ادامه افزود: در ایران 

قانون حکمفرماست و باید به آن احترام بگذاریم.

تلویزیون روسیه نقشه اژدرهای هسته ای سری را لو داد
گفته می شود: کانال یک تلویزیون روسیه نقشه های سلاح سری این کشور را تصادفاً را به نمایش 
گذاشت.به گزارش آنا، کاخ کرملین اذعان کرد که یک کانال تلویزیونی روسی به اشتباه نقشه های نظامی سری 
را لو داده است.به نوشته گاردین، کانال یک تلویزیون روسیه و شبکه NTV تصادفاً تصویری از یک نظامی 
عالی رتبه روس را در جریان دیدار با ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه در شهر سوچی از زاویه ای نشان 
دادند که نقشه اژدرهای هسته ای آن کشور در معرض دید عموم قرار گرفت. این دو تلویزیون هر دو در کنترل 
دولت روسیه قرار دارند.در تصاویر به نمایش درآمده اسناد محرمانه ای شامل طرح ها و جزئیات یک سیستم 
تسلیحاتی موسوم به Status-6 بود که شرکت سازه  های زیردریایی روبین مستقر در سنت پترزبورگ آن را 
طراحی کرده است. بر اساس این گزارش، در اسناد به نمایش درآمده به وضوح می توان خواند که این اژدرهای 
هسته ای که از زیردریایی شلیک می شوند »نواحی به شدت آلوده به رادیواکتیویته تولید می کنند تا آن نواحی 

برای مدتی طولانی از لحاظ نظامی یا اقتصادی نامناسب باشند.«.

واکنش عمو قناد به ماجرای فیتیله ای ها
گفته می شود: تهیه کننده اسبق برنامه فیتیله:من از سال 89 برنامه فیتیله را واگذار کرده ام و اطلاعات 
چندانی در این رابطه ندارم.مجید قناد در گفت وگو با راه دانا در رابطه با اتفاق اخیری که در برنامه فیتیله رخ 
داد، گفت:من در این رابطه نظری نمی توانم بدهم و اطلاع چندانی هم ندارم چون از سال 89 این برنامه را 
واگذار کرده ام و این موضوع به بنده ربطی ندارد.وی همچنین در رابطه با قائله ای که پیش آمده نیز گفت:این 

اتفاق سوء تفاهمی بیش نبوده و من امیدوارم که به لطف خدا ختم به خیر بشود.

درخواست سازمان ملل از ایران
گفته می شود: برخی از کار شناسان حقوق بشر سازمان ملل روز چهارشنبه 20 آبان از ایران خواستند تا 
به دستگیری، ارعاب و بازجویی از روزنامه نگاران و سایر فعالان مدنی پایان داده و پیشاپیش انتخابات پارلمانی 
اسفند امسال، راه را برای بحث آزاد فراهم کند. به گزارش خبرگزاری رویترز، این کار شناسان در بیانیه ای 
مشترک از جمهوری اسلامی درخواست کردند تا همه روزنامه نگاران از جمله جیسون رضاییان، خبرنگار 

واشینگتن پست در تهران، را آزاد کند.

کنایه فیتیله ای پرویز پرستویی به برنامه هفت
گفته می شود: پرویز پرستویی با انتشار متنی در صفحه شخصی اش نسبت به حواشی به وجود آمده در 
مورد برنامه تلویزیونی » فیتیله« واکنش نشان داد.به گزارش نامه نیوز ، این بازیگر سینما و تلویزیون با انتشار 
عکسی از فیتیله ای ها در حال عیادت از یک بیمار، حواشی به وجود آمده در مورد یک آیتم چند دقیقه ای طنز 
را »غیرقابل هضم« و »جفای بزرگ« توصیف کرده و نسبت به سو استفاده برخی از افراد سودجو هشدارداده 
است. پرویز پرستویی در مقدمه این متن به ترک بودن خود هم اشاره کرده است: ای عزیزانی که این مطلب 
رو می خونید، بنده یه ترکم و خیلی هم به ترک بودنم می نازم. این روزها اخبار فیتیله ها منو خیلی آزارم داد. از 
مدیران برکنار شده بگیرید تا عمو فیتیله هایی که بیست سال کودکان و بزرگسالان رو شاد کردن و آگاه، ولی 
این جفای بزرگ رو نمی تونم هضم کنم که سه یار و چند مدیر رو خانه نشین ببینم. عزیزان چرا به »هفت« 
سینمایی حمله نمی کنید که سینما رو این  قدر سخیف کردند و کوچک که همیشه بیرق دار فرهنگ ایران 

بودند و افتخار آفرین در دنیا، شمارو به خدا سوگند در قضاوت عجول نباشید... .

تکذیب بازداشت معاون وزیر ارتباطات
گفته می شود: یک گروه تلگرامی اقدام به انتشار خبر بازداشت معاون وزیر و رییس سازمان فن آوری 
اطلاعات و ارتباطات کرد. اما خبرنگار انتخاب با پیگیری از دفتر مهندس جهانگرد مطلع شد این خبر سراسر 
کذب است و معاون وزیر ارتباطات در دفتر خود مشغول به کارهای روزمره خود است.. پیش از این برخی 
روزنامه ها که به تعبیر رییس جمهور نقش »پلیس مخفی« را بازی می کنند، از بازداشت قریب الوقوع 

جهانگرد خبر داده بودند

خطای موشکی سپاه صفر است
گفته می شود: مشاور نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران با بیان اینکه خطای موشکی سپاه برای زدن 
هدف صفر است، گفت: موشک های ما نقطه زن هستند و صدمه جدی به دشمن وارد می کنند و اگر دشمن 
بخواهد خطایی انجام دهد تل آویو با موشک هدف قرار می گیرد؛ کلاهک موشک های ما رادارگریز است، 

بنابراین دشمن به هیچ عنوان ریسک نمی کند.

تکلیف کلاه قرمزی 95 مشخص نیست
گفته می شود: مدیرکل امور نمایش سیما گفت: برای نوروز امسال طرح پنج سریال در دست بررسی 
است که از جمله آنها می توانم به "فروشگاه بزرگ"، "ویلا" و "زعفرانی" اشاره کنم. وی در پاسخ به سوال دیگر 
خبرنگاران درباره پخش مجموعه کلاه قرمزی نیز گفت: هنوز هیچ چیز درباره تولید و پخش کلاه قرمزی 
مشخص نیست و تصمیمی گرفته نشده است. اگر طرح خوبی از سمت سازندگان این مجموعه به ما ارائه 

شود قبول می کنیم.

نامحرمانه

مراسم رونمایی رسمی از ضریح جدید 
امامزادگان بقعه چهل اختران قم پنج شنبه 
شب در جوار بارگاه ملکوتی امامزاده موسی 
مبرقع )ع( با حضور رییس سازمان اوقاف و 
امور خیریه کشور مردم و مسئولان استانی 

برگزار شد.

مدیر کل اوقاف و امور خیریه قم
 خبر داد:

کمک ۱۳ میلیاردی خیرین قمی 
به امامزادگان و بقاع متبرکه

مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم در 
این مراسم گفت: در سال های اخیر بالغ بر 
13 میلیارد ریال کمک مالی از سوی خیرین و 

بانیان خیر در استان قم در رابطه با امامزادگان و بقاع متبرکه 
جذب و جمع آوری شده است.

حجت الاسلام حسینی مقدم با اشاره به مطلب فوق ابراز 
داشت: این ها همه نشانگر عشق و ارادت مردم ما به ویژه 
استان ولایتمدار قم به ساحت ائمه اطهار )ع( و اولاد طاهرین 

آنهاست.
وی با بیان این که توفیق خدمتگزاری به اهل بیت )ع( و 
امامزادگان بسیار مغتنم و ارزشمند است، گفت: حقیقتاً عشق 
و محبت مردم به حضرات معصومین )ع( و اولاد و ذریه آن 
ها وصف ناشدنی است و مردم قم در این میان همواره سرآمد 

و الگو بوده اند.
مدیر کل اوقاف قم، همچنین بر لزوم افزایش تلاش ها در 
مسیر رونق امور عمرانی و فرهنگی امامزادگان و بقاع متبرکه 
تاکید کرد و افزود: ما باید قدر نعمت خدمتگزاری و نوکری در 
خانه اهل بیت )ع( را بدانیم و بکوشیم که در راستای عملی 
کردن خواسته مقام معظم رهبری، هر چه بیشتر و بهتر 
امامزادگان و بقاع متبرکه به قطب های فرهنگی تبدیل شوند.

مدیر مرکز فرهنگی قرآنی آستان امامزاده 
موسی مبرقع )ع(

220 میلیون تومان برای ساخت ضریح جدید 
چهل اختران هزینه شد

موسی  امامزاده  آستان  قرآنی  فرهنگی  مرکز  مدیر 
مبرقع )ع( نیز در این مراسم با اشاره به این که این ضریح 
مشابه ضریح حرم مطهر حضرت رقیه )س( است، اظهار 
داشت: بعد از چند سال که ضریح قدیمی امامزادگان 
معروف به چهل اختران قم برداشته شد به کمک مردم 
و خیران و همت اداره کل اوقاف و امور خیریه استان 
توانستیم ضریح جدید را با هزینه ای بالغ بر 220 میلیون 

تومان ساخته و آن را در این مکان مقدس نصب کنیم.
به دیگر  فاطمیان، همچنین  حجت الاسلام محسن 
اقدامات عمرانی و فرهنگی در این امامزاده اشاره کرد و گفت: 
سال 86 لوله کشی آب شیرین این مکان به طول 150 متر 
حفاری با اعتباری بالغ بر 30 میلیون تومان از محل کمک 

خیرین و بانیان برای رفاه بهتر زایران انجام شد.

وی با اشاره به این که سال گذشته کولر 
مکان  این  برای  زا  انرژی  وسایل  و  گازی 
مقدس با اعتباری بالغ بر 50 میلیون تومان 
از سوی خیران خریداری شد، افزود: همچنین 
با توجه به نیاز این مکان به 64 عدد فرش 
12 و 6 متری این کار با اعتباری بالغ بر 45 
میلیون تومان انجام شد و فرش ها از شرکتی 
مطهر  حرم  های  فرش  که  شد  خریداری 
و مسجد جمکران  حضرت معصومه )س( 

خریداری شده است.
با  همچنین  فاطمیان  الاسلام  حجت 
اشاره به طرح های توسعه ای امامزاده موسی 
مبرقع )ع( و چهل اختران ابراز داشت: طرح 
جامع آستان مقدس در قالب 5 هکتار می 
باشد که در دستور کار مسکن و شهرسازی و شهرداری 
قم است تا پس از تملک خانه های اطراف و تخریب آن ها 
مجموعه ای شامل مهمانسرا، سالن های برگزاری مجالس 

و نیز پارکینگ ساخته شود.
وی اضافه کرد: البته این پروژه چندسالی است که شروع 

شده و پس از تامین اعتبار به سرانجام مطلوب می رسد.
موسی  امامزاده  آستان  قرآنی  فرهنگی  مرکز  مدیر 
مبرقع )ع( همچنین با بیان این که برنامه های فرهنگی 
و قرآنی متنوعی در این امامزاده برگزار می شود، گفت: 
ائمه  ایام شهادت و ولادت  برگزاری مراسم های ویژه 
اطهار )ع( همچنین دهه محرم و فاطمیه و ایام ارتحال 
امامزاده موسی مبرقع )ع(، برنامه حفظ قرآن، مراسم 
های دعا و مناجات در این مکان مقدس در طول سال 

برگزار می شود.
وی افزود: همچنین از دیگر برنامه ها می توان به مشاوره 
و پاسخگویی به سوالات شرعی، برنامه های آموزشی ویژه 

کودکان و نوجوانان و مسابقات قرآنی و فرهنگی اشاره کرد.

با حضور رییس سازمان اوقاف صورت گرفت؛

رونمایی رسمی از ضریح جدید امامزادگان بقعه چهل اختران قم


